
Vo lu me LXV  Nr. 6 (5656) 2014. ga da 8. februāris – 2014. ga da 14. februāris

WE EK LY NEWS 
PE RI O DI CAL

POS TA GE PA ID 
AT LARGO, FL

AND AD DI TI ON AL 
MAI LING OF FI CE

(USPS 301-500)
ISSN 1089-8832

DA TED 
NEWS
DE LI VER BY 
SA TUR DAY
FEBRUARY 8

Published 48 times per year except the first week of May, the  last week in June, the second week in September,  the last week in December
Pub lis hed we ek ly by: Lat vi an Newspa per "Laiks", Inc., 114 4th Ave NW, Largo, FL 33770

POST MAS TER: Send ad dress change to: "Laiks", 114 4th Ave NW, Largo, FL 33770
Pho ne: 727-953-6313; Fax: 727 286 8543; E-mail: rasma@laiks.us

(Turpināts 15.lpp.)

Pulkveža Kalpaka skolas Gaismas pils 01.26.2014. // Foto: Ēriks KākulisGrāmatu draugu ķēde // Foto: Ēriks Kākulis

Šogad 26. janvārī Milvoku 
Plkv. Kalpaka skola Draudzīgā 
aicinājuma ietvaros atsaucās uz 
ALA Kultūras nozares aicinā ju-
mu veidot  mākslas darbu”Mūsu 
Gaismas pils”. Pirms Draudzīgā 
aicinājuma akta visi skolēni pul-
cējās, lai izveidotu latviešu grā-

Grāmatu tilts vieno lasītājus

Draudzīgā aicinājuma sarīkojums 
Detroitas pusē

gara uzsvēra, ka skolas mērķi ir 
ne tik vien veicināt skolēnu zi -
nāšanas par mūsu tautu, valodu, 
vēsturi, ģeografiju un literātūru, 
bet arī dzīvot līdzi šodienas noti-
kumiem Latvijā. Viņa lūdza vi -
sus klātesošos apskatīt skolas 
telpas, kur ir izstādītas zīmes 

matu tiltu, kas simboliski apvie-
notu bērnus Amerikas Savie no-
tajās valstīs ar bērniem Latvijā. 

Draudzīgā aicinājuma sarīko-
jums iesākās ar prāv. Laumas 
Zušēvicas vadīto svētbrīdi, kam 
sekoja skolas pārzines Dr. As  trī-
das Kaugaras uzruna. Dr. Kau-

“Rīga 2014”, atgādinot, ka Rīga 
šogad ir Eiropas kultūras galvas-
pilsēta. Pie skolas sienām piestip-
rināti arī daudzi plakāti ar mīk-
lām, jo šogad skolotāji un skolēni 
no paša rīta nodarbina prātus ar 
“Mini manu minamo” nodarbību. 
Tāpēc arī šī gada Draudzīgā 

aicinājuma programmā galvenā 
tema bija mīklas. Pēc ievada, 
kuŗu vadīja 8. klases skolēni A. 
Māgure, Ū. Strautmane un M. 
Sīka, pastāstot par mīklu vēsturi, 
skolēni, sākot ar bērnudārza 
klasi, uzdeva klausītājiem mīklas. 
Atminētāji laimēja no Latvijas 

atsūtītās konfektes, tāpēc publi-
ku pārņēma sacensības gars. 
Savas izcilās spējas mīklu mi  nē-
šanā parādīja draudzes priekš-
niece Sandra Kalve. 

Sarīkojums beidzās ar Latvijas 
himnu; un iejūsminātā publika, 
skolotāji un skolēni, sekojot 

pārzines A. Kaugaras lūgumam, 
veidoja grāmatu ķēdi, tāpat kā 
tas tika darīts Rīgā pirms pāris 
nedēļām. Visu paaudžu pārstāvji 
sastājās rindā un pasniedza 
grāmatas pa vienai no rokas 
rokā, lai tās atkal nokļūtu skolas 
bibliotekā otrajā stāvā.

MAIJA STRĒLNIECE un ASTRĪDA KAUGARA

TATJANA VĪTIŅA

“Man ir trīs dēli. Visi trīs 
beiguši Gaŗezera vasaras vidus-
skolu un labi runā latviski. 
Manas vedeklas un četras maz-
meitas latviski nerunā. Tas ir 
viens no iemesliem, kāpēc es 
uzsāku darboties ar iniciatīvu 
Latvieši pasaulē,” tā savu uzrunu 
19. janvāŗa Draudzīgā aicinājuma 
sarīkojumā Detroitas latviešu 
sabiedrībā uzsāka mūzeja un 
pētniecības centra “Latvieši pa -
saulē” jeb LaPa mūzeja bied rības 
priekšsēdētāja Maija Hinkle. 

Biedrība “Latvieši pasaulē”, 
labskanīgā saīsinājumā LaPa, 
dibināta 2007.gadā. Tās mērķis, 
kā saka Maija Hinkle: “Iedot 
bal  si ārpus Latvijas dzīvojoša -
jiem latviešiem, parādīt, izskaid-
rot un izstāstīt mūsu pieredzi...” 
Mūzeja biedrība ķersies klāt lie-
lam un laikietilpīgam projek-
tam – kollekcionēt cilvēku un 

lietu stāstus, kas vēstīs par iz -
ceļošanas vēsturi no Latvijas pē -
dējo 200 gadu laikā – sākot ar 
zemes meklētājiem 19. gadsimtā, 
baptistu izceļotājiem uz Dien-
vid ameriku, 1905. gada revolū-
cijas un Pirmā un Otrā pasaules 
kaŗa laika bēgļiem, kā arī mūs-
dienu izbraucējiem. Mūzejs krāj 
“lietas, kuŗām ir stāsts.” Kol lek-
cijā nonāk ģimenes sieviešu 
pūra linu dvieļi (tie gan mūze -
jam jau esot piegādāti lielā vai -
rumā), servīzes, rokdarbi, dar  ba-
rīki, kofeŗi un portfeļi ar stās tiem. 
Tāpat kāda mīļa lietiņa, kas 
paņemta līdzi no Latvijas bēr-
nībā, kad visas citas lelles un lāči 
bija jāpamet. Latvijas karogi, no -
pelnītās goda zīmes. Arī vēstules, 
fotografijas, dienasgrā matas, kas 
apraksta piedzīvoto un pār dzī-
voto, mutvārdu lie cības. 

Kā atzīst Latvijas Okupācijas mū -

zeja direktore Gundega Mi  chele: 
“Latvijā trūkst infor mā  ci  jas par 
latviešiem ārzemēs, trūkst iz  pra  t-
 nes par to, kad, kā un kāpēc lat -
vieši nonāca tik daudzās pasaules 
valstīs, kā viņiem tur klājās, kā 
viņi dzīvoja un ko darīja.”

Kopš dibināšanas mūzeja ļau-
dis Latvijā un ārpus tās orga-
nizējuši ceļojošās izstādes, iz -
veidojuši interaktīvu mājaslapu 
(www.lapamuzejs.lv). “Rīga 2014” 
Eiropas kultūras galvaspilsētas 
notikumu sarakstā iekļauta arī 
izstāde “Latvieša koferis”, kas 
tiks atvērta 2014. gada pavasarī 
tā dēvētajā Stūŗa mājā. Vietas 
izvēle nav nejauša, pasākumu 
organizētāji cer ar izstādēm un 
pasākumiem kliedēt bijušā Če -
kas nama drūmo atmosfēru. Ar 
mūzeja atbalstu top filma par 
latviešu kolonijām Brazīlijā, no -
tikusi pētniecības ekspedīcija uz 

Viskonsinas “veclatviešu” kolo-
nijām. Mūzejam apsolīta arī jauna 
mājvieta Cēsīs, Latvijā. Kollekcija 
arvien papildinās, un ēka Cēsu 
vecpilsētā, netālu no pasaules lat-
 viešu mākslas galerijas un archi-
tektūras pieminekļa sv. Jāņa baz -
nīcas, šķiet visai laba izvēle. LaPas 
kollekcijā patlaban atrodas vai-
rāk nekā 700 priekš metu. 

Svētdien Draudzīgā aicinā-
juma sarīkojumā arī Detroitas 
apkaimes latviešiem bija iespēja 
parādīt ilgi un rūpīgi glabātas 
lietas un izstāstīt to stāstus.

Līga Jēkabsone rādīja no mam  -
mas mantoto vilnas mež ģīņu 
kleitu. To viņas nesen mūžībā 
aizgājusī mamma Astra Kalniņa 
savulaik nopirkusi Vācijā no kā -
das kundzes. Mamma eleganti 
pašūtajā kleitā ar šlepi uzstāju-
sies savos solokoncertos. Līga, 
vēlāk arī viņas vecākā meita 

Laila, kleitu vilkušas Kalpaka 
balles sarīkojumā.

Unikāls ir arī nelielas zelta 
rokassprādzes stāsts. Tā piede-
rējusi Līgas vecvecmāmiņai. At -
stājot Latviju 1944. gadā, mam-
mai tā bijusi ap roku, bet ne  pa-
manīta nokritusi dubļos, kur to 
atrada kaimiņiene. Laipnā sie-
viete to bija saglabājusi daudzus 
gadus, pat Sibirijas izsūtījumā. 
Pēc neatkarības atgūšanas, kad 
Astra ciemojās Latvijā, kaimi-
ņiene viņai atdeva tik dārgo 
ģimenes piemiņas lietu.

Edgars Zariņš rādīja mammas 
pūra linu dvieļus ar izšūtu mo -
nogrammu, brāļa un viņa paša 
kristībās saņemtos trauciņus un 
interesantus galda piederumus, 
kas latviešu ģimenē, spriežot pēc 
izmantotā materiāla, nonākuši 
no kādas Ziemeļu zemes.
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Latviešu nedēļas laikraksts
Iznāk sestdienās, 48 reizes gadā

Redakcija Rīgā, Ausekļa ielā 14-2, Rīga, LV-1010, Latvija.
Tālr. +371 67326761, fax +371 67326784, 

e-pasts – redakcija@laiks.us
mājaslapa – www.laiks.us

Abonēšanas maksa ASV dolaros: 1 gadam US $ 139.00; 
6 mēn. US $ 80.00; 3 mēn. US $ 48.00.

Neizlietotus manuskriptus un fotoattēlus redakcija neuzglabā.
Redakcijai ir tiesības iesūtītos materiālus izmantot arī saīsinātus.

Laikrakstā iespiestajos, ar autora vārdu vai iniciāļiem parakstītajos
rakstos izteiktās domas ar redakcijas viedokli par pašu jautājumu

var arī nesaskanēt.
Par reklāmas vai sludinājuma saturu atbild reklāmdevējs.

Redaktore: Ligita Kovtuna
Tālr.: +371 67326761, +371 29439423, fakss: + 371 67326784,

e-pasts: ligita@laiks.us
Rīgā, Ausekļa ielā 14-2, LV-1010

Administrātore ASV: Rasma Adams
Tālr.: 727 953 6313, fakss: 727 286 8543 e-pasts: rasma@laiks.us,

114 4th Ave NW, Largo, FL33770
Kanadas ziņas: Mārtiņš Štauvers: tālr.: 514-639-8722, 
e-pasts: stauvers@yahoo.ca, 104-3000 Notre Dame Street, 
Lachine, QC, H8S 2H1

Reklāma laikrakstā Laiks un mājaslapā www.laiks.us
ASV - Tālr. 727-953-6313, fax. 727-286-8543, 

e-pasts - LaiksDSR@aol.com
596 MIDDLESEX AVE, METUCHEN, NJ 08840
Rīgā - Ausekļa ielā 14-2, Rīga, LV-1010, Latvija.

Tālr. +371 67326761, fax +371 67326784, 
e-pasts – redakcija@laiks.us

Frequency: WKLY EXC 1ST WK - MAY; LAST WK - JUN; 
2nd WK - SEPT; LAST WK - DEC

596 Middlesex Ave
Metuchen, NJ 08840

laiksdsr@aol.com
Lūdzu, maksāt ASV dolaros uz “Laiks” Inc. vārda

Abonējiet laikrakstu LAIKS, neizejot no mājām – lietojiet 
www.laiks.us!

“LAIKA” abonements maksā: 3 mēnešiem.......ASV $ 48.00
                                                6 mēnešiem.......ASV $ 80.00
                                                1 gadam.............ASV $ 139.00
Floridas iedzīvotāju ievērībai! Lūdzu pievienojiet 7% Floridas 
nodokli par laikraksta abonēšanu!

Gada abonenti saņems bez maksas:
sešus JAUNO LAIKS pielikumus;

Laiks pa gaisa pastu Amerikā
Gadā ASV $230.00...................6 mēneši $125.00
Laiks pa gaisa pastu Latvijā
Gadā ASV $235.00...................6 mēneši $125.00
Laiks pa gaisa pastu Kanadā
Gadā ASV $240.00...................6 mēneši $130.00
Laiks pa gaisa pastu citur ārzemēs
Gadā ASV $330.00.....................6 mēneši $175.00
JAUNO LAIKS abonements sešas avīzes
Gadā..............ASV $25.00
Kanadā gadā...............ASV $30.00

Ārpus ASV LAIKU var pasūtināt tikai pa gaisa pastu.
-------------------------------------------------------------------------
Ar šo nosūtu Jums
US $____________         par_________mēn./___________gadu
Ja abonementu nevēlaties atjaunot, lūdzu, norādiet iemeslu
____________________________________________________
____________________________________________________
Uzvārds, vārds:_______________________________________
Adrese:______________________________________________
____________________________________________________
____________________________________________________
zip: ____________________________

LASĪTĀJU BALSIS

IEPRIECINI SAVU SIRSNIŅU!

Zvaniet – INESE ZAĶIS
Tālr.: 727-623-4666

6301 D Pelican Creek Crossing
St. Petersburg, Florida 33707

E-pasts: rigaven@aol.com

Zolitūdes traģēdija ir bezpre-
cedenta notikums Latvijā, kas 
paņēma ne tikai 54 dzīvības, bet 
sadragāja arī daudzu desmitu 
viņu piederīgo dzīves. Sekojot 
līdzi notikumu attīstībai un vē  -
loties sniegt savu ārtavu traģē di-
jas seku novēršanā, ALA valde 
2013. gada decembŗa sēdē izvēr-
tēja dažādas atbalsta sniegšanas 
iespējas – tiešus ziedojumus tra-
ģēdijas upuŗiem un viņu pie de rī-
gajiem, atbalstu tikai cietu ša jiem 
bērniem vai tikai glābējiem. To  mēr 
mēs izvēlējāmies citu – audzi-
nošu pieeju, atbalstot 10 000 ASV 
dolaru piešķīrumu pēt nie cisko 
projektu konkursam topoša jiem 
Latvijas būvniecības un archi-
tektūras speciālistiem, ko plā-
nots īstenot sadarbībā ar Rīgas 
Technisko Universitāti. Šāda lē -
muma pamatojums izklāstīts šīs 
atklātās vēstules turpinājumā, at -
bildot uz Vairas Paegles rakstu 
“Studenti nebūs tie, kuŗi atšifrēs 
problemu”. (Laiks, 25. – 31. janvāris)

Decembŗa sākumā, kad ALA 
valdes sēdē tika izskatīts jautā-
jums par atbalsta sniegšanu Zoli-
tūdes traģēdijas seku likvidēšanai, 
sabiedriskā informācija liecināja, 
ka iepriekš minētajām mērķa gru-
pām – traģēdijas upuŗu piederī-
gajiem un glābējiem Latvijas val-
dība, Rīgas dome, veikals “Maxi ma” 
bija izziņojuši par financiālu at -
balstu vairāku desmitu tūkstošu 
latu apmērā katrai personai. Tur-
klāt portāla “Ziedot.lv” rīkotajā 

Godātie laikraksta LAIKS lasītāji!

Vēlreiz par Zolitūdes traģēdiju

akcijā pirmajās nedēļās pēc tra-
ģēdijas upuŗu un cietušo atbal-
stam tika saziedots gandrīz viens 
miljons latu (t. i., ap diviem mil-
joniem ASV dolaru). Tajā laikā 
publiskajā telpā arvien plašāk 
izplatījās informācija par mant-
kārīgiem viltvāržiem un situā ci-
jām, kur upuŗiem un cietušajiem 
kompensāciju un pabalstu iz  mak-
sāšanas laikā sāka pieteikties 
jauni, iepriekš nezināmi piede-
rīgie un radi.

Ņemot vērā kopējo Latvijas 
valdības piešķirtās un sabied-
rības saziedotās naudas ap  mē ru, 
un to, ka ALA financiālās iespē-
jas uz visu pārējo ziedojumu 
fona ir ļoti ierobežotas, kā arī to, 
ka jaunas naudas pie  plūdums 
vēl vairāk varētu sti  mulēt 
negodīgu, mantkārīgu cilvēku 
aktīvitāti, ALA valde ļoti rūpīgi 
izvērtēja financējuma piešķir-
šanas mērķi un nolēma ierosināt 
pētniecisko darbu kon  kursu 
sadarbībā ar Rīgas Tech nisko 
universitāti – akadēmisko ie -
stādi, kas tiešā veidā atbildīga 
par jauno būvniecības speciā-
listu skološanu. 

Cienījamā Vaira Paegle savā 
rakstā ļoti pareizi norāda, ka Zo -
litūdes traģēdija “nav tikai tech-
niska rakstura problēma, bet gan 
sistemātiski polītisks izaicinā-
jums”. Un tieši šo sistēmisko 
problēmu ALA savās iespēju ro -
bežās vēlējās uzrunāt, ceļot to -
pošo architektu, būvinžinieru un 

technisko uzraugu atbildību, eks  -
pertīzi, morālo apziņu un ētisko 
stāju. 

ALAs ierosinātā RTU studentu 
konkursa Zolitūdes traģēdijas iz -
vērtēšanai mērķis nav dublēt Lat -
vijas tiesībsargājošo institūciju 
darbu traģēdijas apstākļu izmek-
lēšanā, “sviest zemē naudu” un 
radīt pētījumu, kas “tiks nolikts 
putekļainā plauktā bez ievērības 
un izpildes”. Šī konkursa patie-
sais mērķis un uzdevums ir 
veicināt topošo Latvijas archi tek-
tūras un būvniecības speciālistu 
atbildību sabiedrības priekšā, 
kvalifikāciju un morālo apziņu, 
iesaistot viņus notikušās tra ģē-
dijas apstākļu izvērtēšanā, pie-
saistot Rīgas Techniskās univer-
sitātes mācībspēkus un ārvalstīs 
izglītotus latviešu speciālistus. 
Konkursa rezultātā ceram ierau-
dzīt uzlabojumus arī pašā mācību 
procesā, no kuŗa rezultāta būs 
atkarīgs, kādi profesionāļi pēc 
pāris gadiem darbosies Latvijas 
būvniecībā.

Nekāda kompensācija, lai cik 
liela tā arī būtu, nespēs atgriezt 
ģimenēs bojāgājušos. Tā nespēs 
mazināt arī bojāgājušo piederīgo 
un cietušo sāpes. Tādēļ ir svarīgi 
rūpēties, lai šādas traģēdijas neat-
kārtotos nākotnē. Tieši to ALA 
valde ar savu piešķīrumu un rī -
cību vēlējās veicināt. 

Patiesā cieņā
ANITA BATARAGA,
ALAs valdes priekšsēde

Internetā atkal pētu fotografi-
jas, kas rāda sabrukušā veikala 
MAXIMA ēkas jumtu un astoņ-
desmit (80) anonīmu personu 
komentārus. Apskatot šīs foto-
gra   fijas un izlasot komentārus, 
arī bez aprēķinu pārbaudes varu 
teikt, ka jumta sabrukšana sākās 
ar nepietiekoša stipruma skrū-
vēm, ar ko sijas tika savienotas.

Sijas (truss type) ir 24 metrus 

gaŗas no kolonnas uz kolonnu, 
un transportēšanas dēļ, tās saga-
tavotas un pārvestas 12 metru 
gaŗumā. Fotografijas rāda, ka 
sijas nav deformētas un tās ir 
savienotas vidū ar skrūvēm, kur 
ir vislielākā izliece. Tas rāda, ka 
savienojumā kaut vienu siju pār-
slogojot, izraisījās ķēdes veida 
jumta sabrukšana, jo noslogo-
jums palielinājās blakus esošām 

sijām. Līdzīga veida traģēdija 
notika Misūri pavalstī, ASV, kad 
Hyatt Regency viesnīcā sabruka 
“elevated walkway”, nogalinot 
114 personas un ievainojot 216. 
Būvēšanas laikā tie rod gaŗumi 
tika samazināti, kas dubultoja 
slodzi un izraisīja sabrukumu. 
Atbildīgie inženieri pazaudēja 
licences, kas ļāva strādāt Misūri 
(Missouri) pavalstī, un kompen-
sācija 140 mil jonus dolaru ap -
mērā tika iz  maksāta nogalināto 
ģimenēm un arī ievainotajiem.

Apraksts par šo traģēdiju ir 
atrodams internetā – Hyatt 
Regency walkway collapse.

ARVĪDS KŪLĪTS, P.E.,
būvinženieris ASV

Varbūt varēja 
lietderīgāk?

Pilnīgi piekrītu Vairas Paegles 
domām sakarā ar ALA $ 10 000 
piešķīrumu Rīgas Techniskās 
Universitātes konkursam Zo  li-
tūdes traģēdijas pētīšanai.

Kā būvinženieris (civil engineer) 
ar maģistra gradu nedo māju, ka 
studenti spēs šo ļoti komplicēto 
lietu izpētīt un nākt klajā ar 
kādiem piemērotiem atrisinā ju-
miem jeb ieteikumiem.

Arī šī summa ir par niecīgu kā -
dai īstai analizei vai pētī jumam.

Šo sūri grūti savākto ALA 
naudu, manuprāt, varēja labāk 
izlietot.

IVARS VILCIŅŠ,
PE, AICP, Čikāga
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L A T V I J A  D I E N U  R I T Ē J U M Ā S P I L G T S  C I T Ā T S

(Turpinājums 4. lpp.)

Jau ierasti gada sākumā, kamēr Viskonsinas universitātē ir ziemas 
brīvdienas, vēstures profesors Paulis Lazda kopā ar dzīvesbiedri 
Irēnu, kuŗa arī ir profesore, atbrauc uz Rīgu, lai kopīgi izvērtētu, 
kuŗiem trim latviešu studentiem šoreiz piešķirt patriotiskās lat  -
viešu ārstes Ainas Galējas stipendijas. Katra ir 25 000 dolaru lie  la 
un nodrošina gadu pilnīgu nodošanos studijām ASV bez rūpēm 
par dienišķo iztiku. Stipendijas tiek piešķirtas jau 22. reizi  Taču 
pro  fesoram ir vērojumi ne tikai par studentiem, bet arī par vēs tu-
res izpratni Latvijas sabiedrībā un daudz ko citu.

(..) Mazvērtība jeb kautrība, 
kas tika mācīta un uzsvērta to -
reiz, okupācijas laikā, turpinās 
un varbūt vēl stingrāk. Jo tagad 
Latvija ir Rietumu iespaidā, un 
esmu dzirdējis no studentiem 
fra   zes, kas liecina par pārprastu 
Rietumu domāšanu. Ļoti žēl, ka 
jaunieši ir akli pieņēmuši tos rie  -
tumnieku saukļus, kuŗus paši rie  -
tumnieki pat neņem nopietni. To   -
starp tādu kosmopolītisku do   mā-
 šanu, kāda citur – Dānijā, Fran  -
cijā, Holandē – vairs nav modē. 

Tādā ziņā latvieši ir pēdējie šīs modes pielūdzēji. Piemēram, dažs      
ir izteicies, ka viņš vispirms ir eiropietis un tikai pēc tam latvietis. 
Tas ir ačgārni! Tu nevari būt eiropietis, ja neesi latvietis, gluži tāpat 
kā nevari būt eiropietis, ja neesi grieķis u.tml. Katrai tautai ir sava 
kultūra, vērtības un godaprāts.

(..) Mani pārsteidz, ka tie paši mūsu akadēmiskie intelektuāļi, 
kuŗi bez jekādas kavēšanās nosodījuši Kārli Ulmani, ka viņš nepre-
tojies okupācijai, saka, ka tagad Latvijai nevajag armiju, ka valsts 
ir pārāk maza. Pretošanās nav tikai armija, tā ir arī domāšana. 
Paraudzīsimies uz somiem! Vienā no aptaujām 65 procenti somu 
pauda, ka pretotos arī tad, ja uzskatītu cīņu par bezcerīgu. 

Vispirms latvietis, 
tad eiropietis!

No Pauļa Lazdas intervijas Latvijas Avīzes 
žurnālistei Dacei Kokarēvičai

Grozījumi Saeimas 
vēlēšanu likumā

Saeimas Valsts pārvaldes un 
pa    švaldības komisija  28. janvārī, 
otrreizējā caurlūkošanā izskatot 
un atbalstot grozījumus Saeimas 
vēlēšanu likumā, vienojās atstāt 
nemainīgu līdzšinējo balsošanas 
kārtību, un ārzemēs dzīvojošo vē   -
lētāju balsis Saeimas vēlēšanās, 
tā  pat kā līdz šim, tiks pieskaitītas 
Rīgas vēlēšanu apgabalā nodo  ta-
jām balsīm.

Šādu lēmumu komisija pieņē -
ma, ievērojot arī Valsts preziden-
ta Andŗa Bērziņa iebildumus. 
Vē    stulē Saeimai  prezidents uzs vē-
 ris, ka ar pieņemto rēgulējumu 
tiktu īstenota atšķirīga attieksme 
pret personām vienādos un salī-
dzināmos apstākļos – ārvalstīs dzī-
 vojošiem vēlētājiem, jo vēlētāji, 
kuŗi pieteiksies balsot pa pastu, 
varēs izvēlēties vēlēšanu apgaba-
lu, bet tiem, kuŗi balsos Latvijas 
diplomātiskajās vai konsulārajās 
pārstāvībās, šādu tiesību nebūs.

***
Ministru prezidentes 

pirmā vizīte
 Ministru prezidente Laimdota 

Straujuma 3. februārī  Tallinā pir-
 majā ārvalstu vizītē piedalījās 
Bal  tijas Ministru padomes nefor-
mālajā darba sesijā. Premjēri ap  -
sprieda Rail Baltica projektu un 
elektroniskā paraksta pārrobežu 
izmantošanu. Pēc Latvijas, Igau-
nijas un Lietuvas Ministru prezi-
dentu sanāksmes bija amatper-
sonu tikšanās ar Polijas prem  jēr-
ministru Donaldu Tusku.

Latvijas Ministru prezidente vizī tē 
Tallinā. No kr.: Lietuvas prem  jēr  -
ministrs Aļģirts Butke  vičs, Laim -
dota Straujuma, Ig   au  nijas prem -
jēr  ministrs An   druss Ansips, Poli -
jas premjēr ministrs Donalds Tusks 

***
Ministre: Krievijas skolas 

Latvijā netiks atvērtas

Izglītības un zinātnes ministre 
Ina Druviete (Vienotība)  tikās ar 
Krievijas vēstnieku Latvijā Alek -
sandru Vešņakovu. Pārrunājot ma  -
zākumtautību izglītības ie  spē jas 
Latvijā, ministre pauda stingru 
nostāju, uzsveŗot, ka mazākum -
tautību izglītība Latvijā jau pat -
laban ir labā līmenī, - to nodro  ši-
 na gan mūsu valsts izglītības si   s-
tēma, gan normatīvā baze, gan 
Eiropas Savienības standarti, kas 
Latvijai ir saistoši.

„Latvijā jau tagad darbojas 
svētdienas skola Krievijas vēst -
niecības territorijā, ir iespēja at -
vērt skolas arī diplomātu bēr -
niem,” uzsvēra ministre. „Jau ta  -
gad Latvijā ir vairāk nekā 100 
skolas, kas īsteno mazākum-
tautību izglītības programmas.”

***
Represētie izsaka neuzticību 

Drošības policijas vadībai
Polītiski represēto apvienības 

25. konferencē izskanēja aicinā -
jums aktīvāk iesaistīties Latvijas 
saimnieciskās dzīves uzlabošanā 
un nebūt tikai patērētājiem. Re   -
presētie pauda stingru atbalstu 
Valsts prezidenta rosinātajām pār-
 maiņām valsts pārvaldes iekārtā, 
aicinot paplašināt Ministru pre  -
zidenta pilnvaras. Savukārt lie-
lāko kritiku izpelnījās Drošības 
policija (DP) par pēdējā laika lē  -
mumiem saistībā ar represiju no -
 liedzējiem. Represēto sašutumu 
izpelnījās Drošības policijas darbs. 

Polītiski represētajiem nav iz  -
protami un pieņemami Latvijas 
Drošības policijas vairāki attais-
nojošie lēmumi neierosināt kri -
mi nāllietu pret represiju nolie-
dzē  jiem, piemēram, pēdējā laikā 
pret Latvijas valsts un latviešu 
nīdēju Alfrēdu Rubiku, kas pub-
liski centies attaisnot represijas. 
Eiropas valstīs personas, kas  lī  -
dzīgi mēģinājušas attaisnot holo-
kaustu, ir saņēmušas bargus so  -
dus. Tāpēc konferences rezolū-
cijā tika izteikta neuzticība Dro-
šības policijas vadībai. Polītiski 
represēto ieskatā Drošības poli-
cija nestrādā Latvijas valsts in - 
    te  resēs un būtu vēlams uzzināt  
kon krētās personas, kas pieņē-
mušas  šādus lēmumus.

***
Pērn Latvijas Okupācijas 

mūzeju apmeklējuši 
62 512 cilvēki

Latvijas Okupācijas mūzeja pa -
  stāvīgā ekspozīcija, kuŗa līdz šim 
spējusi piesaistīt vairāk nekā 100 
000 cilvēku gadā, 2013. gadā bija 
atvērta tikai sešus mēnešus. Rai -
ņa bulvārī apmeklētāju ir ma  -
zāk. Gada laikā šajās telpās bijuši 
21 317 apmeklētāji. Mūzejs jo    pro-
  jām uzņēmis valsts protokola vi    -
zītes. To apmeklējuši Turcijas, 
Vā  cijas, Izraēlas un Somijas pre -
zidenti, vairāki premjērministri, 
20 valstu vēstnieki, kā arī 41 ofi-
ciālā delegācija. 2013. gada 1. jū  -
lijā mūzejs svinēja 20 gadu ju   bi-
leju. Sarīkojumā piedalījās visi 
četri atjaunotās Latvijas Valsts 
laika prezidenti.

Mūzeja ceļojošā izstāde “Lat -
vi jas traģēdija. 1941.” pagājušajā 
gadā bijusi eksponēta Briselē - 
Eiropas Parlamentā, Ukrainā - Ļvo-
vā un Liepājas mūzejā. Šogad feb-

 ruārī izstādi atklās Ukrainā - Ki  -
jevā, Golodomora memoriālā, 
savukārt gada otrajā pusē - Īrijā.

Pērn noslēgts sadarbības me  -
mo rands starp mūzeju “Latvieši 
pasaulē” un Ukrainas mūzeju 
“Ukrainas Golodomora (1932-
1933) upuŗu memoriāls”.

***
Aicina nepieļaut 

viendzimuma laulību 
legālizēšanu Eiropas Savienībā

Romas katoļu Baznīcas Rīgas 
archibīskaps mētropolīts Zbig   ņevs 
Stankevičs (attēlā) video uzrunā 
aicināja ikvienu, kam rūp savu 
bērnu un ģimenes nākotne, ie  -
saistīties biedrības “Asociācija 
“Ģimene”” 2. februārī plānotajā 
zibakcijā “Par dabisku ģimeni”. 
Tās laikā ikviens Latvijas iedzī -
vo tājs aicināts sūtīt e-pastu Ei - 
ro pas Parlamenta prezidentam 
Mar tinam Šulcam un mūsu eiro-
parlamentāriešiem. 

Akcija notiek, lai paustu pro-
testu pret sagatavoto rezolūcijas 
projektu “Rīcības plāns pret ho  -
mofobiju un diskrimināciju dzi-
muma identitātes un seksuālās 
orientācijas dēļ”, pēc kuŗa pie ņem-
šanas būtu jāmaina arī mūsu 
valsts likumdošana, – viendzimu-
 ma laulības tiktu legālizētas visās 
Eiropas Savienības dalībvalstīs. 
“Asociācijas “Ģimene”” pārstāvis 
Jānis Lulle  skaidroja, kāpēc šī re -
  zolūcija izraisījusi sašutumu ne 
tikai kristiešu vidū un kāpēc 
Latvijai ir tik būtiski, lai ES šāda 
rezolūcija netiktu pieņemta.

***
Latvija gatava uzņemt 

desmit Ukrainā cietušos
Latvija gatava uzņemt līdz de s-

mit Ukrainas protestos cietu- 
šos, – tā sarunā ar TV Panorāmu 
sacīja ārlietu ministrs Edgars 
Rinkēvičs (RP). Patlaban notiek 
pārrunas starp Ārlietu minis- 
triju un Veselības ministriju. Ie  -
spējams, jau drīz kļūs skaidrs, 
kad un cik cietušo valsts uzņems 
un cik tas izmaksās. Latvijas vēst-
niece Ukrainā Argita Daudze pat-
  laban sakopo informāciju, lai sa  -
prastu, kam šāda palīdzību būtu 
nepieciešama.

Ārlietu ministrs norādīja, ka 
palīdzība tiks sniegta protestos 
cietušajiem. Ministrs gan nepre -
cīzē, vai tas nozīmē, ka Latvija,  
ja būs nepieciešams, ārstēs abās 
frontes pusēs cietušos. „Latvija ir 
gatava uzņemt līdz desmit cie -
tušo. Tam nav polītisks raksturs. 
Gatava uzņemt tos, kam ir ne  -
pieciešamība,” sacīja Rinkēvičs. 
Ministrs uzsvēra, ka patlaban no -
 tiek konsultācijas ar Lietuvas kol- 
l   ē gām, lai Latvija varētu pārņemt  
kaimiņu pieredzi.

***
Ziedojums LLA

Latvijas Lauksaimniecības uni-
versitāte saņēmusi mantojumu 
no kādreizējās augstskolas absol-

ventes Mirdzas Oškalnes ( 1913-
2010 ). Otrā pasaules kaŗa laikā 
Oškalne emigrēja uz ASV. Man -
tojuma kopējā vērtība ir 500 000 
ASV dolaru.

Mirdza Oškalne

***
“Draudzīgā aicinājuma” 

sarīkojums Bradfordā
Bradfordā, Daugavas Vanagu 

namā, 2. februārī tika rīkota Drau-
dzīgā aicinājuma tikšanās, kuŗā 
klātesošos uzrunāja Latvijas vēst-
 nieks Lielbritanijas un Ziemeļ-
īrijas Apvienotajā Karalistē An -
dris Teikmanis. Vēstnieks uz   svē-
ra, ka Latvija šobrīd ļoti aktīvi 
ga   tavojas savai prezidentūrai Ei -
ropas Savienības Padomē 2015. 
gadā un ka Rīga ir 2014. gada 
Eiropas kultūras galvaspilsētas 
statusā. Gandarījumu vēstnie cī -
bai sniedzot aktīvā latviešu sa  -
biedrība, kas apvienojusies lat -
viešu biedrībās un nedēļas no -
gales skolās. Vēstnieks sniedza 
in   formāciju, ka pavisam drīz dur-
vis vērs jaunas vēstniecības Kon-
sulārās nodaļas telpas, kas būs 
piemērotas daudz lielākam ap  -
mek lētāju lokam, tostarp jauna-
jām māmiņām.

***
Eiropas kultūras galvaspilsētas 

gadu atklāj arī Ūmeo

Savu programmu atklājusi otra 
šī gada Eiropas kultūras galvas-
pil sēta Ūmeo Zviedrijā.

Ūmeo ir samērā jauna,  neliela 
pilsēta Zviedrijas ziemeļos, ar vai -
rāk nekā 75 tūkstošiem iedzīvo-
tāju. Pilsēta galvenokārt pazīsta-
ma ar savu universitāti, kas ir vie-
na no lielākajām Zviedrijā. Ūmeo 
2014 programmā akcentēti sociā-
lie projekti ar vietējo iedzīvotāju 
un mākslinieku iesaisti un sāmu 
kultūras populārizēšanu.

1. februārī galvenais notikums 
bija īpaša atklāšanas ceremonija 
Burning Snow, kuŗā mūsdienu te   ch-
noloģiju iespējas papildināja da   bas 
materiālu izmantošana.

Rīgu - 2014. gada Eiropas kul-
tū ras galvaspilsētu Ūmeo 2014 at   -
klāšanas sarīkojumos pārstāvēja 
kultūras ministre Dace Melbār-
de, Rīgas domes priekšsēdis Nils 
Ušakovs, nodibinājuma Rīga 2014 
vadītāja Diāna Čivle un program-
 mas vadītāja Aiva Rozenberga. 
Triju dienu džeza minifestivālā uz   -
stājās arī latviešu grupa Framest.

Paulis Lazda
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Dzintara diegs 
pārsteidz Eiropu

Rīgas - Eiropas kultūras galvas-
pilsētas īpaši izceltā vērtība šo -
gad ir dzintars. Un viens no pa  -
saules pārsteigumiem šobrīd top 
Ventspils Amatu mājā. Tas ir au -
 dums no dzintara diega, kas, sa  -
skaŗoties ar ķermeni, spēj radīt 
pat medicīnisku efektu.

“Dzintara ādere’’ – tāds ir te  -
matiskais pieteikums Eiropas 
kul tūras galvaspilsētas Rīgas pro-
grammai. Bet  no dzintara diega 
austās šalles, dvieļi un pat gultas 
veļa ir pārsteigums, ko ar sajūs-
mu uzņem Eiropā, Krievijā un 
arī  Arabu Emirātos. Audēja Inita 
Dzalbe atzīst, ka savulaik dzin-
tars viņai pat nav paticis, taču au  -
duma veidolā tas spēj pārsteigt. 
No dzintara diega austā gultas ve -
ļa, šalles un dvieļi neizraisa aler-
ģiju, aizsargā pret magnētisko 
lauku un uzlabo asinsriti. Taču 
skeptiskos rietumniekus pārlie-
cināt par šīm dzintara īpašībām 
esot grūti, stāsta audēji.

Kad Rīgas Techniskās universi-
tātes doktore Inga Ļašenko savu  
izgudrojumu sāka populārizēt 
tekstilmākslinieku un audēju vi  -
dē, uzreiz kļuva skaidrs, ka tā ir 
Latvijas Nokia. Ne velti  Latvijas 
Investīciju un attīstības aģentūra 
paredzējusi nākamgad uz  pa     sau - 
 les Expo izstādi vest no dzintara 
diega austās šalles un dvieļus. 
Latvijā sertificētā produkcija šo -
brīd apceļo mūzejus un izstādes 
visā pasaulē.

***
Kameroperā “Līsistrate” 

uzstāsies izcili Latvijas un 
Šveices mākslinieki

Februāŗa vidū Rīgā un Liepājā 
būs skatāms Eiropas kultūras gal-
vaspilsētas gada kameroperas ie  -
studējums „Līsistrate”. Iestudē ju-
mu veido starptautiska māksli-
nieku komanda no Šveices, Vā -
cijas un Latvijas, radot divas vien -
cēliena kameroperas – drāmu  
un komēdiju - par temu „Sieviete 
un kaŗš”.

Iestudējuma iedvesmas avots ir 
Aristofana luga „Līsistrate” (411  .   g.    
p.m.ē.) -  stāsts par dzīvesgudru 
un spēcīgu sievieti, kas spēj mai-
 nīt pasauli un pārtraukt kaŗu, 
pa  nākot miera izlīgumu ar ne -
vardarbīgām metodēm.

cis lasīt zīles un no tām visu ko 
veidot, savukārt  Burtu meitiņa - 
tāpēc, ka jau bērnībā Margaritai 
šķitis, ka ir jāatrod aizraujošāks 
veids, kā iemācīt bērniem lasīt.

Latvijas Nacionālās bibliotēkas 
Bērnu literātūras centrā (Tērba-
tas ielā 75) apskatāma māksli -
niecei veltīta izstāde – spilgtāko 
grāmatu izlase. 

1982. gadā M. Stāraste saņēma 
literāro balvu „Pastariņa prēmija”, 
1999. gadā viņas devums bērnu 
daiļliterātūrā un nopelni valsts 
la   bā tika  novērtēti ar Triju Zvaig-
žņu ordeni.     

***
Latvijas animācijas filmas saņem 

augstu novērtējumu pasaulē
Filmu studijai “Animācijas bri-

 gāde” šī vasara bijusi balvām ba  -
gāta. Filmas “Eži un lielpilsēta” 
un “Zīļuks” joprojām ceļo pa ani-
 mācijas festivāliem un gūst ska -
tītāju atzinību un žūrijas novēr-
tējumu.

Ēvalda Lāča filma „Eži un 
lielpilsēta” saņēmusi žūrijas atzi-
nību Sardīnijas Filmu festivālā 
Carta Giovani, balvu par labāko 
bērnu īsfilmu Traverse City filmu 
festivālā, ASV un Starptautisko žū -
  rijas balvu Tokijas bērnu filmu 
festivālā Japānā. “Eži un liel  pil-
sēta” saņēma bērnu žūrijas gal-
veno balvu Best kids un arī pub-
likas balvu katēgorijā “Animācija 
bērniem”. Divas balvas saņemtas 
11. Starptautiskajā Animācijas 
filmu festivālā Fantoche Šveicē. 

***
Atjaunota Svētās Marijas 
Magdalēnas baznīca Rīgā

Vecrīgas dievnamā – Rīgas Svē-
 tās Marijas Magdalēnas baznīcā 
beigušies  būvdarbi. Atjaunoša -
na īstenota ar Eiropas Reģionā- 
 lā at    tīstības (ERAF) fonda līdzfi-
n an cējumu.

Rīgas pilsētas būvvaldes pār -
stāvji apmeklējuši baznīcu, tikuš-
ies ar būvuzraugu, kā arī pār-
baudījuši, vai visi darbi īstenoti 
saskaņā ar projektu. 28. janvārī 
no Būvvaldes saņemts apstip-
rināts akts par ēkas pieņemšanu 
lietošanā. Projekts apstiprinā ša -
nai tiks nodots februāŗa beigās.

niecības telpās Briselē interesenti 
noskatījās Lailas Pakalniņas spēl-
filmu „Picas” un dokumentālo 
fil mu „Sniegs”. Sarīkojuma ap -
mek lētāji – gan Beļģijā dzīvojo-
šie latvieši un latviešu draugi, gan 
vēstniecības sadarbības partne -  
ŗi - augsti novērtēja iespēju klā -
tienē satikt starptautiski pazīsta-
mo Latvijas filmu režisori Lailu 
Pakalniņu. Atbildot uz daudza-
jiem skatītāju jautājumiem, reži-
sore stāstīja par filmu idejas ra  -
šanos, kā arī par filmu veidoša-
nu, aicinot nemeklēt visam re  -
dzē tajam racionālu vai pat loģis-
ku skaidrojumu. Režisore ieteica 
ļauties dzīves un mākslas piespē-
lētajiem kurioziem, brīnumiem, 
kā arī priekam. Sarīkojuma ap  -
meklētājiem bija pieejami mate-
riāli par Rīga 2014 programmu, 
tika sniegta informācija par at  -
klāšanas sarīkojumiem un tuvā-
kajā nākotnē plānotajām nori-
sēm. Nākamais Rīga 2014 sarī ko-
 jums notiks 19. februārī, kad Beļ -
ģijas interesentiem Latvijas vēst -
niecības telpās tiks izrādīta Ata 
Klimoviča un Ineses Zanderes 
jaunā filma „Četrreiz katrs viens”. 
Filmu  demonstrēs arī Briseles II 
Eiropas skolā, kur mācās vairāk 
nekā 140 latviešu bērnu un 
jauniešu.

***
Pasniedz Gada balvu medicīnā

31. janvārī Rīgas Stradiņa uni-
versitātē notika svinīga ceremo-
nija, kuŗas laikā tika pasniegtas 
“Gada balvas medicīnā 2013”. 
Klātesošos uzrunāja Valsts prezi-
dents Andris Bērziņš, bet prezi-
denta kundze Dace Seisuma pa  -
sniedza balvu nominācijā “Gada 
māsa” Ludzas rajona slimnīcas 
operāciju māsai Aijai Hmeļevs-
kai (attēlā).

***
Margaritai Stārastei – 100

Viņa ļoti daudzus cilvēkus da  -
rījusi laimīgus un smaidīgus, - 
šie vārdi teikti par mūsu leģen-
dāro mākslinieci un rakstnieci 
Margaritu Stārasti. 2. februārī vi -
ņai apritēja 100 gadu.

Savā gaŗajā un bagātajā mūžā 
Margarita Stāraste sarakstījusi 
un illustrējusi vairāk nekā 100 
grāmatu, kas ar savu mīļumu, la -
bestību un sirsnību ir tuvas kā 
bērniem, tā pieaugušajiem. Tāpat 
kā viņas grāmatu tēli - Zīļuks, 
Kraukšķītis, Tince, Burtu mei ti-
ņa un vēl daudzi citi.

„Jāatzīstas, ka visi tie pasaku 
tēli man ir nākuši līdzi no ma -
nas bērnības,” - tā pirms asto-
ņiem gadiem intervijā Latvijas 
Radio sacīja pati Margarita Stā -
raste. Zīļuks, piemēram, radies 
tāpēc, ka viņai bērnībā ļoti pati-

kā par skaistu brošu, bet par kul-
tūras plašāku lomu sabiedrības 
izaugsmē. Redzot, cik veiksmīgi 
pilsēta veido kultūrvidi,  kas ne -
prasa nemaz tik daudz pūļu, top 
skaidrs, ka tas lielā mērā ir plāno-
šanas un attieksmes jautājums. 
Mēs arī Rīgā varētu izveidot šā -
du kultūras infrastruktūru, tas 
mums ļoti drīzs nestu atpakaļ da -
 žāda veida ieguvumus. Būtiski 
varētu mainīties arī cilvēku līdz-
dalības iespējas.” 

Ūmeo piemin Rīgu atturīgi
 Latvijas Radio koresponden -

te Ruta Rikše bija aculieciniece 
Ūmeo – Eiropas kultūras galvas-
pilsētas atklāšanas sarīkojumam. 
Viņai šķitis, ka Rīga tikusi maz 
pieminēta. Preses konferencē ci  -
tu valstu žurnālisti svētku rīko-
tājiem jautājuši, kāda ir Ūmeo 
sadarbība ar Rīgu. “Atbilde bija 
diezgan atturīga,” saka  Ruta Rik-
še. „Rīga ir Rīga – viņi ar to lielo 
mākslu, bet mēs jau domājam 
par cilvēkiem.”  Rikše tikusies ar 
latviešiem, kuŗi dzīvo Ūmeo, un 
viņai radies iespaids, ka cilvēki ir 
neizpratnē, kuŗas Eiropas kul -
tūras galvaspilsētas norises do  -
mā tas viņiem un cik daudz ir 
no   rišu, kas paredzētas “izredzē-
tajiem”. Žurnālistes ieskatā gai -
dā mi gan jebkuŗam cilvēkam, 
gan šaurākam izredzēto lokam 
domāti sarīkojumi.

***
Latvijas vēstniecība 

Beļģijā populārizē Rīgu - 
Eiropas 2014. gada 

kultūras galvaspilsētu
24. janvārī, uzsākot Latvijas 

vēstniecības Beļģijā organizētu 
Rīgai - 2014. gada Eiropas kul  tū-
ras galvaspilsētai veltītu sarī ko-
jumu programmu, Latvijas vēst-

Visa gada programma sadalīta 
astoņās daļās - kā astoņi sāmu ga -
 dalaiki. Katru ievada īpaša ga   da-
 laika atklāšanas ceremonija. Pa  -
pildus kultūras programmai Ūmeo 
Eiropas kultūras galvas pil sētas 
statusu izmanto, lai uz  labotu 
pilsētvidi.

Rīgai ar Ūmeo izveidojusies 
veiks mīga sadarbība, īstenojot sa -
darbības projektus. Rīga 2014  pro-
gramma prezentēta gan Stokhol-
mā, gan Ūmeo.

Stāsta kultūras ministre 
Dace Melbārde

„Ūmeo svētku  kulminācija bija 
“Degošā sniega” šovs, ko apmek-
lēja 55 tūkstoši cilvēku. Līdz ar 
sāmu kultūru Ūmeo Kultūras gal-
vaspilsētas atklāšanas pro  g  ram-
mā sniedza arī laikmetīgās māks-
 las projektus. Pilsētas ielas kļu-
vušas par  jebkuŗam pieejamu 
mākslas telpu, – te slejas ledus 
skulptūras, apskatāmas interak-
tīvas isntallācijas, tiek lasīta dze -
ja un rādīts ēnu teātris. Sāmu 
tauta Zviedrijas ziemeļu reģionā 
mitusi gadu simteņiem. Dzīvojot 
ciešā saiknē ar dabu, sāmi savā 
gada ciklā iezīmē astoņus gada-
laikus, ko krāsaini apdzied savās 
tradicionālajās dziesmās – joi-
kās. Mani šeit pārsteidz tiešām 
tāda integrēta pieeja kultūrai un 
izpratne par kultūru nevis tikai 

Zīmējums: Zemgus Zaharāns

Skats no atklāšanas ceremonijas

Ziņas sakopojis
P. KARLSONS
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FRANKS 
GORDONS

KĀRLIS STREIPS

Kaut kur Svētajos Rakstos pa -
zib vārdi:  “un 1000 gadu kā viena 
die na.” Tas paliek atmiņā... 1914. – 
2014.: aprit apaļš gadsimts, kopš 
sācies Pir mais pasaules kaŗš - 
WW1. Un mācas virsū doma: šie 
100 gadi kā  viena diena. Daudzas 
no tām bez  ga līgo ierakumu rē -
tām Sommas un Daugavas kras-
tos uzpeld mūsu sma  dzenēs šajās 
dienās, kad Google acumirklī at  -
griež mūs tajos asiņo jošos un ap -
kvēpušos laikos.

Kad grasījos rakstīt šīs rindiņas, 
DER SPIEGEL ONLINE ziņo: Vā  -
cijas aizsardzības ministre, septiņu 
bērnu māte Ursula von der Leyen 
norādījusi, ka armijas - Bundeswehr - 
neatliekams uzdevums ir kopā ar 
Francijas bruņoto spēku kontin- 
g en  tu apturēt savstarpējo slaktiņu 
Centrālafrikas Republikā. Lielāku, 
stiprāku kontrastu starp 1914. un 
2014. gadu nav iespējams atrast! 
Katrs vārds šajā informācijā liek ap     -
griezties kapā Vācu imperijas (Deut-
s    ches Reich) ķeizaram Vil helm  am II.

Un, ja nu runa ir par šo uzpūtīgo 
un ne visai gudro monarchu, at  -
ļauš os citēt šim valdniekam veltītu 
dziesmiņu, ko dungoja Krievijas 
ar   mijā iesauktie latviešu kareivji: 
“Tie prūši visas tautas slauc, tā vi- 
sās malās ļaudis sauc, un tāpēc, 

WW1: simt gadi – kā viena diena?
VĒROJUMI UN PĀRDOMAS

brā ļi, uzmaniet, ar bruņām sevi ap -
 tērpiet un lūkojiet uz tirānu, to 
pašu miķeļ’ Viļumu. Viņš strādā itin 
nadzīgi ar zobiņu un uguni (..) Vai 
taisnais Dievs to tirān’ ļaus, ka prū-
šu vara visu graus? Nē, tiešām ne, 
nāks atmaksa, tiks tirān’ vara sa -
grauta.”

Šī dziesmiņa acīmredzot tapusi 
jau pirms latviešu strēlnieku batal-
jonu izveides. Ap to laiku - 1914. 
ga  da nogalē leģendārais apakš-
pulk vedis Voldemārs Ozols tika no -
   sūtīts uz Kaukaza fronti, kur viņš 
vadīja kaujās pret turku kaŗaspē - 
ku latviešu strēlnieku līdziniekus - 
armēņu sinvorus – 40 000 vīru, kuŗi 
zem Krievijas karoga cīnījās par 
sa    vas vēsturiskās tēvzemes - Anato-
lijas jeb Mazāzijas austrumu no  -
vadu atbrīvošanu no Osmaņu im  -
perijas jūga. Apvienotie krievu-ar-
mēņu pulki guva izcilus panāku-
mus kaujā pie Sarikamišas un citur. 
Mūsdienu Armēnijas galvaspilsētā 
Voldemāram Ozolam uzcelts pie-
mineklis...

Jāpiemin, ka Voldemāra Ozola 
vadīto armēņu brīvprātīgo dros  mī-
gās operācijas noderēja t.s. jaun-
turku valdībai par ieganstu 1915. 
gada aprīlī iesāktajam genocīdam, 
kuŗa gaitā tika noslepkavoti vai 
nomērdēti līdz pusotrs miljons ar -

mēņu mierīgo iedzīvotāju, tostarp 
sievietes un bērni.

Nākamgad armēņi visā pasaulē 
pieminēs  šī noziedzīgā slaktiņa 
simtgadi, Jau tagad šai sakarā sa   -
asinās vecais turku un azeru naids 
pret “pasaules armēnību” (salīdzi -
nāma ar “starptautisko žīdismu”), 
jo Turcija oficiāli atzīst “tikai” 300 
tūkstošu armēņu bojāeju “kaŗa ap -
stākļos”. Tā nu sasaucas tie laiki ar 
tagadni. Patiešām, 100 gadi kā vie-
na diena.

Par kļūdu - un retrospektīvi par 
noziegumu - var uzskatīt 1915. ga   -
dā noslēgto t. s. Saiksa-Piko (Sykes-
Picot) slepeno vienošanos: Antan-
tes lielvalstis - Anglija un Francija 
vienojās par to, kā sadalīt Tuvos 
Austrumus pēc Osmaņu imperijas 
sakāves. Un proti: telpu starp Eifra-
 tas augšteci ziemeļos un Litani upi 
dienvidos “piešķirt” Francijai par 
ie     tekmes sfairu, apzīmējot to par 
„Sīriju”, bet vēsturisko Mezopotā-
miju (Divupju zemi) “piešķirt” An   g -
lijai par ietekmes sfairu, apzīmējot 
to par „Iraku”, un piedevām vēl Pa -
  lestīnu jeb Svēto zemi uzticēt britu 
pārvaldīšanai. Vēlāk atslepenotā 
Saiksa-Piko karte rāda, ka robežas 
starp ietekmes sfrairām novilktas 
ar zīmuli un līneālu kā taisnas lī  -
nijas, itin patvaļīgi. Un par šo 1915. 

gada vienošanos 21. gadsimtā tika 
maksāts ar asinīm, kas plūda  strau-
mēm. Jo Sīrija un Iraka, izrādās, ir 
mākslīgi veidojumi: nav tādas sī  -
riešu nācijas, nav tādas Irakas tau-
tas - ir sunnīti un šiīti, alavīti un 
kurdi, druzi un maronīti, ir ciltis, 
klani un sektas. Sadama Huseina 
režīma gāšana Irakā ir maksājusi 
4000 amerikāņu kaŗavīru dzīvī  -
bas, un savstarpējais slaktiņš tur 
nupat atkal uzliesmojis. Sīrijas tra-
ģēdijai, kas ilgst nu jau trīs gadus, 
gala neredz.

Notikums, kas izraisīja Pirmo pa  -
saules kaŗu, bija atentāts pret Aus-
t roungārijas troņmantnieku, erc-
hercogu Franci Ferdinandu, ko 
Sa   ra  jevā izdarīja serbu jaunietis 
Gavrilo Princips. Viņš bija slepenas 
organi  zācijas aktīvists, kuŗas mēr-
ķis bija atņemt Habsburgu imperi-
jai visus novadus, ko apdzīvo dien-
vidslavi, un apvienot tos vienā ka  -
ra   listē - Lielserbijā. Pirmā pasaules 
kaŗa rezultātā šāda valsts tika pro-
k  lamēta: Serbu, chorvatu un slovēņu 
karaliste, ko 1929. gadā pārdēvēja 
par Dienvidslaviju. Otrā pasaules 
kaŗa gaitā Hitlers radīja fašistiska 
tipa satelītvalsti - Chorvatiju, un 
niknās partizānu cīņās chorvati un 
serbi, monarchisti un komūnisti 
plosīja cits citu ka apsēstie. Pēc šī 

kaŗa maršals Tito prata atjaunot 
Dienvidslaviju citā, sarkanīgā vei -
dolā, bet pēc 1990. gada šī federā-
tīvā valsts saira nu jau septiņās 
laus kās - Serbija, Chorvatija, Slovē-
 nija, Maķedonija, Melnkalne jeb 
Montenegro, Kosova un Bosnija, 
turklāt Bosnija sastāv no divām ne -
 saskanīgām “apakšvalstīm”. Kamer 
šī jaunā Balkānu karte izveidojās, 
atkal plūda daudz asiņu, bija bēgļu 
ciešanas un posts. Un arī te - 100 
gadi kā viena diena.

Nobeigumā vērts atgādināt, ka 
Pirmais pasaules kaŗš darīja galu 
viduslaicīgajām kārtu privilēģi  -
jām, hercogu, lielkņazu, grāfu reā-
lajai polītiskajai varai un ietekmei. 
Kā kuriozu minēsim izvilkumu      
no Austroungārijas imperātora 
Fran ča Jozefa I t.s. Lielā titula: 
Austrijas ķeizars, Ungārijas un Bo  -
hēmijas karalis, (..) Jeruzālemes ka -
 ralis (krustnešu laikmeta relikts - 
F.G.), Aušvicas hercogs utt., utt., 
utt. Aušvica (Auschwitz) ir tā vieta, 
kur atradās nacistiskā nāves nomet-
ne, kuŗas atbrīvošanas gadskārtu 
pasaule atceras ik gadu 27. jan - 
vārī, pieminot holokaustu. Pirms 
100 gadiem neviens to nevarēja 
paredzēt. Tā bija maza hercogiste 
starp Silēziju un Galiciju. Maza 
pērlīte Habsburgu kronī.

Laika un Brīvās Latvijas lasītāji 
noteikti zina, ka pēdējo nedēļu lai-
kā Ukraina, kas ir pavisam netālu 
no mūsu valsts, ir piedzīvojusi sen 
neredzētus nemierus. Iepriekš tā 
dēvēto „oranžo revolūciju” izraisīja 
Valsts prezidenta vēlēšanās noti ku-
sī lielā krāpšanās, bet šoreiz noti-
kumu centrā ir pats prezidents.

Arī stāsta fabula noteikti ir zi -
nāma. Bija paredzēts, ka Lietuvas 
prezidentūru Eiropas Savienības 
Pa  domē vainagos asociācijas līgu-
ma parakstīšana starp ES un Uk  -
rainu. Pēdējā mirklī Ukrainas pre -
zidents Viktors Janukovičs pazi-
ņoja: nē, līgumu viņš neparakstīs. 
Drīz vien kļuva skaidrs, kāpēc. 
Ukrainas (un mūsu) lielā kaimiņ-
valsts viņu bija piekukuļojusi, solot 
masīvu aizdevumu, kāds korum-
pētajai un lēni attīstības ceļu uzsā-
kušajai Ukrainai ir vajadzīgs kā ēst, 
kā arī zemāku maksu par dabas-
gāzi. Eiropa nekādu lielu aizdevu-
mu nepiedāvāja, par Krievijas gā -
zes cenu tai nav  bijis un nav nekā-
das teikšanas, tāpēc, ļoti iespējams, 
Ukrainas prezidentam Maskavas 
piedāvātais kumoss bija pārāk kār-
dinošs.

Liela daļa Ukrainas tautas Janu-
kovičam nepiekrita. Tā dēvētajā 
Ei  romaidanā (tā sauc laukumu,  
kas bija arī iepriekšējo protestu 
centrs) ļaudis pulcējās lielā skaitā, 
cēla barikādes un skaļi iebilda        
pret  prezidenta vēlmi Ukrainu pa -
griezt austrumu, nevis rietumu vir-
zienā. Ukrainas Rada  (parlaments) 
reaģēja skarbi, pieņemot likumus, 

Nabaga Ukraina!
kas protestētājus īsteni padarīja     
par noziedzniekiem. Arī tas neno-
tika bez Krievijas pirksta, jo, kā zi  -
nāms, līdzīga veida likumi tur ir 
spēkā jau labu laiciņu. Kādu brīdi 
notikumos radās  tāds kā strupceļš, 
bet janvāŗa beigās varas iestādes pret 
protestētājiem vērsās ar bruņotu 
spēku. Vairāki cilvēki gāja bojā,  ie   vai-
 notie tika nogādāti slimnīcā, bet va     -
ras at   balstītāji viņus no turienes no  -
lau pījuši, vienā gadījumā cilvēks zvē-
rī gi nogalināts, citā pēc spīdzi nāša  -
nas tik tikko dzīvs pamests mežā.

Ja arī V. Janukovičs un viņa at  -
balstītāji cerēja, ka bargā rīcība 
nodrošinās protestētāju izklīšanu, 
kā tas visai bieži ir noticis Krievijā, 
tad tās ir bijušas veltas cerības. Pat-
laban barikādes Maidanā ir daudz-
kārt lielākas un augstākas nekā ie -
priekš, vienā pusē ir protestētāji,  
otrā – milicija un citi likuma sargi, 
kuŗi acīmredzot nav gatavi uzsākt  
tālāku rīcību procesa „rēgulēšanā.” 
Pirmais „upuris” varas aprindās bija 
Ukrainas premjērministrs Mikola 
Azarovs, kas atkāpās no amata, tā 
nodrošinot visas valdības krišanu. 
Protestētājus tas neapmierināja, 
viņi  vēlas arī V. Janukoviča demi-
siju, tāpat kā  protestu kriminā li-
zācijas likuma atcelšanu. Prezidents 
pirms pāris dienām paziņoja, ka  
esot saslimis, un tāpēc ir pazudis 
no sabiedrības redzesloka.

Par to, ka Ukrainas valdība pret 
protestētājiem izturējusies visnotaļ 
brutāli, jautājumu nav. Toties jau tā-
jumi ir par pašiem protestētā jiem. 
Ir skaidri zināms, ka viņus lielā 

mērā financē Ukrainas tā dēvētie 
oligarchi. Iespējams, tas  daļēji n  o-
tiek tāpēc, ka viņi iebilst pret to, cik 
lielā mērā V. Janukovičs un viņa 
ģimene ir sagrābuši savās rokās lie-
lu daļu Ukrainas tautsaim nie cības, 
taču oligarchi nedz Ukrainā, nedz 
arī citur nav pozitīvi līdeŗi, jo šajā 
pasaules malā viņi  nemēdz pie ba -
 gātības nokļūt īsti tīrā un skaidrā 
veidā. Ja savukārt aplūkojam pro-
testu līdeŗus, kuŗi nav oligarchi, tad 
pats redzamākais ir kādreizējais 
boksa smagsvara pasaules čem pio ns 
Vitalijs Kļičko, tāpēc ir pilnīgs pa  -
mats jautāt, ko bokseris saprot par 
valsts vadīšanu (tāpat kā, starp citu,  
to var jautāt par šachistu Gariju 
Kasparovu Krievijā). V. Kļičko un 
viņa domubiedri maz ko pauduši 
par to, kā viņi saredz Ukrainas nā -
kotni, un nav iemesla domāt, ka 
viņu nākšana  pie varas nozīmētu 
atklātu un perfektu  valsts pārval-
des sistēmu.

Ja savukārt palūkojamies, kā pret 
notiekošo izturas pārējā pasaule, 
tad pirmām kārtām jārunā par to 
pašu Eiropas Savienību. Sliecos pie -
krist tiem starptautiskajiem ko -
men tētājiem, kuŗi šajās nedēļās no -
 rādījuši, ka Eiropas Savienībai  nav 
ne mazākā nodoma Ukrainu uz  -
ņemt savās rindās. Asociācijas lī  -
gums tikai nozīmē brīvākas  tirdz -
niecības saites, piedevām uz Eiro -
pas Savienības, nevis uz otras  valsts 
noteikumu pamata. Turklāt laikā 
pirms paredzētās līguma parakstī-
šanas ES grandi visnotaļ nepār  -
pro tami darīja zināmu, ka priekš-

noteikums šim procesam būtu 
kād reizējās Ukrainas premjērmi-
nistres Jūlijas Timošenko atbrī vo-
šana no cietuma, taču, kā zināms, 
nekas tamlīdzīgs toreiz nenotika 
un joprojām nav noticis. Ukrainas 
kļūšana par Eiropas Savienības da -
 lībvalsti būtu ļoti daudzu gadu 
jautājums, jo nav ne mazāko šaubu, 
ka patlaban tās polītiskā, ekono-
mis kā un sabiedriskā iekārta ne -
būt neatbilst ES principiem. Balti-
jas valstis un tās kādreizējās socblo-
ka valstis, kuŗas nebija PSRS repub-
likas, bija pavisam kas cits, lai gan 
var arī konstatēt, ka Bulgārijas un 
Rumānijas uzņemšanā ES arī ne 
viss gluži atbilst tam, ko vēlas redzēt 
Brisele.

No pārējās pasaules īstenībā  vie-
 nīgā valsts, kas ir runājusi par san k-
ciju ieviešanu pret Ukrainas režī-
mu, ir Amerikas Savienotās Val- 
stis. ASV jau noteikusi iebraukša -
nas aiz liegumu vairākām vadošām 
Kijevas amatpersonām, tiek do -
māts arī par naudas kontu iesaldē-
šanu. Tas krasi kontrastē ar Eiro  -
pas attieksmi pret notikumiem Uk  -
rainā. Eiropas Maidanā viesoju- 
sies ES ārlietu komisāre Katrīna 
Aštona, lai paustu atbalstu pro tes-
tētājiem (izraisot cara Vladimira 
skarbus iebildumus un apgalvo-
jumu, ka nevienai valstij nevajag 
iejaukties Ukrainas iekšējās lietās,  
it kā pats to nedarītu), bet ar to arī 
ES attieksme beidzas. Latvijas Ār  -
lietu ministrija jau  paguvusi skaid-
ri norādīt, ka nekādas sankcijas 
pret Ukrainu nebūtu vēlamas, tieši 

tāpat kā pirms pāris gadiem, kad 
Eiropā notika diskusijas par sank-
ciju ieviešanu pret Baltkrieviju un 
tās režīmu. Protams, iemesls nav ar 
uguni meklējams. Gan Baltkrievija, 
gan Ukraina Latvijai ir visnotaļ no -
 zīmīgas tirdzniecības partneres, un, 
kā zināms, kolīdz ekonomiski jau -
tājumi ienāk pa durvīm, tā visi pā  -
rējie jautājumi, tostarp arī par cil-
vēka tiesībām, acumirklī  izlido pa 
logu.

Diemžēl. Reālpolītika, protams, 
ir reālpolītika,un tik un tā ir skumji, 
ka ukraiņu tauta šajā brīdī tiek 
atstāta viena. Vismaz latviešiem nu  
vajadzētu saprast, ko nozīmē dzīve 
nosacītā,  tomēr visai konkrētā dik-
tātūrā. Ja jau mūsu valsts ir veiks-
mīgi izsprukusi no kaimiņu lāča 
ķetnām, tad taču būtu  jāpalīdz ci  -
tām tautām, kuŗas vēlas to pašu. 
Jauki, ka to saprot amerikāņi. Nav 
jauki, ka to nesaprot mūsu valsts.

Atšķirībā no daudzām citām bi  -
jušajām PSRS republikām Uk  rainai  
ir visas iespējas kļūt par normālu 
un turīgu Eiropas valsti. Daudzi 
droši vien jūtas pārsteigti, uzzinot, 
ka Ukraina ir pasaules trešā lielākā 
ieroču tirgotāja. Ukrainai ir plaši  
attīstīts, ja ne   V. Janukoviča un citu 
oligarchu pārmērīgi  kontrolēts, in -
dustriālais sektors, kā arī ievēro-
jams lauksaimniecības potenciāls. 
Tāpēc cerēsim, ka notikumi turp-
māk attīstīsies nevardarbīgi - tā, lai 
kaut kad paredzamā nākotnē Uk -
raina varētu atsvabināties no PSRS 
mantojuma jūga un nudien kļūt 
par normālu valsti.
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Neliela formāta grāmatiņas 
balto vāku rotā liels, sarkans R 
burts ar prāvu ļipu jeb mīkstinā-
juma zīmi zem tā. Autora Ilmāra 
Šlāpina un mākslinieka Armīna 
Ozoliņa nolūks laikam ir pabrī-
dināt vecos latviešus un īpaši 
trimdas latviešus, kam rakstos  
un lasāmvielā bez erriem gribas 
lietot un ieraudzīt arī erjus, ka 
ieiešana Jauno latviešu valodā 
viņiem varētu būt netīkama, kā 
iekāpšana nevēlamā vai aizliegtā 
territorijā. Sargsuns it kā rej un 
rūc pretī: rrr, rjrjrj... Vakardienas 
cilvēki, yesterday’s men, die ewig 
Gestrigen, pamūciet tālāk, jo ci -
tādi nāksies sastapties ar latvju 
mēles advancētiem jūzeriem!

 Ilmārs Šlāpins kopš 1999. gada 

Agrāk putra, tagad sviests
Ilmārs Šlāpins, Jauno latviešu valoda, Satori bibliotēka, 2013.g., 175 lpp.

vācis un publicējis žurnālā Rīgas 
Laiks vārdus, kādus Latvijā jau-
nākajā laikā lieto cilvēki gal ve-
nokārt jaunākos gados un visbie-
žāk neformālās situācijās. Astoņ-
desmit šādi vārdi Jauno latviešu 
valodā savākti vienkop. Autors 
parāda uzslavējamas zināšanas, 
skaidrojot ikviena vārda nozīmi, 
izcelsmi, kontekstus, kādos vār -
du bieži lieto... Viņš negrib būt 
soģis, tiesātājs, viņš nebaŗas par 
dažkārt stipri ākstīgiem mūsdie-
nu izteiksmes līdzekļiem, viņš 
drīzāk konstatē nekā vērtē, tomēr 
daudzi skaidrojošie gabaliņi iz -
skan ar ārkārtīgi trāpīgu, smalki 
dzēlīgu ironiju.

Aplūkoto, apsmaidīto vārdu 
virknē ir laba tiesa skaidri lat-
visku vārdu, kuŗus jaunākā lai - 
kā pasākts lietot ar īpašu, no ag  -
rākās atšķirīgu nozīmi. Tādi ir 
apgānīt, iepērt, iestāde, kukulis, 
līgošana, vadonis, pat sviests. Ja 
se  nāk kādam kaut kas bija sagājis 
dēlī, teica, ka viņš savārījis putru, 
turpretim tagad tas, kas iznācis 
ne tā, kā gribēts, viņam sagājis 
sviestā.  „Saiet sviestā,” raksta Šlā-
pins, ir viens no nedaudzajiem 
jau no latviešu izteicieniem, kuŗa 
saknes nav jāmeklē ne dator kul-
tūras internacionālismos, ne kri-
minālo elementu kultivētajā krie-
vu valodas augsnē.” (152.lpp.)

Runājot par datorkultūru, te 

daži Šlāpina piefiksēti jaunvārdi: 
embedēt, interneti, kancelēt, me-
dijs, mesidžs, portāls, skaipot, viet-
ne. Un daži rusicismi: gļuks, gru-
zons, kačāt, krutais, mudaks, na- 
ļiks, točka, tusiņš. Ir vai nu anglis-
kajā rakstībā atstāti (queer), vai 
latviski transkribēti (kā) angļu 
vārdi, bet gribas dziedāt līdz ar 
dzej  nieku Jonāsu Miesnieku viņa 
rindu „skumji un priecīgi reizē   
ir man”, sastopoties ar angļu vār -
diem, kam priekšā piekabināti 
latviski prefiksi, bet beigās – lat-
vie šu galotnes: piefrendot, sahugot.

Ilmāra Šlāpina grāmatiņa ir 
informātīva zelta bedre kā pro fe-
sionāliem etimologiem, tā ama-
tieŗiem. Vai esat kādreiz sev jau-
tājuši, kāpēc Rietumu latvieši ru -
nā par publisko transportu, bet 
Latvijas latvieši -  par sabiedrisko? 
Tad uzšķiriet šķirkli „publisks”! 
Vai jums šķiet, ka esat iedomāju-
šies vārda „čiksa” izcelsmi un 
nozīmi? Vai pieņemat, ka vārds 
nāk no angļu chicken (cālis) un 
ka vīrietis to attiecina uz aši ap -
mīļojamu un atkal pametamu 
meitieti? Sameklējiet grāmatiņā 
čiksu, un redzēsit, ka stāsts ir 
daudz komplicētāks!

Kārļa Ulmaņa laikos tāda Jau-
no latviešu valoda būtu varējusi 
iznākt tikai tad, ja nopietnie un 
ne pārāk nopietnie aizguvumi   
no citām valodām  būtu klaji no -

sodīti un ja ikvienam svešvār -
dam būtu ieteikta vēlamākā 
latviskā forma. Ar tādiem valo-
das uzlabošanas centieniem, kā 
jau sacīju, Šlāpins nenodarbojas, 
vienīgi atzīmē, ka konsekvences 
gluži ērti būtu  saukt par sekām. 
Tomēr no jebkāda veida cenzūras 
ir noguruši padomju laika cen-
zūru pieredzējušie Latvijas lat vie-
ši, un tāda nevarētu būt pa prā-
tam arī ilgus gadus Rietumu brī-
vību pieredzējušiem latviešiem. 
Skaidri un gaiši: inteliģenta, in  te-
re santa uzmanības pievēršana jau-
no latviešu valodai ir apsveicama.

Paliek jautājums: cik izplatīta ir 
Šlāpina astoņdesmit it kā apšau-
bāmas kvalitātes vārdu lietoša -
na? Vispirms jau jāsaka, ka bran-
ga daļa šo astoņdesmit vārdu ir 
latviešu valodā jau sen ieguvuši 
pilsoņu tiesības un bieži sasto  pa-
mi ne vien runātā, bet arī ie   spie  s-
tā veidā. Tādi ir alkohols, centrs, 
dzeja, integrācija, investors, kollek-
cija, konkrēti, konsolidēt, kre dits, 
krize, paradīze, partneris, plaģiāts, 
problēma, signāls, sti  pendiāts, sū  -
kāt, vīruss un  vēl citi. Mūsu au -
tors tiem pievērš uzmanību vai 
nu tāpēc, ka tie mūsdienu Latvijā 
tiek lietoti pārāk bieži, vai arī 
tāpēc, ka laika gaitā  izmainījus -
ies to sākotnējā nozīme, vai arī 
tāpēc, ka viņam sagribējies pa -
stāstīt par šo vārdu izcelsmi.

Ko teikt par žargona jeb slenga 
vārdiem? Jāatzīstas, ka savos nu 
jau desmit Latvijā nodzīvotajos 
gados lielu to daļu nebiju dzir-
dējis pat ne pa ausu galam. Var-
būt vaina te paaudžu plaisai: 
sa ejos vairāk ar veciem, ne jau-
niem latviešiem un nepiederu 
subkultūrai, kur, jādomā, attie-
cīgi tiek runāts. Taču jāapzinās, 
ka jaunākiem cilvēkiem patīk   
gan dzīt vellu, gan ar savu „iz   ru -
nā šanos” protestēt pret augstāk 
stāvošo (skolotāju skolā, šefu dar-
bavietā) varu pār viņiem. Arī te 
būs atslēga žargona fainome -
nam, vismaz daļēji. Žargons bijis 
visos laikos, valodai ir dažādi slā-
ņi. Ir svinīgais latvis, neitrālais 
latvietis un nicinošais letiņš. Va -
loda būtu nabagāka, ja īstajā vietā 
un īstajā laikā nevarētu lietot 
jebkuŗu no tiem.

Uz Šlāpina grāmatiņas aizmu-
gurējā vāka lasāms filozofa Lud-
viga Vitgenšteina trāpīgs tei -
ciens: „Manas valodas robežas ir 
manas pasaules robežas.”  Paldies 
Ilmāram Šlāpinam par šo robe -
žu paplašināšanu grāmatiņas lie-
totāju apziņā!

Glīti iespiestajā vārdu un skaid-
rojumu krājumā atrodamas ne -
daudzas iespiedumkļūdas, bet 
Aigara Brigmaņa vietā 66. lap -
pusē būs izteicies vai nu Aigars 
Kalvītis, vai Augusts Brigmanis.

Mūsu valodu apskatot, var se -
cināt, ka mūsu senči bijuši tīrie 
pārcilvēki.

...Varējuši pārvietot atsevišķas 
ķermeņa daļas. Piemēram, spē -
juši pielikt savu roku pie mājas, 
laivas, grāvja vai kā cita; turēt 
muti vai palaist to, ja iegribējās 
tikt no tās vaļā; ņemt galvu rokās 
vai lauzīt to, kā arī nest degunu 
un galvu augstu paceltu.

Nepatīkami bijis, ja kāds salau-

Ak, valoda, valodiņa...
zis vai pazaudējis galvu un tad 
skraidījis apkārt bez galvas. Citi 
spējuši sevi saņemt rokās. Bijis 
jāuzmanās, lai sevi nepazaudētu. 
Ja galvā sakrājušies salmi vai ie  -
metušies putniņi, tie mesti no gal-
vas laukā. Tas pats darīts ar sirdi. 
Smaga un pilna tā raustī jusies, 
sažņaugusies vai sāpējusi, tad      
to izņēmuši un izkratījuši. Citādi 
tā kāpusi pa muti laukā vai ie -
kritusi biksēs.

Mēles esot niezējušas. Tāpat arī 
nagi, kas bijuši gaŗi, niezējuši, un 
tos varēja arī palaist. Dažiem 
senčiem bijis kaut kas aiz ādas...

Dvēseles bijušas baltas, tās daž-
reiz izlaiduši. Ja nepatikusi – pār-
devuši. Parasti velnam. Kad vaja-
 dzējis dūšas – to uztaisījuši. Daž-
reiz tā bijusi slikta, tā apgrie-
zusies, aptecējusies un sašļukusi 
papēžos. Tad to piesējuši!

Grāmatas bija jālasa kā sēnes 

vai ogas. Kūluši labību, sviestu, 
bērnus tenkas, olas un ūdeni. 
Maizi iešāvuši krāsnī. 

Būdami stipri, turējuši atvēr -
tas durvis un logus, arī sēdes un 
sapulces. Kādreiz nolikuši un 
turējuši atkal.

Citi nelīdzenās vietās smagi 
iekrituši vai arī tik dziļi ieraku- 
šies darbā, ka pazuduši.

Vislielākā saraušanās bijusi ar 
laiku. Tas varēja būt labs, slikts, 
gaŗš vai īss. Kaušanās notikusi ar 

gaŗo laiku. Laiku labprāt situši 
vai arī nosituši. Tad žēlojušies par 
laika trūkumu.

Beidzot – jāmāk laikus un bez 
žē lošanās nolikt karoti.

Valodu apskatījuši Andris Ko  -
reandris un Ilze Rūķe Austrā -
lijā, viņu skatījums nolasīts un ar 
prieku uzklausīts Draudzīgā aici-
nājuma sarīkojumā  „Mūsmājās”, 
Vidusanglijā.

27. janvārī Narvas mūzejā (Igau-
nija) atklāja izstādi „Livonija    
16.–17. gs. kartografiskajos izde-
vumos: Ieskats Latvijas Nacio nā-
lās bibliotēkas krājuma vēr tībās”. 
Iz   stādi atklāja Latvijas Nacionā-
lās bibliotēkas (LNB) direktors 
An  dris Vilks un Latvijas vēstnieks 
Ig aunijā Juris Bone. Izstāde jau 
ie priekš guvusi atzinību Rīgā, 
Tallinā, Valgā un Sāremā. Eks - 
po zīcija Narvas mūzeja telpās    
būs apskatāma līdz 29. martam.

Senās kartes ir savdabīgi māks-
las darbi ar ģeografisko un dabas 
objektu zīmējumiem, etnogra-
fiskiem attēliem, kā arī ar burtu 
un līniju šarmu. Neatkārtojamu 
satvaru tām piešķiŗ iekrāsojums 
ar roku, kas katru karti padara  
īpaši unikālu. Tādējādi tās mūs-
dienu cilvēkam var sniegt daudz 
prieka – kā vēsturiskas likum sa-
karības meklējošam pētniekam, 

Livonija senajās kartēs 
jeb divu kaimiņvalstu kopīgā vēsture

tā senu stila  lietu un dokumentu 
cienītājam.

16. un 17. gs. kartēs redzama 
latviešu un igauņu zemju vēstu-
riskā vienotība kopš 1225. gada, 
kad Svētās Romas imperijas no  -
minālā pakļautībā no tagadējās 
Vidzemes, Latgales un Igaunijas 
dienvidu daļas territorijām tika 
izveidota Livonija jeb Māras ze -
me (latīņu val. Terra Mariana). 
Iekšējo nesaskaņu dēļ tā vēlāk 
tika pārveidota par Livonijas 
kon federāciju. Līdz ar  jau minē -
tajām territorijām Livonijā bija 
ietverta  arī Zemgale, Kurzeme, 
īslaicīgi Žemaitija. Konkrētais 
ap  zī mējums territorijām Baltijas 
jūras austrumu krastā (izņemot 
Lietuvu) tika lietots arī pēc Livo-
nijas ordeņa sabrukuma 1561. 
gadā, kad Livonijas kaŗa rezul -
tātā izveidojās trīs provinces: Līv-
zeme (aptvēra tagadējo Vidzemi, 

Latgali un Dienvidigauniju, kā 
arī Sāmsalu), Kurzeme un Zem-
gale, un Igaunija (aptvēra mūs-
dienu Ziemeļigaunijas territoriju).

Papildus 29 kartēm izstādē būs 
apskatāms video materiāls ar vi  -
sām Abrahama Ortēlija atlanta 
Theatrum Orbis Rerrarum kar -
tēm. Tas tika radīts kā divu kai-
miņvalstu kopīgās vēstures aplie-
cinājums. 

Latvijas Nacionālajā biblio-
tēkā kopš tās dibināšanas uz -
krāti vai rāki desmiti seno karšu 
ar Livo nijas atainojumu. 2001. 
gadā šo krājumu papildināja arī 
Dauga vas Vanagu fonda Lat-
viešu kul  tūras vērtību krātuves 
„Strau mēni” dāvinājums – mā -
cītāja Rin  golda Mužika (1914–
2000) kollekcija. Pašlaik LNB 
krājumā ir 44 Livonijas kartes 
no 16.–17. gs.

LILIJA LIMANE

EDUARDS SILKALNS
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VIJOLE VARNEŠU VALGOS AIVARS KALNIŅŠ

(Turpinājums no Nr. 5)

(Turpinājums sekos)

Pirmajā deju vakarā brālis aiz-
iet Ojāram līdz, lai uzsistu pava-
dījuma akordus uz pianīno, kas 
pavisam bēdīgā stāvoklī  nopu-
tējis stāv skatuves kaktā. Tad nu 
atklājas pats drausmīgākais: sla -
venajam instrumentam ir tikai 
seši pāŗi mažora trijskaņu akor-
du. Pat spēlējot Vintera šlāgeŗus, 
rodas nepieciešamība pēc sept -
akorda. To vēl varētu pieciest, bet 
ko lai dara ar slavu melodijām, 
kas gandrīz visas sacerētas mi  -
no rā? Brāļi patiešām nopirkuši 
brēcošu kaķi maisā. Publika pie-
prasa ciganočku. Ko atliek darīt? 
Atzīties, ka uzradušies Ostapa 
Ben  dera vārda cienīgi afēristi? Lai 
glābtu situāciju, lielajam brā  lim 
sabiedriskā kārtā (proti, bez al   -
gas) nākas bungot “um-pam-pā” 
katru sestdienu, bet Ojārs attie-
cīgajos skaņdarbos spēlē tikai ar 
labo roku. 

Šīs sīkās ķibeles atsveŗ tas, ka 
vācu trofejinstruments ir zvērīgi 
skaļš un koka celtnes akustika 
teicama. Kluba direktors priekā 
berzē rokas, jo tauta plūst bariem. 
Puiši vateņos un ziemas ausai-
nēs, smēķus zobos iesprauduši, 
uz nebēdu dancina katūna brun-
 cīšos ietērpušās meičas. Ziemā 
visi dejotāji velteņos, kas labi 
slīd. Kad apsīcis repertuārs, mū  -
zikanti atskaņo latviešu tautas-
dziesmu apdares un pat Ziem-
svētku melodijas valša ritmā. Ie  -
vieš tādas ēverģēlības kā aplausu 
dejas! Putekļi līdz griestiem, lai 
gan apkopēja ar slotu un ūdeni 
no spaiņa aprasinājusi kluba 

grīdu. Kultūras nams sāk pildīt 
un pārpildīt kases plānu. Rajona 
priekšniecība brāļu Kalniņu ie  -
guldījumu kultūras jomā atzīst, 
un kolchozam jāsamierinās ar 
divu vērtīgu divkājaino darba 
lopiņu zaudējumu.

***
1946. gada 10. februārī notiek 

pirmās pēckaŗa PSRS Augstākās 
Padomes vēlēšanas. Tasējevā pa  -
re  dzēta tikšanās ar apgabala de  -
putāta kandidātu, slaveno chsi -
rurgu M. G. Anaņjevu. Vietējā 
priekšniecība grib paspīdēt un Ojā-
 ram uzdod noorganizēt gran-
diozu koncertu. Šis datums tad 
arī jāuzskata par Ojāra debiju 
orķestŗa vadīšanā. No tuvākās 
un tālākās apkārtnes tiek savākti 
visi, kas var noturēt rokās kādu 
instrumentu. Sarodas ģitaras rau -
dinātāji, balalaikas trinkšķi nātāji 

un ermoņiku vilcēji. Dūšīgāko 
tēvaini nosēdina pie bungām. Šo 
visai raibo kompaniju nez kādēļ 
nosauc par džezu. Kamēr orķes  -
t  ris uz skatuves spēlē Donavas un 
Amūras viļņus, zālē pie saklāta -
jiem galdiem mielojas atbrau-
kušais deputāta kandidāts un 
vietējā partaktīva izredzētie. Ti  -
kai mūža nogalē Ojārs internetā 
uzzina, ka Dr. Anaņjevs no PSRS 
veselības ministra vietnieka po   s-
te  ņa Maskavā par kaut kādiem 
grēciņiem nosūtīts goda trimdā 
uz Krasnojarsku. 

Džezisti jūtas kā čigāni krievu 
tirgoņu dzīrēs. Kandidāts liek at -
 sūtīt katram pa tējas glāzei šņab-
ja – mazākas gradīgo dzērienu 
mērvienības Sibirijā nepazīst. 
Uz   kodas izsniedz nākamajā die -
nā, kad visiem galā koncerta da  -
līb niekiem rīko vakariņas. Ojā -
ram – štata darbiniekam – jā   ie -

ro das kultūras namā katru dienu. 
Tur pulcējas vietējā zelta jaunat-
ne – demobilizētie, kas izvilkuši 
laimīgo lozi un dzīvi pārnākuši 
mājās. Ojārs Tasējevā kļūst par 
savējo. 

***
Pavisam negaidīti brāļu jauko 

mūzicēšanu draud pārtraukt bīs-
 tama konkurenta uzrašanās. Tas 
ir Varšavas konservātorijas ab  -
solvents un katoļu dievnama ēr -
ģelnieks Staņislavs Mockallo, 
kam laimējies izglābties no Kati -
ņas asinspirts. Lēģerī akordeons 
viņam palīdzējis izturēt pie -
spries      tos piecus gadus. Mazāk jau 
nevienam, pat bez vainas atzīta -
jam, nedod. 1946. gada ziemā 
pēc soda termiņa notecēšanas 
vi   ņu atbrīvo un uz mūžu nome-
tina Tasējevā. Kad jaunatnācējs 
stādās priekšā kā mūzikants, viņš 
saņem atbildi, ka šeitan viņam 
neesot ko meklēt, jo divi latvieši 
vareni spēlējot. Tad nu Staņislavs 
nolemj paša acīm paraudzīties uz 
šiem izcilniekiem. Skrandainā va -
     tenī, aplāpītās galifē biksēs un 
plā  nos zābaciņos ietērpies, viņš 
ierodas klubā. Ar dziļu izbrīnu 
no  klausījies brāļu sniegumu, po -
ļu pans nesteidzas ar haltūristu 
atmaskošanu, bet piedāvājas ie  -
sai  stīties ansamblī. Šis patiesi 
augstsirdīgais priekšlikums ar 
pateicību tiek pieņemts, jo jaun -
pienācēja instrumentam ir vese-
las 80 basis! Ar to minora skaņ -
darbu atskaņošanas problēmas 
at   risinātas. Mockallo ieskaita kul  -
tūras nama darbinieku algu sa  -
rakstos par otro “bajānistu”. Sta -

siks visupirms saved kārtībā kla-
vieres, un trijatā sanāk normāla 
deju kapella. 

***
Drīz vien Ojāram uzrodas ne -

pārvaramas ilgas turpināt mācī-
bas piespiedu kārtā pamestajā 
vijoļspēlē, lai gan rokas samocī-
tas smagajos kolchoza darbos. 
Komandantūra ar mieru dot vi  -
ņam atļauju iestāties Krasnojar-
skas mūzikas skolā, obligāti at  -
zīmējoties čekā novada centrā. 
Taču zēns Rīgā beidzis tikai sešas 
klases, bet mūzikas skola prasa 
septiņgadīgās skolas izglītību. 
1946.  gada pavasarī pārauguša-
jam eksternam rakstveidā jāatri -
sina algebra, jāuzraksta diktāts, 
jānoliek visi mutvārdu eksāme -
ni. Krievu sarunu valodu Ojārs 
pārzina, bet rakstījis vispār nav. 
Nu lielajam brālim rodas izdevī-
ba atlīdzināt brālītim par nesav-
tīgo palīdzību, ko saņēmis bada 
gados. Abi sēž pie grāmatām. 
Ojārs ir attapīgs audzēknis, un 
pienāk diena, kad jauneklis kār -
to pēdējo eksāmenu bioloģijā. 
Grūti klājas Ojāram, kas dabas 
zinību grāmatu nav paguvis at -
vērt, bet tad iejaucas skolas di -
rektors un komisijai norāda, ka 
nebūtu pareizi reflektantu pārāk 
tincināt, jo varētu izjukt balle, 
kur mūziku nodrošina brāļi Kal-
 niņi. Tā nu jaunais censonis pa  -
steidzinātā kārtā un ar skolotāju 
augstsirdību iegūst loloto doku-
mentu par to, ka viņš ar viduvē-
jām sekmēm pabeidzis nepilno 
vidusskolu. 

Paldies Dievam, ka šo koncertu 
25. janvāŗa vakarā Lielajā ģildē ne -
viens nebija iecerējis iebīdīt Rīgas – 
Eiropas kultūras galvaspilsētas 
ka lendārā. Līdz ar to izpalika pro-
 grammā obligātā „siļķe ar zemeņu 
ievārījumu”. Izpalika aizdomīgas 
komerciālas izrīcības. Koncerta 
programma bija labi sastādīta, to 
apliecināja nopietnu klausītāju 
pilnā zāle. 

Kādreiz, 2005. gadā, mūzikas 
vēsturnieks un latviešu mūzikas 
krīvu krīvs Arnolds Klotiņš iero -
sināja latviešu simfoniskās mūzi-
kas simtgades sakarā sākt visu 
Lat vijas orķestŗu kopkoncertu ar 
sen neatskaņoto latviešu mūziku. 
Gadu gaitā šī lieliskā tradicija ap -
liecinājusi savu nozīmību un vaja-
dzīgumu. Profesors Klotiņš arī šai 
vakarā bija zālē un sekoja līdzi 
notiekošajam.

Piedalījās trīs orķestŗi: Latvijas 
Nacionālais (LNSO), Latvijas Na  -
cio nālās operas (LNO) un Liepā-
jas simfoniskais orķestris. Atzīšos, 
liepājnieki mani ļoti iepriecināja  
orķestŗa meistarības, aizrautības 
un profesionālitātes ziņā. Cik ļoti 
tam noderētu kāda ārzemju kon-
cert tūre! Bet tas jau ir cits jautā-
jums...

Trīs orķestŗi, tas nozīmē gaŗā -
ku koncertlaiku. Trīs pārtraukumi 
vien paņēma gandrīz pusotras 
stundas. Taču mēs bijām pacietīgi 
klausītāji, un uz garderobi neviens 

Simfoniskais lielkoncerts Rīgā
programmas laikā neskrēja.

LNSO diriģenta Normunda Šnē 
vadībā atskaņoja Andŗa Dzenīša 
Saksofona koncertu, ko ar trim 
saksofoniem pēc kārtas atskaņoja 
Arvīds Kazlausks. Komponists,  
kā viņam ierasts, savu opusu no  -
saucis metaforiski – E(GO), skaid-
rodams, ka pašreiz ir uz cīņas ta  -
kas ar savu ego. Tas ir jauki, ja vien  
nebūtu deklarāciju līmenī. Diem-
žēl autors savu cīņu zaudēja, jo vai 
nu viņa ego bija par varenu, vai 
cīņas ieroči par švakiem.

Jau no pašas pirmās skaņas uz -
vē dīja poļu pag. gs. 60. gadu avan-
garda mūzikas atbalsis – Bogu- 
s lava Šabeļska, Vlodzimeža Kotoņ-
s  ka, Kazimeža Serocka, Zbigņeva 
Rudziņska un vēl citu avangar-
diskie mēģinājumi, paņēmieni un 
aistētika. Dzenīša koncertā blakus 
emocionāliem uzplaiksnījumiem 
daudz bija postavangarda reliktu: 
jaunu skaņu, paņēmienu izman-
to šana saksofoniem, tektoniska 
un struktūrāla nomaiņa solista – 
pavadījuma attiecībās, klusuma 
nozīmes banālizācija skaņdarba 
beigās. Apnīkstošā četru tritonu 
(pa  lielinātas kvartas) lēkāšana ie   -
vil kās gaŗumā, paņemot gandrīz 
2/3 no visa darba. Tikai tad, kad šī 
„anti-tema” jau man lika izmisīgi 
meklēt kabatlakatiņu, komponists 
trešā posmā to mainīja. Cik jauki 
skanēja vienkāršu kvartas, kvintas 
intervālu secības romantizēta or -

ķest ŗa pavadījumā. Kaut kas no 
mūsdienu franču spektrālista Tris-
tana Mirē (Tristan Murail, 1947) 
stilistikas kā saplēstā mozaīkā 
skaņ darba beigās lika nojaust, ka 
komponista cīņa vēl nav galā. Dro-
  ši vien turpinājums sekos nā   kamos 
koncertos. Taču kopumā  Saksofo-
na koncerts ir tīri jauks ga   bals un 
itin labi iederas mūs die nu latviešu 
koncertdarbu ko p  ainā.

Daces Aperānes 2009. gadā sa   -
rakstītais darbs „Elpa”, ko atska -
ņo  ja LNO stīgu orķestris A. Meri 
vadībā, noskanēja profesionāli un 
emocionāli pieņemami. Dzejiskā 
tēlainība izteikta latviskās meta -
m  ū    zikas nedaudz romantizētajā 
stīgu instrumentu grupu mainī -
gumā, „maigu disonanču” tver ša-
nā un izgaršošanā, emocionāli 
no    turīgā (kā tas Aperānei rakstu-
rīgi) attīstības risinājumā. Kom-
poniste mīl harmoniju, līdzsvaru 
un mieru kā dzīvē, tā mūzikā. 
Avangardisma kaite nav izslimo -
ta, kaut, dzīvojot Kanadā un Sa  -
vie notajās Valstīs, bez tā nevarēja 
iztikt. Varbūt tāpēc šo mūziku 
viegli klausīties. Te nav daimonis-
kas cīņas ar savu ego vai ar ko citu. 
Viss virzās savu gaitu, un īpašu 
pārsteigumu nav ko gaidīt. Vie -
nīgi „Elpas” beigas ar skaņas izgai-
 šanu klusumā (jau otro reizi šajā 
vakarā) liek par kaut ko padomāt. 
Vai tā bija pēdējā elpa? Gustava 
Mālera 2. simfonija arī beidzās ar 

gaŗu klusuma brīdi, ko neviens 
diriģents nav bijis spējīgs izturēt, – 
piecas minūtes! Taču te ir cita, 
op     ti  mistiskāka, varbūt mistiskāka 
klusuma nozīme – augšām cel šanās.

Latviešu mūziķi klusumu pēc 
Džona Keidža ieteikuma izmanto 
ļoti lietderīgi. Brīžiem pārāk. Ce -
ru, ka Dace Aperāne šo mūzikas 
pirmelementu izmantos uzma  nīgi. 

Pēteris Plakidis, latviešu kom-
ponists ar grieķu asins piejauku-
mu, laikam ir viens no latviskā  -
ka  jiem. Viņa mūzikas pamatin-
stinkts ir latviešu tautasdziesmās 
sakņota pasaules izjūta. Viņš nav 
pārāk radošs. Drīzāk gan paslinks, 
īpaši pēdējos divdesmit gados. Bet 
varbūt tas nav noziegums, jo daž-
reiz komponistam jāklusē, lai savu 
gaitu pārvērstu mākslā un varbūt 
nonāktu pie jauniem koncertiem.

Plakida 1968. gadā rakstītā „Mū -
  zika klavierēm, stīgu orķestrim 
un timpaniem” savā laikā tika  
vai rākkārt atskaņota ar panā -
kum iem. Tas bija kas jauns latviešu 
pēc kaŗa simfoniskajā mūzikā. 
Protams, jauns Latvijā, jo T. Ķe  -
niņa, J. Kalniņa vai A. Jēruma dar-
bi, nerunājot nemaz par G. Poni, 
pie mums nebija zināmi. Ja arī šis 
koncerta tipa darbs atgādināja 
savulaik populāro Bēlas Bartoka 
„Mūzika stīgu instrumentiem, 
perkusijai un čelestai” 1936. gadā, 
tas nemazina Plakida skaņdarba 
vērtību. Jo viņš taču droši vien bija 

vienīgais, kas Padomju Savienībā 
bija atklājis Bartoku. Mūzika ir 
laik  metīga vēl joprojām, un darba 
atskaņojums  bija teicams. Klausī-
tājiem tas labi gāja pie sirds.

Tāpat kā labi pie sirds gāja  arī 
fragmenti no Gundara Pones  ne -
 pabeigtā baleta „Mana paradīze” 
Liepājas simfoniķu un diriģenta 
Andŗa Veismaņa atskaņojumā. Lai 
arī brīžiem diriģentam bija grūti 
apvaldīt savu temperamentu, īpa -
ši ātrajos fragmentos, skaņdarbs 
izpelnījās pat bravo saucienus.

„Mana paradīze” ir velte Rīgas 
bulvāŗiem. Pats komponists raks-
tījis, ka šajā darbā viņu ļoti uzru-
nājušas A. Čaka dzejas rindas par 
Rīgu. „Es iztēlojos sevi par Rīgas 
pašpuiku, kuŗš pastaigājas pa Rī -
gu, bulvāŗiem, kafejnīcām.”

Mūzika apbrīnojami krāsaina, 
iztēlojoša. Nozīmju daudzums tik 
liels un tik labi un trāpīgi ietērpts 
mūzikā, ka siekalas saskrēja mutē 
un asaras acīs,  – kāpēc es nevaru 
tā pateikt? Acīmredzot Dieviņš man 
nav devis tik daudz, cik Ponem. 
Ne visur apmierināja instrumen-
tācija (Vilnis Šmīdbergs dažus 
fragmentus instrumentējis pēc sa -
 vas saprašanas). Taču kopiespaids 
ir efektīgs.

Varbūt šo darbu varētu iestudēt 
kā baleta viencēlienu mūsu oper -
teātrī? Tas noteikti būtu notikums. 

Ceru, ka šī tradicija – orķestŗu 
kopā sanākšana turpināsies.

PAULS DAMBIS

Ojārs studiju gados Rīgā
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Mēs abijām laimīgi, ka tukšajā 
68. barakā blaktis nebija pār zie-
mojušas. Dzīvokļu barakās lab-
ierīcību nebija. Tās bija atsevišķās 
barakās, parasti viena labierīcību 
baraka uz deviņām dzīvokļu ba -
rakām. Laimīgā kārtā šīs labie rī-
cību barakas bija daudz labākas 
nekā Frankfurtes nometnē. Bija 
atsevišķas nodaļas vīriešiem un 
sievietēm. Grīdas bija betona, 
bija vietas, kur varēja nomazgāt 
rokas un seju. Dušas telpā siltais 
ūdens bija vienreiz nedēļā un 
pietika tikai pirmajai grupai –  
sievietēm vai vīriešiem. Mums, 
puikām, silta vanna tika sagata-
vota lielā pusmucā turpat dzī-

Baraka Nr. 1 1947. gada vasarā

Barakas vietā 2003. gada septembrī

1946/47. gadā mazā Vēdeles ostiņa bija ļoti nozīmīga mūsu dīpīšu dzīvei. Ostā piestājās Ziemeļjūŗas 
zvejnieki ar saviem lomiem. Ar pašbrūvētu šņabi un latviešu dārgumiem mēs iegādājamies zivis, 
žāvējām un nometnē tirgojāmies. No šīs ostas arī atgāja prāmis uz Elbas otru krastu, kur bija 
brīnišķīgi ābolu un ķiršu dārzi

2003. gadā osta bija tāda pati, tikai prāmis tur vairs nepiestāja, un es nezinu, vai zvejnieki no 
Ziemeļjūŗas tur vairs veda savus lomus

EDGARS
ZARIŅŠ

Dīpītis vai dievputniņš 
naudu vai mantu.

Jutāmies kā kungi, kad varē-
jām pārcelties uz baraku #1. 
Barakas dzīvoklis jau bija uzla-
bots, un, galvenais, barakai bija 
piebūve, kur audzēt sivēnu. 
Labajā pusē aiz barakas sākās 
Vēdeles pilsētiņas vāciešu mājas. 

2003. gadā, stāvot apmēram tai 
pašā vieta (Risener šoseja man ir 
aiz muguras), nofotografēju 
McDonald’s, kas ir uzcelts bara-
kas  vietā. Šai bildē pilsētas mājas 
var redzēt labajā pusē.

Mazajā Vēdeles ostā piestāja  
Ziemeļjūŗas zvejnieki. Lai pa -
pil dinātu nometnes pārtikas 
devu, vecāki līdzi paņemtos 

pār Elbu uz lielajiem augļu dār-
ziem. Tur ķiršus un ābolus varēja 
nopirkt par lētu cenu. Tikai po -
licija neatļāva augļus pārvest  uz 
Vēdeli. Aizbraucām, paēdām un 
tad sākām gatavot somas un 
maisus, ko paslēpt zem drēbēm, 
lai vestu atpakaļ, cik vien iespē-
jams. Izskatījās samērā jokaini, 
kad sievietes garās kleitās pār vie -
tojās platiem  soļiem, jo starp kā -
jām bija pakārts augļu maisiņš.

Visgrūtākais periods mūsu dī -
pīšu dzīvē bija1946/47. gada ziema. 

Pārtika bija ļoti slikta, tas bija 
tā saucamais „dzelteno briesmu” 
laiks. Kukurūzas putra brokastīs 

un pusdienās. Kukurūzas maize, 
sacepums un drusku „spam” gaļa. 
Tiem, kas nepazīst „spamu”, tas 
ir nezināmas gaļas maisījums 
bundžā, kuŗu var ēst aukstu vai 
sildītu, garšo pēc nekā. Kādreiz 
tomēr gadījās kaut kas labāks, jo 
tēvs strādāja pie nometnes ko -
mandanta, un tas, lai nopirktu 
tēva klusēšanu par viņa melnā 
tirgus darījumiem, piesvieda 
mums pa desas gabalam.

Ostā piestājās Ziemeļjūŗas zvej-
nieki ar saviem lomiem. Ar paš-
brūvētu šņabi un latviešu dārgu-
miem mēs iegādājamies zivis, žā -
vējām un nometnē tirgojamies.

No šīs ostas arī atgāja prāmis 
uz Elbas otru krastu, kur bija 
brīnišķīgi ābolu un ķiršu dārzi. 

2003. gadā osta bija tāda pati, 
tikai prāmis tur vairs nepiestāja, 
un es nezinu, vai zvejnieki no 
Ziemeļjūŗas tur vairs veda savus 
lomus. Akmeņogļu dzīvokļu ap -
sildīšanai pietika pāris stundām 
dienā. Visi koki nometnes ap -
kārtnē bija nozāģēti jau iepriek-
šējā ziemā. Vāciešu pilsētas poli-
cija ļoti uzmanīja, lai netiktu 
aiztikti koki pilsētā. Latvieši 
nodibināja malkas sagādāšanas 
komandas, kas brauca uz mežiem.

Vēl viena kurināmo materiālu 
iegādes iespēja bija akmeņogļu 
un koksa piegādes vilciens, kas 
devās uz spēkstaciju. Ogļu vilcie-
nam ceļā no Hamburgas bija jā -
apstājas pie nometnes, jāpārbīda 

sliedes, un tad lēnām atmuguriski 
ogļu vilcienu iestūma spēksta-
cijā. Kad vilciens apstājās, mēs 
kā pērtiķēni uzrāpāmies uz vago-
niem un, cik vien varējām, stū mām 
ogles pāri par malu partnerim, 
kuŗš tās salasīja. Vilciens bija 
samērā gaŗš un bija tikai viens 
sargs ar lielu bomi, tāpēc parasti 
dabūjām labu lomu. Ja lomā 
gadījās, kokss, tad krāsns dzīvoklī 
sakarsa gluži sārtas.

Tēvs un māte, būdami lauk-
saimnieki, par šņabi no vācu 
saim  niekiem nopirka mazu si -
vēnu, un to audzējām barakas 
gala piebūvē. Visi ēdienu atli-
kumi un pārpali kumi tika izba-
roti. Sivēnam ļoti garšoja „dzel-
teno briesmu” atliekas. Tikai 
daudzus gadus vēlāk Ame rikā 
uzzināju, ka kukurūza, ko mēs 
ēdām dipīšu laikos, Amerikā 
domāta tikai cūku barībai.

Tagad, pēc sešdesmit gadiem, 
vecāku mantās atradu skaistus 
monogrammētus mammas pūra 
lina dvieļus un salvetes. Neiz pro tu, 
kāpēc vecāki, tos neiemainīja 
pret pārtiku, kad mums to tik 
ļoti vajadzēja.

Tūlīt pavasarī iesākās īsta lat -
viešu rosība. Es nezinu, kur ve -
cāki dabūja sēklas, bet pie bara-
kām tika izveidotas puķu dobes. 
Celiņus un puķu dobes aplika ar 
pašu notīrītiem ķieģeļiem no 
Hamburgas drupām.

(Turpinājums sekos)

voklī. Tā problēma bija, ka tre-
šajam ūdens bija jau diezgan 
biezs un ziepains, un viss, kas 
nomazgāts no iepriekšējiem, 
peldēja pa virsu.

Nometnes kopējās virtuves ēkas 
un piederumi vairs nedar bojās, 
tāpēc katrai ģimenei izsnie dza 
pārtikas devas un katrs pats ga -
ta voja sev maltītes. Māksla bija 
ēdienu sagatavot bez plīts. Kamēr 
mums ēdienu izsniedza bundžās, 
varējām to uzsildīt uz čuguna 
krāsns. Tālredzīgie vecāki par to 
bija domājuši un no Treijas saim-
nieka nopirkuši, iemainījuši vai 
vienkārši paņēmuši elektrisko 
plītiņu. Pēckaŗa laikos tās tika 
lietotas ļoti daudz, bet nebija 
tādas kā šodien. Plakanā ķieģelī 
tika iegrieztas ½ centimetru dzi-
ļas rievas, un tajā ievietoti atspe-
res izskata sildīšanas elementi, 
kuŗi sakarsa, kad pievienoja 
elektrību. Darbojās ļoti labi, bet 
šie elementi samērā bieži pārdega 
un bija jāatrod jauni – par dārgu 

dārgumus iemainīja pret svai-
gām zivīm. Uzbūvējām žāvē-
tavu, un nu mums bija gardumi. 
Nāk prātā divi interesanti noti-
kumi sakarā ar šo zivju 
žāvēšanu. Bija bries mīgi grūti 
pārliecināt angļu virs nieku, ka 
žāvētava nav brūzis, laimīgā 
kārtā palīdzēja vācu policists. 
Otrs notikums – vienu dienu 
pieklīda runcis, kam ļoti garšoja 
zivis. Tas bija pat tik gudrs, ka 
sameklēja mūs tad, kad jau 
bijām pārcēlušies no 68. bara-
kas uz 1. baraku.

Kā jau minēju, mūsu 68. barakā 
brūzis nebija, bet tā kā ļerga 
(paštaisītais šņabis) bija ļoti iz -
devīga maiņas prece ar vācu 
saimniekiem, tēvs pirka tikko 
izgatavoto un to uzlaboja. De -
dzināja un pilināja klāt cukuru. 
Pievārīja visvisādas ogas. Darīja 
visu ko, lai uzlabotu garšu, 
smaržu un izskatu.  

Vēl viens vēdera piepildīšanas 
veids bija braukt ar prāmi pāri 
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1944
„Man ir pieci gadi, kad vecāki 

atstāj Latviju kopā ar manu māsu 
un mani un dodas uz Rietumiem, 
uz Vāciju, pa priekšu Krievijas 
armijai. Pēc ilgas apkārt klīšanas, 
lai izbēgtu no nopietnām bom-
bardēšanām kaŗa beigās, mēs bei-
dzot uz četriem gadiem apmeta-
mies Eslingenā latviešu bēgļu 
kopienā.

Mans gars ir neatkarīgs, un es 
bieži kavēju stundas Latviešu 
skolā, lai pētītu drupas un sa -
šķeltos gruvešu akmeņus. Kādu 
laiku dumpīgi izrādījusi nepati-
ku, beidzot iemācos lasīt – tas ir 
nozīmīgi, jo atveŗ man pasauli.” 

1948
„Mana ģimene pārceļas uz 

ASV... Tā ir mana pirmā iepa-
zīšanās ar Ņujorku... Vēlāk tajā 
pašā gadā mēs apmetamies India-
napolē Indianā, drošā vietā Ame-
rikas vidienē. Es sāku iet ceturtajā 
klasē, neprazdama ne lasīt, ne 
runāt angliski. Stundās es sēžu 
un zīmēju. Mājās arī es zīmēju, 
bieži tā pavadīdama sestdienas, 
klausoties pa radio Texaco spon-
sorētās operas.” 

 
1955
„Iestājos mākslas skolā India-

napolē un turpmākos piecus ga -
dus gleznoju gandrīz katru dienu. 
Šeit nav daudz mākslas darbu, 
ko redzēt, tāpēc es kopā  ar citiem 
audzēkņiem braucu uz Ņujorku, 
lai apskatītu de Kooning, Gorky 
– man patīk abtraktie ekspre-
sionisti. Braucam uz Čikāgu, kur 
es ieraugu Leona Goluba (Leon 

„Latvija vienmēr paliks manas pirmās mājas”

Gaidot Vijas Celmiņas, pasaulē slavenākās 
latviešu mākslinieces darbu izstādi, kas būs skatāma 
Rīgā 11.04.2014.–22.06.2014. Eiropas galvaspilsētas 
programmā, publicējam mākslinieces izteikumus 
par savu dzīvi un mākslu no plašas intervijas ar 
viņas studijbiedru amerikāņu gleznotāju Čaku 
Klouzu (Chuck Close).

Mūzejā Rīgas Birža notiks arī sarunas ar māk-
slinieci. Mākslas vēsturniece Vita Ozoliņa redakcijai 
pastāstīja par to, cik atsaucīga ir Vija Celmiņa 
sadarbībā ar Latvijas māksliniekiem, cik ieinteresēta 
tikties ar saviem kollēgām un mākslas cienītājiem. 
Pateicamies par sadarbību arī izstādes kurātorei, 
mākslas zinātniecei Elitai Ansonei.

Golub) milzīgās figūras un Ves-
termana (Westermann) skulptūras.”

1961
„Man piešķiŗ stipendiju uz 

Jeilas Vasaras skolu, kur es sas-
topu citus jaunus gleznotājus – 
Marden, Novros un Chuck Close... 
Visi viņi ir nopietni, daudz strādā 
un runā par mākslu. Es nolemju, 
ka būšu gleznotāja.”

„Es nedomāju par attēla tē  lai-
nību no simboliska, polītiska un 
pat ne no socioloģiska viedokļa. 
Es to neuzskatu arī par kaut ko 
privātu vai personisku. Man nav 
nekas pretī, ja citi ļaudis uz to tā 
skatās, taču es uz to neskatos 
tādā veidā. Manuprāt, tēlainības 
pielietojums ir tik sarežģīta lieta 
un uz to var skatīties tik dažādos 
veidos, ka tā varbūt ir brīvi 
interpretējama.”

***
„Es izgāju caur daudziem „sti-

liem” mākslas skolā, taisīdama 
galvenokārt lielus pusabstraktus 
gleznojumus. Par manis pašas 
mākslu es varu sākt runāt pēc 
tam, kad es aizbraucu no India-
nas uz Losandželosu. Vispirms 
jau, tā bija pirmā reize, kad es 
biju prom no saviem vecākiem, 
un man viņu pietrūka. Pirmo reizi 
mūžā man bija milzīga, tukša 
studija ar dažām jau lietotām vis -
parastākām mājas lietām: krēs-
liem, galdiem, lampām, televi-
zoru, elektrisko plītiņu... Un tā 
es „iegāju sevī” un sāku gleznot 
to, ko redzu. Es gleznoju tās lie-
tas, kas bija manā studijā. Glez-
noju gandrīz visu. Bet tad, kad es 
vairāk iegrimu domās par sevi 

pašu, savās atmiņās atgriezos bēr-
nībā, kaŗa gados, un tā kļuva par 
vienu no manām temām. Es ne -
kad neesmu lauzījusi galvu par to, 
vai tā ir vīrišķīga vai sievišķīga.”

„Vienmēr manī bijusi kaut 
kāda zaudējuma sajūta. Man nav 
bijis īstas bērnības. Faktiski, es 
domāju, man bijusi notikumiem 
bagāta bērnība ar daudziem pie-
 dzīvojumiem. Tas nebija tā, kā 
sēdēt mājās pie televizora pirmos 
desmit gadus. Kad beidzot atstāju 
savu ģimeni un pārcēlos uz Lo -
sandželosu, lai pabeigtu skolu, es 
vairākus gadus noņēmos ar sa  vām 
ilgām pēc šīs pazaudētās bēr nī-
bas. Tā kā manas dzīves pirmajos 
desmit gados tik ļoti bija domi-
nējis kaŗš Eiropā, es jutu, ka es 
tiecos atpakaļ uz šo laiku. Es 
mēģināju radīt no jauna rotaļ-
lietas un galdaspēles, un citas lie  -
tas, kuŗas atminējos no pirmajiem 
skolasgadiem, – tādas kā zīmuli, 
dzēšgumiju un ķemmes. Daļa šo 
darbu ir diezgan bērnišķīgi, un 
varbūt šodien gribas par tiem 
pasmaidīt. Iespējams, es jūtos 
mazliet kā pārvietotā. Vispirms 
mēs devāmies uz Vāciju un tad uz 
Savienotajām Valstīm, uz In  dia nu, 
pēc tam uz Kaliforniju un tagad 
uz Ņujorku. Esmu daudzkārt 
mainījusi dzīvesvietu... Dažreiz 
man liekas, ka manas mājas ir 
Latvija. Latvija vienmēr paliks 
manas pirmās mājas. No otras 
puses, mana studija ir manas 
mājas, jo tur man viss notiek... 
Manas mājas ir tur, kur ir mans 
suns, – arī tā var teikt. Viss at -
karīgs no iztēles...” 

„Esmu ļoti pieķērusies savai 
studijai, savam sunim, un mīlu 
klīst pa tuksnešiem. Panamint 
Valley, Death Valley, Northern 
Arizona, New Mexico ir man tie 
mīļākie. Es sāku tos attēlot savos 
darbos.” (1970)

„Uz vienu gadu (1975- 1976) 
es kopā ar draugu pārceļos dzī-
vot uz Big Sur. Turienes ainava 
man ir pārāk maiga, toties es ar 
lielu baudu un atklājējas aizrau-
tību sāku nodoties putnu vēro-
šanai. Treniņš acīm – lūk, tā es 
par to domāju. Man arvien vēl 
tas patīk. Es satieku Tibetas bu -
distu mūku vārdā Chogyam 
Trungpa Rimpoche. Viņam patīk 
māksla un mākslinieki... Mani 
saista budisms...”

„Interesanti, ka, kļūstot vecā-
kai, es spēju paskatīties uz saviem 
kādreizējiem darbiem atsvešinā-
ti, it kā man nebūtu nekāda saka-
ra ar tiem. Un tad es jūtu, ka 
tiem – sevišķi visagrākajiem – 
piemīt kaut kāda intensitāte, 
kāda draudoša, it kā briesmas 
vēstoša dīvainība... Patiešām, ir 
šī satraucošā sajūta, ka tur kaut 
kas notiek, ka tā nav vienkārši 
„klusā daba”. Domāju, tas atstāj 
tādu iespaidu tāpēc, ka toreiz 
gleznoju abstraktā ekspresionis-
ma manierē un ar saviem otas 
triepieniem mēģināju gleznā 
ietvertajai telpai piešķirt izteiks-
mīgu daudznozīmību. Es mēģi-
nāju radīt savā veidā kaislīgas 
gleznas, jo es pati biju šīs enerģi-
jas pilna, kā mēs visi, kad mums 
ir divdesmit. Pāris gadus vēlāk es 
jutu, ka man tas vairs nav intere-
santi... Tad es atgriezos pie pamata 
lietām, kā, piemēram, sāku ska-
tīties uz vienkāršiem priekšme-
tiem un gleznot tos tieši tādus, 

kā tie ir, mēģinot atklāt, vai tajos 
nav kaut kas vēl autentiskāks... 
Patiesība ir tāda, ka savā darbā es 
daudzreiz esmu pielikusi punktu 
un atkal sākusi visu no gala.”

„Pirmo reizi savā darbā es iz -
mantoju fotografijas tāpēc, ka 
biju tālu no savas ģimenes un 
jutos vientuļi. Es klīdu pa grā-
matveikaliem, meklēdama grā-
matas par kaŗu; izplēsu no tām 
mazus izgriezumus ar lidmašī-
nām, sabombardētām vietām – 

veselu seriju okeana un tuksneša 
attēlu, lietojot grafītu dažādās 
pakāpēs un izmantojot visu, ko 
tas spēj. Tā es daudz uzzināju 
par izteiksmības iespējām, strā-
dājot grafīta technikā. Pēc tam es 
sāku zīmēt galaktiku. Lai gan jūs 
varētu domāt, ka šie attēli radu-
šies, man guļot un lūkojoties 
zvaigznēs, patiesībā man tie ra  dās 
no mīlestības pret zīmuļa melno 
krāsu. Kamēr tapa attēls, es vien-
laikus aizrautīgi pētīju sava 

nostalģiskus attēlus. Vispirms es 
tos gleznoju; vēlāk es izlēmu, ka 
šajos izgriezumos ir tik brīnišķī-
ga pelēko toņu gamma, ka man 
tā jāizpēta, strādājot grafītā. Pēc 
tam es sāku taisīt savus mēness 
zīmējumus no fotografijām... Es 
to priekšstatīju tā, it kā es tos 
tēlus, kuŗus atradu grāmatās un 
žurnālos, atliktu atpakaļ reālajā 
pasaulē – reālā laikā. Jo, kad jūs 
skatāties uz manu darbu, jūs to 
uztverat kā šeit un tagad.”

„Reiz, kad es strādāju ar zīmuli, 
ievēroju, ka grafītam pašam pie-
mīt kaut kas dzīvs. Es uztaisīju 

zīmuļa melno toņu iespējas.”
„Toreiz es strādāju Kaliforni-

jas universitātē un, braucot uz 
darbu un atpakaļ pa automa-
ģistrāli, es mēdzu fotografēt, 
balansējot savu fotoaparātu uz 
stūres... Šķiet, vēlāk mani 
iedvesmoja sidrabaini pelēkie 
toņi mēness fotoattēlos, kuŗi 
tika atsūtīti no „Luna 9” un 
citiem amerikāņu kosmiska-
jiem lidojumiem... Mani foto-
gra fijās iedvesmoja tieši vir -
sma. Lī  dzīgi radās mani okeana 
zīmējumi. Redz, es dzīvoju pie 
okeana un mēdzu katru vakaru 
vest pastaigā savu lielo suni gar 
okeanu... Pa  rasti man līdzi bija 
fotokamera, un es pieradu lūko-
ties caur to un fotografēt, pat 
nedomādama, ka es izmantošu 
šos fotouzņēmumus savā darbā, 
jo tad es vēl strādāju pie savas 
kaŗa temas serijas. Galugalā 
man bija kaudžu kaudzēm 
okea na bilžu, un es biju tā ie -
mīļojusi šo tēlu, ka sāku to 
zīmēt.”

„Savus darbus es būvēju līdzī-
gi kā būvē māju vai kādu kon -
strukciju... Kad es strādāju, 
mana instinktīvā sajūta ir, ka 
man jāmēģina uzbūvēt un pie-
pildīt. Piepildīt kaut ko, kamēr 
tas ir patiešām pilns.”

(Turpināts 16. lpp.)

Zvaigžņu lauks / 2010

Zvaigznājs Učello / 1983

Amerika / 2009 – 2010
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Marina RebekaSagatavojusi SILVIJA LĪCE

Šķiet, katram operas draugam 
Latvijā un citur pasaulē, kuŗam 
bijusi laime turēt rokās Londonā 
izdotā žurnāla Opera Now 2013. 
gada decembŗa numuru, sirdī 
ielijis prieks un lepnums. No 
žurnāla vāka mums pretī raugās 
mūsu Marina Rebeka – šā mē -
nešraksta titulvarone, kuŗai vel-
tīta arī plaša apcere un eks-
kluzīva intervija ar Džordžu 
Jānu (George Jahn ).

„Operzvaigzne, kas uzlēkusi 
kā meteors... kas paceļas arvien 

autoritatīvajā Jāzepa Vītola 
Latvijas Mūzikas akadēmijā. 
Spontāni un atklāti Marina 
atsauc atmiņā arī drāmatiskākos 
un izmisīgākos brīžus savā 
dzīvē: „Viņi teica, ka es nekad 
nekļūšu operdziedātāja... Es 
raudāju visu nakti. Man bija 
septiņpadsmit gadu, un trīs 
gadus es biju ņēmusi privāt-
stundas, jo es sekoju savam 
sapnim... Un tad viņi pasaka, 
ka es neesmu spējīga to darīt?”

Marina nesalūza un nepade-
vās – kā varēja 
notikt ar varbūt 
tikpat spējīgu, bet 
ar mazāku gri bas-
spēku apveltītu 
cilvēku, – viņa 
iestājās Rīgas Jā -
zepa Mediņa mū -
zikas kolledžā un 
pilnībā nodevās 
vokālajām stu di-
jām. Un atkal at -
griezās ticība 
savām spējām – 
„Es sapratu, ka 
noteikti dziedāšu 
un ka man nav 
svarīgi, kur es 
nonākšu ar dzie-
dāšanu, bet ka man 
svarīgi ir dziedāt, 
jo es to mīlu, – un 
dziedāt skaisti.”

Turpmāk ceļš 
Marinu ved kaln-
up. 2007. gadā ir 

pabeigta Santa Cecilia kon-
servātorija Romā. Viņa apmeklē 
Mozarteum universitātes Starp-
tautisko Vasaras akadēmiju 
Zalcburgā, mācoties pie Greisas 
Bambrijas (Grace Bumbry), pēc 
tam slīpē meistarību pie Al -
berto Zeddas Italijā Accademia 
Rossiniana Pezaro pilsētā. Tam 
bija skaists turpinājums – no -
zīmīgas lomas Džoakino Rosīni 
operās: tādas kā Anna Erisso 
Maometto II (Rosīni Operu 
festivālā Pezaro) un Contessa di 
Folleville „Ceļojumā uz Reimsu” 
(La Scala). Taču kulminācija 
šim Rosīni periodam Marinas 
dzīvē, kas vainagojās ar lieliem 
starptautiskiem panākumiem, 
bija sastapšanās ar diriģentu 
Riccardo Muti pirms četriem 
gadiem Zalcburgas festivālā 
(2009) Jirgena Flimma iestudētā 
Rosīni operā „Mozus un fa -
raons”, kur Marina dziedāja 
Anai.

Taču divus gadus pirms šā 
triumfa Zalcburgā viņa bija 
izcīnījusi savu pirmo anga-
žementu Violetas lomā „Tra-
viatā”. Tas bija Erfurtes operā 
Vācijā 2007. gadā. Kopš tā laika 
ir bijušas neskaitāmas Violetas, 
un ik reizi dziedātājai ir citas, 
atšķirīgas emocijas. „Šīs izjūtas 
vienmēr mainās un ir atkarīgas 
no tā, kas ir tavs partneris un 
kā tu jūties. Es nekad nedomāju 
tā: „Ak, šovakar es vienkārši 
dziedāšu Violetu”; bet es 
domāju: ”Šodien man būs aiz-
raujošs vakars,” jo man ir it kā 
jāizdzīvo kāda cita cilvēka visa 
dzīve.” Šis Violetas psīcho-
loģiskais „ceļojums” aizrauj 
Marinu Rebeku. „Ja, piemēram, 
operā „Dons Žuans” darbība 
centrējas ap dažām stundām 
galveno varoņu dzīvē, Violeta 
piedzīvo nozīmīgas pārvērtības 

no brīža, pirms viņa iemīlas, 
līdz sievietei, kas ir pārdzīvojusi 
lielāko mīlas stāstu un dziļākās 
sāpes savā dzīvē. Tāpēc tas 
nekad nevar būt apnicīgi.”

Starp citu, jau zināms, ka 
Marina dziedās Violetu 2014./ 
2015. sezonā Mētro polītēnā 
Willy Decker inscenējumā, bet 
2015. gada vidū – Londonā 
Covent Garden operā partne-
rībā ar savu vīru, tenoru Dmy-
tro Popovu, ar kuŗu liktenīgi 
sastapās pirms četriem gadiem 

nākotnē... Dziedātāja balss ir kā 
rozes zieds, ko nedrīkst atvērt 
ar varu. Ir jāgaida, kamēr tas 
pats izplaukst. Tikai tad tas ir 
dabisks, īsts un skaists.” 

Marinai ir liela vēlēšanās 
dziedāt drāmatiskā soprāna 
lomas tādās Verdi operās kā 
„Aīda”, „Trubadūrs”, „Likteņa 
vara”, taču viņa spriež gudri un 
reālistiski: „Mana balss vēl nav 
nobriedusi šiem šedevriem, un 
es nezinu, vai tā jebkad būs 
pietiekami drāmatiska, lai tās 

pūles filharmoniskais orķestris 
Speranca Scappucci vadībā. Kā 
raksta Dž. Jāns: „Rebekas balss 
ir kā radīta Mocartam, tik kris-
talliski dzidra un ar tādu loka-
nību, ka uzvaroši iztur pārbau-
dījumu, ko izvirza Nakts kara-
liene.”

Mums Rīgā vēl dzīvā emo-
cionālā atmiņā Marinas Re -
bekas spožais un sirsnīgi saviļ-
ņojošais solokoncerts Latvijas 
Nacionālajā operā (28.09.2012)  
ar Modestu Pitrenu pie diriģen-

augstāk un spoži mirdz... ar 
magnētisku auru uz skatuves...”  
Viņa ir nosaukta par savas pa -
audzes raksturīgāko Violetu. 
„Satriecoša Violeta Verdi operā 
La traviata” 2013. gada novem-
brī/decembrī M. Rebeka dzie-
dāja šo lomu Čikāgas Liriskajā 
operā ASV, Alfredo-Joseph 
Calleja ). Viņas balss ir skanējusi 
slavenākajos pasaules oper teāt-
ŗos – no Mētropolītēna Ņujorkā 
līdz Covent Garden Londonā, 
no Vīnes Valsts operas līdz La 
Scala Milānā. Mūzikas kritiķi 
raksta par Marinu  Rebeku kā 
par operdziedātāju ar spožu 
nākotni. Anthony Tommasini 
slavē viņas „skaidro, spožo toni 
un apvaldīto iekšējo kvēli” (New 
York Times pēc Mocarta „Dona 
Žuana” 2011. gadā Mētro po lī-
tēnā, kur Rebeka dziedāja Donnu 
Annu); Shirley Apthorp runā par 
viņas personības „starojumu, tech-
 nisko precī zitāti un vitalitāti” 
(Financial Times pēc Matildes 
lomas Rosīni operā „Vilhelms 
Tells” Nīderlandes operteātrī). 
Ir, protams, patīkami lasīt šos 
pasaules līmeņa mūzikas spe-
ciālistu vērtējumus.

Ar sapņainu smaidu Marina 
stāsta Dž. Jānam par savu 
pirmo, viņai tik liktenīgo tik-
šanos ar operu – tā bija Vin-
čenco Bellīni „Norma” Rīgas 
operteātrī, uz kuŗu viņu, iz -
stīdzējušu pusaudzi, bija atve-
dis vecaistēvs pirms divdesmit 
gadiem. No pirmās līdz pēdējai 
mūzikas taktij viņa sēdēja tur 
kā piekalta, apburta no redzētā 
un dzirdētā, un dziļi sirdī 
apņēmās kļūt par dziedātāju. 
Taču ceļš uz šo mērķi, īpaši 
sākuma posmā, bija ērkšķains 
un grūts, gandrīz nepārvaramu 
šķēršļu pilns; un sāpīgākais no 
tiem – viņa netika uzņemta 

Rīgā, Latvijas Nacionālajā operā 
iestudētajā Doniceti „Mīlas 
dzērienā” kā Adīna un Ne -
morino.

Patlaban Marina Rebeka jau 
var izvēlēties, kur un ko dziedāt, 
taču viņa paliek uzticīga pār-
liecībai, ka visa sākums un gals 
ir dziedātāja balss un tās iespēju 
pilnīga un pareiza izmantošana. 
Viņa uzskata, ka viņas balss vēl 
aug un veidojas un ar to 
prasmīgi jāstrādā. „Es esmu 
soprāns, un, skaidrs, ka es 
neesmu viegls, gaisīgs soprāns, 
taču es vēl neesmu drāmatisks 
soprāns. Taču kas zin, kā būs 

dziedātu... Verdi mūzika ir 
ģeniāla, un tās atskaņošanai ir 
nepieciešama sirds, zināšanas 
un briedums.” Un viņa piebilst: 
„Man nav īpaši svarīgi tas, kur 
dziedāt. Mans sapnis ir dziedāt 
interesantos iestudējumos ar 
brīnišķīgiem kollēgām, ar labiem 
diriģentiem un interesantā re -
ži jā. Var dziedāt izcilā oper te-
ātrī, bet drausmīgā iestu dējumā 
ar sliktu diriģentu, kas vienkārši 
var iznīcināt jūsu karjeru.”

Nesen, tieši 18.novembrī 
Marinai Rebekai ir iznācis jauns 
solo albums Mozart Arias (šo 
CD izlaidis Warner Classics). 
Viņu pavada Karaliskais Liver-

ta pults, iejutīgi vadot LNO 
orķestri, tāpat Gaetāno Doniceti 
operas „Lucia di Lammermoor”  
pirmizrāde LNO ar Marinu 
Rebeku titullomā (16.06.2012) 
un Lielās Mūzikas balvas 
pasniegšanas ceremonija 
(19.02.2013), kad dziedātāja 
tika apbalvota par izcilu snie-
gumu. Protams, varam klausī-
ties Marinas Rebekas CD vai 
tikties ar viņu YouTube. Tomēr, 
vēlot talantīgajai dziedātājai 
panākumus uz slavenajām ska-
tuvēm plašajā pasaulē, ceram 
sagaidīt jaunu atkalredzēšanos 
ar mākslinieci arī Latvijas 
Nacionālajā operā.

// FOTO: Amati Bacciardi
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GUNDEGA
SAULĪTE

Viņai nule apritējuši divdesmit 
četri gadi, savā Twitter kontā 
viņa raksta: “Gribu spēlēt un 
spēlēties”. Aktrise, mūsu ska-
tuves mākslinieku paaudzei 
visai netipiski skolojusies Lon-
donā. Šīs teātŗa sezonas laikā 
skatītāji viņu jau ievērojuši un 
atzinīgi novērtējuši Valmieras 
un Nacionālā teātŗa iestudē-
jumos un Jāņa Lūsēna mūzi kā-
lajā izrādē “Meierovics”. Viņas 
vārds ir Marta Līne. Ar Na  cio-
nālā teātŗa pēckaŗa gadu pri-
madonnu Veltu Līni radniecību 
nemeklēsim, taču teātŗa gēns, 
iespējams, mantots no vecve cā-
kiem – drāmatiķa un režisora 
Ārija Geikina un teātŗa zināt-
nieces Silvijas Geikinas –, kas 
latviešu teātŗa kultūrā atstājuši 
nozīmīgas pēdas. Marta šobrīd 
ir sava profesionālā ceļa sākumā, 
uz tā nostājusies ar dedzīgu 
entuziasmu un vēlmi atrast 
savu īsto vietu un iekausēties 
varenajā Spēlmaņu ciltī. Vē   rī-
gais skatiens liecina par nopiet-
nu attieksmi pret darāmo, 
gaišais smaids pauž sirsnīgu 
atklātību un gatavību atsaukties 
jauniem pārbaudījumiem un 
profesionāliem izaicinājumiem.

Būsim pazīstami – aktrise Marta Līne!

Tas, ko es visvairāk vēlos darīt, ir spēlēt teātri. 
Un esmu priecīga, ka man to ļauj darīt.

Kā radās doma doties mācīties 
aktieŗmākslu ārpus Latvijas?

Tā kā esmu diezgan roman-
tiska būtne, samīlējos vienā 
anglī tā, ka bija vai jāmirst nost.  
Iepazināmies, kad man vēl bija 
gads jāmācās vidusskolā, sarak-
stījāmies, braucām viens pie otra, 
runājāmies skaipā. Tā šī lielā 

mīlestība mani aizveda uz Lon-
donu. Gāju uz noklausīšanos vai-
 rākās aktieŗu skolās, un tiku uz  -
ņemta Londonas mūzikas kolle-
džā, kur mācīja mūzikālā teātŗa 
aktieŗu meistarību. Kad izturēju 
konkursu un tiku uz  ņemta, sa  -
pratu – ir jābrauc un jāmācās. Tagad 
tas viss ir bei dzies, beigušās arī 
manas mā  cības trīs gadu ga  ŗumā. 
Taču es saprotu: man bija tur jā -
nonāk, bija tur jābūt. Šis cilvēks 
mani uz turieni aizveda. Ja ne -
būtu viņu satikusi, būtu stājusies 
aktieŗu kursā šeit, Kultūras akadē-
mijā, jo mācījos jau kur sos pie 
Annas Eižvērtiņas teātrī Skatuve.

Vai biji mācījusies arī mū -
ziku?

Jau no pašas bērnības. Esmu 
beigusi mūzikas skolu, pamā-
cījos arī Doma koŗa skolā, es 
spēlēju klavieres un dziedu. 
Man patīk dziedāt, bet negri-
bētos, ka mani asociē tikai ar 
mūzikālo teātri. Skolā program-
ma galvenokārt bija balstīta uz 
aktieŗmeistarību. Cik esmu 
tagad pārrunājusi ar kollēgām, 
kas beiguši aktieŗu kursu Kul-
tūras akadēmijā Rīgā, pamat-
principi, mērķi un uzdevumi  
izglītībā gan šeit, gan Londonā 

ir ļoti līdzīgi. 
Trīs mācību gadi Londonā, 

droši vien tie bija grūti?
Nenormāli grūti. Man bija 

depresija, visu laiku runāju ar 
vecākiem skaipā, cik nu līdzekļi 
un laiks ļāva, braucu uz mājām. 
Brāļu un māsu man nav, bet ar 
vecākiem jūsu ciešu tuvību, man 

viņu briesmīgi pietrūka. Pirmo 
gadu centos iejusties. Savādi, 
man Latvijā nekad nav bijušas 
problēmas iepazīties, sadrau dzē-
ties ar cilvēkiem, ne  kad tas nav 
sagādājis grūtības, esmu pa  tie-
šām komunikabla, bet tur bija 
jūtama kultūru atšķirība, cita 
pieredze un men  tālitāte; lai kā 
es arī centos, paliku atšķirīga, 
citādāka. Kaut kas mums nesa -
skanēja… Ot  rajā un trešajā gadā 
es vairs tik ļoti necentos, pie -
ņēmu to, ka esmu atšķirīga. Tas 
apgrūtināja mācības, jo visi pā -
rējie kursabiedri bija briti, tikai 
es un vēl viena meitene no So -
mijas – ci  tādas. No otras puses 
– pilnīgi apzināti negribēju 
pazaudēt savu būtību, nevēlējos 
noliegt to, kas es esmu.

Kādas bija sekmes, mācoties 
Šekspīra zemē un Šekspīra 
valodā?

Mācības es pabeidzu ar labām 
sekmēm. Tagad, kad atceros un 
iedomājos, jautāju pati sev: kur 
man radās spēks? Katrā ziņā bez 
profesionālā rūdījuma tā bija 
arī dzīves skola. Ja aizbraucu no 
mājām kā bērns, atgrie zos jau 
pieaudzis, pieredzējis cilvēks. 

Varbūt gribēji palikt un 
strādāt Londonā?

Es pieļāvu tādu iespēju, do -
māju, jāpamēģina. Bet man vairs 
nebija spēka cīnīties, jo trīs 
gadus es jau biju izcīnījusies. 
Bija tāda sajūta, ka skrienu ar 
galvu sienā un ka tas nav pareizi. 
Sirds vilka mājās. Iepazinos ar 
komponistu Jāni Lūsēnu, aiz -
rak stīju viņam, ka esmu mācī-
jusies mūzikālo aktieŗu skolā, 
un viņš mani uzaicināja pie  da-
līties iestudējumā “Sniega kara-
liene”; šajā sezonā bija iespēja 
piedalīties Jāņa Lūsēna un 
Māras Zālītes mūziklā “Meiero-
vics” ansambļa skatos uz Na -
cionālās operas skatuves.

Tiklīdz sāka parādīties kādas 
iespējas darboties Latvijā, es 
jutu – jābrauc mājās. Tas arī 
nebija viegls lēmums. Grūti bija 
aizbraukt uz Londonu, bet ne -
bija viegli arī atgriezties. Ne -
dēļas laikā izlēmu, savācu man-
tas un atlidoju. Un nevienu 
brīdi neesmu to nožēlojusi. 
Katru rītu pamostoties, es 
priecājos, ka esmu šeit. Lai nu 
kā te iet, ir jau arī visādas 
ķibeles, bet te es esmu laimīga. 
Latvijas teātri esmu iemīlējusi 
kopš bērnības, un, ja man tagad 
ļauts uzkāpt uz Nacionālā teātŗa 
lielās skatuves, tas taču ir skais-
ti! Novembrī jau apritēja gads, 
kopš atkal esmu Latvijā. 

Nacionālā teātŗa jaunajā 
iestudējumā “Jūtu tektonika” 
Martai ir skaista bezvārda 
loma, viņa ir vienīgā meitene 
sešu ielas mūzikantu grupā, 
kam visiem kopā ir uzdevums 
radīt notikumu emocionālo 
fonu. Gaišmatainā metene un 
pieci puiši paši mūzicē un 
dzied franču dziesmiņas 
franču valodā, visbiežāk skan 
Martas solo.

Režisoram Mihailam Gruz-
dovam tieši vajadzēja meiteni, 
kas dzied un kas prot franciski. 
Tā kā savā laikā mācījos Rīgas 
Franču licejā, tad es varēju uz šo 

uzdevumu pretendēt. Iesā kumā 
režisors man teica: “Būs jāno-
dzied viena dziesma,” bet tad 
nāca vēl: “iemācies šo, paskat-
ies to,” es jau vairs neskaitu, cik 
to dziesmu ir, tikai dziedu.

Bet jūsu grupai jau ir arī tīri 
aktieriski uzdevumi – ar savu 
klātbūtni uzburt visas lugas 
at  mosfēru, noskaņu galveno 
personu skatiem.

Režisoram bija ideja, ka mēs 
esam bariņš jauniešu, kas aiz -
braukuši uz Parīzi, turpceļam 
naudiņas pieticis, atpakaļceļam 
– vairs nav.  Nu ko tad darīt? Mēs 
staigājam un uz ielu stūriem 

dziedam. Izmantojam dziedā-
tājas Zazas dziesmas, tās man 
ļoti patīk, man ir prieks dziedāt, 
jūtu, ka tas manai balsij un 
mani būtībai it labi atbilst. Pēc 
sižeta raudzījām, kuŗai situācijai 
katra dziesma der, kopā ar re -
žisoru meklējām īsto noskaņu. 
Pirmajā cēlienā mēs no skatuves 
vispār nenoejam, otrajā gan 
mūsu ir mazāk. Toties otrajā ir 
veselas dziesmas, ne tikai frag-
mentiņi. 

Šajā teātŗa sezonā Martai ir 
arī loma Valmieras teātŗa iz -
rādē “Triumfa arka”. Viņa ir 
Lisjēna, trausla meitene, kuŗas 
likteni nosaka trūkums, ap -
stākļu un laikmeta nežēlība. 
Ainā, kad viņa, bijusī paciente, 
dakterim Ravikam savus “mī -
las pakalpojumus” aiz patei-
cības gatava sniegt par velti, 
jaunā aktrise nospēlē daudz 
vairāk nekā tiešo situācijas 
neveiklību. Dzīvi, kas bez il -
lūzijām ripo no kalna lejup; 
un to nespēj noslēpt pat koši 
sarkani krāsoto lūpiņu izaici-
nājums.

Darbs Valmierā pie fantastiskā 
režisora Vaŗa Braslas “Triumfa 
arkā” patiešām silda sirdi! Man 
ļoti patīk šī izrāde, un Valmieras 
teātris ir brīnišķīgs!

Un tad nāk negaidīta at -
klāsme, ka manā priekšā nav 
tikai romantiska būtne, kā 
Marta sevi raksturoja sarunas 
sākumā, jo viņa saka:

Un vēl es mācos Kultūras 
akadēmijas maģistrantūrā me -
nedžmentu. Var jau būt, ka tas, 
ko tagad mācos, man nebūs 
vajadzīgs, ja turpināšu nodar-
boties aktrises profesijā. Bet 
mācoties cilvēks visu laiku 

attīstās. Lai nu kā – mani tagad 
neviens neapvedīs ap stūri, es 
zināšu, kā savas lietas kārtot.

Kā turpināsies Martas Līnes 
ceļš? Kuŗa skatuve viņu pie -
ņems uz  palikšanu? Kad bil-
stu, ka nu jāgaida turpinājums, 
Marta nepiekrīt.

Esmu sapratusi, ka sēdēt un 
gaidīt – tas nekam neder. Ir jāiet 
un visiem jāstāsta par sevi. Jā -
atgādina, ka vēlos strādāt, jā   vei-
do kontakti un jāsaka re  žisoram: 
es ļoti, ļoti gribētu piedalīties. 
Varbūt nepaņems uzreiz, bet at -
cerēsies, ka esmu gatava strā dāt, 
tas ir svarīgi. Man nav no svara – 
liela vai maza loma, gan jau nāks 
arī tās lielās. Bet šobrīd priecājos 
par katru iespēju būt uz skatuves. 
Tā kā ļoti ceru, ka es nekur ne -
pazudīšu, es būšu teātrī.  Varētu 
jau arī kādā filmā nofilmēties… 
Šobrīd galvenais ir teātris. 

Ja kādā izrādē vajadzētu spēlēt 
klavieres, es spēlētu, ja vajadzētu 
uz rokām stāvēt, stāvētu. Taču 
vislabāk man patīk īsteni drā-
matiskās izrādes, tās, kas aizskaŗ 
līdz sirds dziļumiem.

Nacionālā teātŗa izrādē "Jūtu tektonika". No kreisās: Ģirts 
Jakovļevs, Marta Līne, Astrīda Kairiša // Foto: Gunārs Janaitis

Valmieras teātŗa izrādē "Triumfa arka". Marta Līne – Lisjēna, 
Raviks – Mārtiņš Liepa // Foto: Matīss Markovskis

// Foto: Jānis Saliņš
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Gleznotāja Biruta Delle nu jau 
ilgāku laiku katru gadu uz savu 
dzimšanas dienu rīko izstādi. 
Arī šogad 17. janvārī galerijā 
„Daugava” viņa pulcināja kriet-
nu cienītāju pulku, lai nosvinētu 
savu apaļo – septiņdesmit gadu 
– jubileju. Izstādei dots nosau-
kums „Mans reālisms”.

To, ka reālisms ir viņas galve-
nais izteiksmes veids, māksli-
niece ir uzsvērusi vienmēr. Laikā, 
kad apguva glezniecību pie Anša 
Stundas, Biruta Delle strādāja 
ļoti tuvu dabai – tā kā gleznoja 
skolotāja paaudze. Vēlāk viņa 
aizrāvās ar Sezanu, kas pārvei-

Birutas Delles reālisms

Latvijas mākslinieku trio aicina ceļojumā
Latvijas mākslinieki – dziedošais aktieris Varis Vētra, aktrise Anita Grūbe un dziedātāja 

Ingūna Kalniņa pošas uz koncerttūri „Mīlas karuselis” Kanadā un ASV.

MĀRIS
BRANCIS

doja viņas glezniecību līdz nepa-
zīšanai. Pēc tam ļoti spēcīgi sevi 
pieteica saceres impulsi. Tad 
radās sirreālistiski ievirzītas kom  -
pozicijas ar groteskas iezīmēm. 
Viņa radīja savu pasauli, kuŗā 
reālistisks nav nekas, varbūt tel-
pas izjūta, pārējais viss bija no -
sacīts, iztēlē skatīts. Reālistiski ir 
krāstoņu uzlicieni, viņas perso-
niskās izjūtas un domas. Tā kā 
tonālais risinājums gleznās bija 
viņas uzmanības centrā, reižu rei-
 zēm viņa devās meklēt atbildes 
uz jautājumiem par krāsu attie-
cī bām pie dabas un dara to jo -
projām. Tādās reizēs top reālis-

tiskas ainavas un kastaņziedu 
gleznojumi. Bet šie dabas glezno-
jumi nav tradicionālais reālisms, 
tas ir izteikti dellisks, kur reālais 
savijas ar irreālo un sirreālo 
vienā ciešā kamolā. Viņas darbi 
liek skatītājam iedziļināties pa -
saules kārtībā – tajos atradīsim 
kā metaforisko, tā allegorisko. 

Jaunajā izstādē, kuŗā eksponēti 
tikai pagājušajā gadā tapušie 
darbi, jaušamas pārmaiņas Bi -
rutas Delles glezniecībā, kaut arī 
ne pārlieku radikālas. Mēs atra-
dīsim zināmo mākslinieces rok-
rakstu, kā tas ir gleznās „Nabags”, 
„Informācija” vai „Stratēģija”, ku -
ŗās reālā situācija tiek pacelta 
pāri ikdienišķajam, piešaujot klāt 
ironiju un humoru. Notikums ir 
iekomponēts nosacītā vidē, sva-
rīgas ir detaļas, stāstījums. Arī 
portretiski darbi nav nekas jauns. 
Vienīgais jaunums – ieskanas kāda 
mazliet sentimentāla no  ska ņa, 
ko rada gan cenšanās port retiski 
precīzi attēlot modeli, gan de  ta-
ļas, kā tas redzams, piemēram, 
darbos „Dzimšanas diena” un 
„Viesis”. Savukārt gleznās „Dārzs” 
un – jo sevišķi – „Ozols ar putnu 
būri”, kas tapušas reālā vidē, 
valda Birutai Dellei raksturīgais 
reālisms, kas neakcentē īstenības 
illūziju. Tās vietā ir visai nosacīti 
krāslaukumi, kuŗi nerada telpis-
kuma dzīvē nolūkotu iespaidu, 
nav plenēra klātbūtnes efekta. 

Dažbrīd liekas, ka, gleznojot 
dabā, kaut kur blakus stāvējis 
mākslinieces izkoptais irracio-
nālā un sirreālā kopums, kas tik 
raksturīgs viņas figurālajām 
kom pozicijām.

jas materialitātei, vieliskumam, 
vai, precīzāk, tas novērojams 
tikai atsevišķās detaļās. Sadzīves 
tuvuma tāpat nav, drīzāk var 
runāt par salona ieskanēšanos 
šajos darbos, par tuvību klasiska-

Pavisam liels jaunums ir klusās 
dabas. Tās, šķiet, nav gleznotas 
kopš Anša Stundas laikiem vai 
mācībām Latvijas Mākslas aka-
dē mijā 1960. gadu pašā sākumā. 
Tajās Biruta Delle vēl tikai tuvo-

jai mākslai. Galvenais tomēr ir 
dabas studijas krāsās. Kā tālāk 
virzīsies Birutas Delles daiļrade, 
par to varam tikai zīlēt, skaidrs ir 
viens – mainīsies.

Informācija. 2013

Kādu vēstījumu nesīsiet tau-
tiešiem tālajās zemēs?

Varis Vētra. Ja sirdī mājo prieks 
un mīlestība, gribas ar to dalīties. 
Un ceram, ka mūsu klausītāji at -
sauksies, ka radīsies jaunas drau-
dzības, koncertos valdīs omulība 
un prieks. Mēs aicinām neskaitīt 
gadus, bet baudīt prieka mirkļus – 
šeit un tagad. Mēs gribam ņemt 
līdzi cilvēkus savā „ceļojumā”, – 
veidojam uzvedumu, kuŗā ska-
nēs dziesmas, dzeja, dzirkstīs as -
prātības. Būdami mākslinieki, 
vēlamies apliecināt, ka dzīve ir 
viena brīnišķīga parādība, ko 
paši veidojam. Tāds, lūk, mūsu 
vēstījums!

Esi kļuvis par dzejnieku, pat 
„nonācis” līdz savam dzejoļu 
krājumam.

V. V. īstenībā jau neesmu dzej-
nieks, kas staigā riņķī ar saviem 
sapņiem un sāpēm... Dzejoļi ro -
das paši, doma mani „nes”, un es 
ņemu un pierakstu.

Bet vokālās dāvanas un mū -
zicēšana laikam pārmantota 
no tava slavenā radinieka Ma -
risa Vētras?

V. V. Jā, Mariss Vētra ir mana 
vecātēva Nikolaja jaunākais brā-
lis, un Nikolajam īstenībā esot 
bijusi labāka balss, bet viņš iz -
mācījās par ārstu. Mūsu radi-
nieki, Marisa dēli Andrejs un 
Pēteris joprojām mīt Kanadā, 
mana māsa ar viņiem sarakstās, 
„uztur kontaktus”. Ceru, ka Ame-

LIGITA
 KOVTUNA

rikas kontinentā satikšu savus 
radiniekus un viņu laikabiedrus. 
Latvijā esmu saticis cienījama 
vecuma kundzes, kas savulaik 
Operas galerijā, būdamas jaunas 
meitenes, klausījušās Marisu 
Vēt ru. Un viņas apgalvo, ka man 
esot līdzīga „mīksta” balss, jo 
īpaši, kad atdarinu Marisa dzie-
dātās „Kas gan var satraukt īstu 
jūras vilku” un „Rozes tu man 
kādreiz devi...” Esmu atguvis 
dzimtas mājas Dārtiņmuižu Tirzā, 
Gulbenes rajonā, te uzstādīts arī 
piemiņas akmens Marisam Vēt ram, 
un uz šo pusi bieži un labprāt 
dodos ar saviem koncertiem.

Kā jūsu mākslinieciskā tri-
jotne satikās?

Anita Grūbe. Īstenībā jau 
kopā ar Vari esam no 18 gadu 
vecuma – kopā mācījāmies taga-
dējā Mūzikas akadēmijā, aktie-
ros, strādājām Dailes teātrī 20 
gadus! Tad mūsu ceļi pašķīrās – 
Varis kļuva gan par režisoru, gan 
uzņēmēju, es esmu pasniedzēja, 
ieguvu maģistra gradu paida go-
ģijā un psīcholoģijā, mācu jau-
nos māksliniekus. Un ar milzīgu 
gandarījumu vēroju, kā mani 
audzēkņi strādā uz Latvijas ska -
tuvēm. Pati esmu koncertējusi 
kopā ar Dailes teātŗa izcilajiem 
aktieŗiem, piemēram, ar Olgu 
Dreģi; kopā ar kollēgām tapušas 
izrādes, koncerti, Zentas Mau-
riņas atceres vakars, Marijas 
Urnežus Lambergas dzejas sarī-

ko jums. Un esmu dzīvojusi līdzi 
arī sava kollēģa Vara Vētras ra -
došajai darbībai – līdz kādā viņa 
koncertā jutos gluži vai apburta 
no Vara dzejas un mūzikas. Sa -
pratu, ka mīlestībai tiešām nav 
vecuma... Un nu esmu priecīga 
kopā ar viņu koncertēt.

Ingūnai ir ļoti plaša koncertu 
ģeografija – dziedājusi Tai -
zemē, Izraēlā, arī Tobago un 
Venecuēlā. Un vēl arī Gaŗezerā, 
kur iepazinusies ar leģendāro 
Čikāgas piecīšu dalībniekiem. 
Toronto, Latviešu dziesmu 
svēt kos, kur savulaik aizbrauca 
kā sieviešu koŗa „Ausma” vo -
kālā paidagoģe, dziedāja solo 
„Stāvēju, dziedāju...”

Ingūna Kalniņa. Te arī iepazi-
nos ar diriģenti Vizmu Maksiņu, 
un mūsu draudzība turpinās. 
Biju priecīga satikt Vizmu aiz va-
dītās vasaras Dziesmu svētkos 
kopā ar viņas vadīto kori „Dzirksts”. 
Joprojām dārgas glabāju atmiņas 
par tikšanos ar Venecuēlas lat -
viešu mūzikālo dvēseli Guntaru 
Geduli, ar izcilo vēsturnieku 
Edgaru Andersonu.

Tagad esmu priecīga, ka māk-
slas ceļi mani saveduši kopā ar 
Vari, kuŗa balss tembru, būdama 
vokālā paidagoģe, allaž esmu 
apbrīnojusi. (Ingūna Kalniņa ir 
vokālā paidagoģe Leļļu teātŗa un 
Rīgas Jjaunā teātŗa aktieŗiem. – 
L.K.) Aizvadītā gada nogalē kopā 
ar Vari mūzicējām Francijas 

latviešu sarīkojumā Parīzē. Bet 
ar Anitu jau esam kopā uzstājušās 
Ziemassvētku koncertos.

Šī trijotne ir patiesi dzirkstoša 
un skanīga, mūsu sarunas laikā 
gan Varis strinkšķina ģitaru, 
gan visi kopā savu sakāmo 
„illustrē” ar dziesmu, tik aiz-
rautīgi, ka „uzrauju” līdz. Kon-
certos arī ai  cināšot uz sadzie-

dāšanos. Māk slinieki ļoti cītīgi 
gatavojas koncertiem un ļoti 
vēlas satikt domubiedrus un 
jaunus draugus, kas priecīgi 
dosies līdzi viņu mākslinie-
ciskajā ceļojumā.

Koncerti notiks no 25. aprīļa 
līdz 17. maijam Kanadas un 
ASV pilsētās un latviešu cen-
tros. Sekojiet reklāmai!
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Rudens rīts Lundā, Ilgara un 
Ditas Šicu mājā, sākas ar lielis -
ku, stipru  kafiju. Valters un Indra 
jau agri devušies savās skolas 
gaitās, Dita – uz darbu pirm s-
skolas mācību iestādē. Il   gars 
kopš aizvadītās vasaras ir „pilna 
laika privātuzņēmējs” un var 
ļauties sarunām ar Latvijas vieš-
ņām, mani un režisori Dzin -      
  t  ru Geku, kuŗa uz Lundu atbrau-
kusi, lai veidotu sižetu savai to -
pošajai filmai „Dievputniņi” – 
par latviešiem, kas vēstures grie -
žos nonākuši svešās zemēs. Jo 
drīz mums pievienojas Ilgara 
mamma Ārija (ar viņu bija inter-
vija mūsu laikraksta iepriekšējā 
numurā), līdzi atnesusi kaudzi  
vēsturisku fotografiju. Un atkal 
runājam par cilvēkiem un noti-
kumiem, kas pavisam tieši veido 
mūsu vēsturi. Ārija apsolījusi mūs 
izvest ekskursijā pa Lundu. Kat -
rā ziņā esot jānokļūst pilsētas 
cent rā, kad zvanīs Lundas Doma 
zva ni. Zelta rudens te tikpat 
skais  ts kā dzimtenē, Lunda man 
ļoti atgādina mūsu Cēsis. Jūta mies 
kā mājās un kā seni pazi ņas...

Vakarā pamanīju, ka Šicu pus-

Par latviskumu bez patosa
Ar Ilgaru Šicu tikās Ligita Kovtuna

augu bērni Valters un Indra arī 
savā starpā sarunājas latviski.

Vai jūs mērķtiecīgi esat panā-
kuši, ka bērni runā labā latvie-
šu valodā?

Ilgars. Man pilnīgi nav pieņe-
mams tas, ko bieži nākas novē-
rot, - ka jaunie latvieši par varī  -
tēm cenšas kļūt par zviedriem! 
Aizbildinoties, ka tā var labāk 
apgūt zviedru valodu, latviešu 
ģimenēs runā zviedriski. Valoda 
ir un paliek latviskuma nozī mī -
gākais balsts, un latviešu mājās  
ir jārunā latviski! Mūsdienu pa  -
saulē apgūt daudzas citas valo das 
ir pavisam vienkārši un pašsa- 
p ro tami. Mūsu Indra runā piecās 
valodās. Bet mūsu ģimenes valo-
da ir un paliek latviešu valoda.

Tavs tēvs Andrejs Šics gan bū -
 tu patiesi gandarīts! Kādas ir 
tavas spilgtākās atmiņas par 
tēvu?

Viņš bija ļoti sabiedrisks un 
ļoti pašaizliedzīgs latvietis. Dar -
bojās vai visu organizāciju val-
dēs, nebūdams dziļi ticīgs cil-
vēks, uzņēmās būt par draudzes 
priekšnieku, Daugavas Vanagu 
organizācijas darbā iesaistīja arī 

mani - pusaugu puiku. No šīs 
darbošanās gan atceros tikai jau-
kas tikšanās ar saviem līdzau -
džiem, bet visam pamatā bija - 
latviskuma kopšana. Mēs augām 
ar domu par brīvu Latviju, kas 

mūsu iztēlē bija uzburta par pa  -
radīzi, un mēs ļoti cerējām un 
ļoti vēlējāmies kopā ar saviem 
vecākiem turp doties, atpakaļ uz 
Latviju. Īstenība gan diemžēl lika 
vilties. Sastapāmies ar savtīgu mu, 
ar blēdīgumu, drīz vien iz   jutām, 
ka no mums joprojām sa   gaida 
galvenokārt mantisku palīdzību, 
sagaida, ka turpināsim sūtīt palī-
 dzības pakas tāpat kā okupācijas 
gados. Sajutām, ka brīvajā Lat-
vijā mums īsti nav vietas. Pagaisa 
arī kādreiz skaisti iesāktās drau-
dzības.

Sievu Ditu gan atradi Lat vijā.
Tas bija 1985. gadā, kad nāka -

majā dienā pēc dienesta zviedru 
armijā aizbraucu uz Rīgu. Kā 
šodien atceros, bija 19. jūlijs, nā  -
kamajā dienā - 20. jūlijā man bija 
20. dzimšanas diena. Pie draugu 
ģimenes Rozenbergiem Berģos 
sapulcējās jaunieši, viņu vidū arī 
Dita. Iepazināmies, aizgājām uz 
izrādi “ Zaļās dzirnavas”, ko gan 
noskatījāmies tikai līdz pusei... 
Dita studēja mūzikoloģiju taga -
dējā J. Vītola Mūzikas akadēmijā. 
1988. gadā, kad atkal ierados 
Latvijā, sadraudzējāmies ciešāk. 
Ziemā Dita atbrauca pie manis 
ciemā uz Lundu. 1989. gadā ap  -
pre cējāmies. Kāzas notika 17. jū -
 nijā Brīvdabas mūzejā. Laulājā-

mies Jāņa baznīcā, kur Ditu arī 
nokristīja un iesvētīja. Tolaik 
bieži bija jāmēro ceļš uz PSRS 
konsulātu Ļeņingradā - lai da  -
būtu atļauju apprecēties, lai Dita 
tiktu uz Zviedriju.

Tomēr izvēlējāties dzīvot 
Zviedrijā.

Izvēles taču nebija! 1989. gadā 
vēl nekas daudz neliecināja, ka 
Latvija varētu būt brīva.

Vai Ditai nenācās grūti atteik-
ties no darba savā speciālitātē 
Latvijā? Un vai nepietrūkst ba  -
gātīgās Latvijas koncertdzīves?

Pirmām kārtām - neviens no 
Ditas kursabiedriem - mūzikolo-
giem nestrādā savā speciālitātē. 
Rietumu pasaulē nekur neviens 
ar šo profesiju vien nevar iztikt, 
kaut kas jāmācās vēl parallēli, 
pie mēram, paidagoģija, kā Dita 
izlēma. Par koncertiem - netālajā 
Malmē ir izcils simfoniskais or  -
ķestris un aktīva koncertdzīve, 
Latvija taču arī nav tālu. Starp 
citu, esmu novērojis, ka pie kla-
vierēm mūsu mājās biežāk nekā 
Dita piesēž dēls Valters.

Kādas ir tavas attiecības ar 
mūziku?

Vislabāk  “spēlēju” gramofonu! 
Un atšķirībā no sievas man vai -
rāk patīk rokmūzika. Bet atmi-
nos gan, ka kādā 3.-4. klasē 
spēlēju stabulīti. Un atšķirībā no 
tēva Andreja neesmu dziedājis 
korī. Balss man tāda, ka citi ko  -
risti  var tikai priecāties par to,  
ka nedziedu!

Tu esi caur un cauri technisks 
cilvēks?

Lundas Techniskajā augstskolā 
pabeidzu elektroinženieŗu fakul-
tāti. Esmu strādājis vairākās 
techniskās firmās, kā Ericson, 
pēdējā laikā strādāju lielā ame-
rikāņu uzņēmumā, kur jau sa-
pratu, ka manī ir izgudrotāja 
gars. Tagad man ir pašam sava 
fir ma - izgudroju un patentēju 
ro   dona mērītājus. Manu izgud-
rojumu ražo un pārdod, divi jau-
nākie modeļi jau ir izgudroti, 
laika gaitā tiks ražoti un ieviesti.

Tad jau esi bagāts vīrs?
Ļoti daudz naudas gan vēl 

neesmu redzējis! Mana bagātība 
ir manis paša firma, kas ļauj no -
drošināt ģimeni.

Vienā no skaistākajām Lat vi-
jas pilsētām - Cēsīs  jūlijā no   tiks 
Pasaules cēsnieku dienas. Šo die-
nu organizātori atzīst,   ka  šī būs 
iespēja satikties cēs  niekiem no 
visas pasaules, turk lāt kopīgās 
sa   runās meklēt idejas, kā Cēsis 
veidot par vēl jaukāku vietu dzī-
vošanai un strādāšanai.

 Pasaules cēsnieku dienu idejas 
autors Aigars Strauss un šo dienu 
koordinātors Juris Bērziņš mu -
dina gan līdzdarboties šo dienu 
norisē, gan ieplānot Latvijas un 
Cēsu apmeklējumu Pasaules cēs-
nieku dienās ikvienu, kuŗš jūtas 
piederīgs Cēsīm. A. Strauss rosi-
na: “Vai esi students Austrālijā, 
darbinieks Londonā vai Ņu  jor-
kā? Vai esi atradis savu mīles tību 
Italijā vai Brazīlijā? Varbūt esi te -
 pat netālu – Igaunijā vai Lietuvā? 

Pasaules cēsnieku dienas
Varbūt dzīvo un strādā Liepājā 
vai Rīgā? Varbūt neesi dzimis 
Cēsīs, bet esi mācījies vai strādā-
jis šajā skaistajā pilsētā? Ja vien 
vēlies, vari piedalīties Pasaules 
cēsnieku dienu organizēšanā vai 
ierasties Cēsīs jūlijā, kad Pasau-
les cēsnieku dienas notiks!”

 No 21. līdz 25. jūlijam Cēsīs 
notiks daudz sarīkojumu, kas 
stāstīs par to, ko dara cēsnieki 
pa  saulē, Latvijā un Cēsīs. Uzzināt 
būs iespējams ne tikai to, kā cēs-
nieki dzīvo citur pasaulē, tiks 
ru   nāts arī par to, kā kopīgiem 
spēkiem palīdzēt Cēsīm un Lat-
vijai kopumā attīstīties.

 Plānotas tikšanās ar cilvē -
kiem, kuŗi sirdī aizvien ir cēs-
nieki, taču dzīves ceļi viņus  aiz -
veduši uz dažādām pasaules ma -
 lām, piemēram, Austriju, Ang li-

ju, Norvēģiju, Beļģiju, Vāciju, pat 
Meksiku. Aizvien iespējams pie -
teikties un arī būt par vienu no 
tiem, kuŗi dalīsies savā pieredzē, 
dzīvesstāstā, piedāvās foto izstā-
di vai ideju diskusijām. Plānoti 
arī dažādi cēsnieku priekšlasīj u-
mi par interesantiem tematiem, 
piemēram, “Kā laimīgi nodzīvot 
120 gadus”, “Zāļu tējas sīkstam 
mūžam”. Notiks dažādas disku-
sijas par cēsniekiem aktuāliem 
jautājumiem, tostarp par inves -
tī  cijām un uzņēmējdarbības at  -
tīs   tību Cēsīs. Tiek plānota arī pla  -
ša konference par valsts, pašval-
dī bas un nevalsts organizāciju 
ie   spē  jām veicināt sadarbību. A. 
Strauss atzīst: “Tāda ir mūsdie -
nu pasaule – cilvēki ceļo, strādā 
dažādās pasaules valstīs, veido ģi  -
meni tālu prom no savām dzim-

tajām mājām. To mainīt nav 
iespējams, taču ir būtiski sagla-
bāt saikni. Ir būtiski, lai cilvēki 
neaizmirst  savu dzimto novadu, 
turklāt ir tikpat svarīgi, lai paš-
valdības arī  turpmāk sadarbo -
tos un sarunātos ar saviem iedzī-
votājiem, pat ja viņi uz laiku vai 
pavisam devušies prom no tās. 
Šādā pozitīvā komūnikācijā var 
dzimt arī lieliskas sadarbības 
iespējas, var rasties jauni uzņē-
mumi, līdz ar to darba vietas,  
var rasties kopīgi projekti. Šis ir 
jautājums, kas svarīgs ne tikai Cē -
sīm, bet visai Latvijai kopu mā.”

 Pagājušajā gadā Rīgā sekmīgi 
norisinājās Pirmais Latviešu biz-
nesa un innovāciju forums. Tā 
iniciātors, Pasaules brīvo latviešu 
apvienības vadītājs Jānis Kukai-
nis jau izteicis atbalstu Pasaules 

cēsnieku dienu idejai. Viņš arī 
atzinis, ka Cēsis vienmēr bijusi 
aktīva pilsēta un šis ir kārtējais 
lieliskais solis. Pasaules cēsnieku 
dienu idejai atbalstu jau izteicis 
arī Latvijas Valsts prezidens An -
dris Bērziņš.

Pasaules cēsnieku dienu or  ga-
nizātori aicina pieteikties un 
piedalīties sarīkojumu  organi zē-
 šanā, sazinoties portālā facebook.
com - “Cēsis Pasaulē”, portālā 
drau giem.lv - “Cēsnieki pasaulē”, 
Twitter – Cesis_Pasaule vai raks   - 
t  ot cesiniekudiena@inbox.lv.

Pasaules cēsnieku dienas no -
tiks nedēļā, kuŗas nogalē tiks arī 
svi nēti Cēsu pilsētas svētki, tur -  
k  lāt šajā laikā Cēsīs norisināsies 
arī Cēsu Mākslas festivāls. Pla šā -
ka informācija par Cēsīm - mā   jas-
 lapā cesis.lv, facebook.com – Cesis.

Lundas latvieši. Aizvadītā gadsimta 50. gadi. Varbūt kāds no jums arī ir šai pulkā?

MĀRA MAJORE-LINĒ

Dita un Ilgars Šici
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KRUSTVĀRDU MĪKLASastādījusi DAIGA KALNS (ASV)     

Krustvārdu mīklas (BL Nr. 5) 
atrisinājums

Līmeniski.  1. Kosmētika. 5. Kūla. 
6. Lima. 8. Rikša. 10. Sala. 11. Kot-
busa. 12. Rīss. 16. Bordo. 18. 
Krams. 20. Pepls. 22. Saldo. 23. 
Flote. 24. Iesēt. 25. Sarma. 27. 
Eleja. 28. Akra. 30. Klaušas. 33. 
Bits. 37. Krani. 38. Auts. 39. Noma. 
40. Auspicijs. 

Stateniski.  1. Kalē. 2. Sorgo. 3. 
Ikars. 4. Alba. 5. Koja. 7. Alts. 9. 
Kobra. 10. Subsīdija. 13. Sasafrass. 
14. Kotlete. 15. Šprotes. 17. Risks. 
18. Kross. 19. Safra. 21. Prese. 26. 
Rauna. 29. Kama. 31. Lukss. 32. 
Alibi. 34. Toga. 35. Misa. 36. Sens.         

Līmeniski.  1. Reliģiska ceremo-
  nija. 5. Dzejoļi, panti. 8. Militāru 
spēku cīņa. 9. Pampums. 10. Sie  -
vietes vārds (dec.). 12. Ne šeit. 13. 
Viedokļi, pārliecības. 14. Mājīgs. 
16. Ovāls aplis (astr.). 19. Apakš. 
20. Elektrības izlādēšanās pēr ko - 
  na laikā. 25. Tepe. 26. Pierādīt 
(ap  galvojuma) patiesību vai apla-
mību. 27. Latviešu grāmatizde -

vējs (1885-1941).  28. Zemgaļu vir-
sai tis. 31. Sarene. 32. Akmens ma -
  sīvs. 38. Atmaksāt, atlīdzināt. 39. 
Laukirbju dzimtas pļavu putns. 
40. Pirmais vīrietis. 42. Caunu 
dzimtas plēsīgs meža dzīvnieks. 
43. Eksotisks putns. 44. Vistum-
šākā krāsa. 45. Apsveikuma raksti. 
46. Svētnīca. 

Stateniski.  1. Liela upe Zemgalē. 

2. Rotaslieta. 3. Dziļa bedre pur  -
vā. 4. Stiepties (gaŗumā). 5. Palieli-
 nāt (ko) skaitā. 6. Debespuse. 7. 
Svārsteklis, vēzeklis. 9. Īsas uzru-
nas pie viesību galda. 11. Kāršu 
spēle. 15. Pārspīlēti kārtīgs cil -
vēks.17. Ūdentransporta līdzeklis. 
18.Kokos parazītējoša sēne. 21. 
La   pu koki. 22. Tikko, pirms īsa 
brīža. 23. Norādāmais vietniek-
vārds. 24. Starptautisks briesmu 
signāls. 28. ASV un Kanadas ro  -
bež  upe. 29. Salds dabas produkts. 
30. Speciālists tiesību jautāju mos. 
33. Reizēm. 34. Truls; atkodies. 35. 
Kallu dzimtas puķes. 36. Īss lite-
rārs darbs. 37. Apšūt (ar dēļiem). 
41. Sievietes vārds (febr.). 

Tā pirms pāris gadiem inter -
vijā laikrakstam Laiks  teica vīrs 
no Amerikas, vārdā Raimonds 
Dreiks. Kā liecina viņa raduraks-
 ti, Raimonda „dzīslās esot kāda 
lāse latviešu asiņu”,  taču mīlestī-
ba pret Latviju un latviešiem šai 
vīrā ir patiesa un nesavtīga. Rai -
monds jau dāsni atbalstījis, pie -
mē  ram, Rīgas Motormūzeju, at  -
gā   dājot uz Latviju  unikālo ASV 
mašīnbūvnieka Krastiņa auto    
u.c. Nule Raimonds ziedojis USD 
4000,- Latvijas leģionāriem, lai 
viņi 16. martā varētu ar ērtiem 
autobusiem doties uz Lesteni no -
 likt ziedus saviem kritušajiem 
likteņbiedriem tur un Rīgā, pie 
Brīvības pieminekļa. Astoņi au -
tobusi, divi no Rīgas, kā arī no 
Jēkabpils, Liepājas, Smiltenes, Jel-
 gavas, Ventspils un Talsiem Lat -
viešu Leģiona piemiņas dienā 
dosies ceļā uz Lesteni.

Šogad aprit 70 gadi, kopš iz   šķi-
 rošajās kaujās Krievijā noasiņoja 
latviešu divīzijas. Sirmie leģio nā -
ri ir cienījamā vecumā, un viņu 
cīņubiedru pulks, kas „vēl dzīvi 
palikušies”, top arvien mazāks. 
Viņiem jāpalīdz, tā domā Rai -
monds Dreiks.

„Es bieži braucu uz jūsu zemi – 
parasti 4- 5 reizes gadā - un ceru 
tuvākajā nākotnē šeit iegādāties 
māju. Zinu, ka jūsu tautai ir ļoti 
skumja un traģiska vēsture, īpaši 
divdesmitajā gadsimtā. Un es ar 
pārsteigumu un apbrīnu vēroju, 
ka latvieši tomēr ir pozitīvi un 
stipri, par spīti visām šīm sirdi 
plosošajām bēdām, ko tautai va  -
jadzējis pārciest. Pat pašreizējā 
eko nomiskajā lejupslīdē Latvijas 

„Kaut kas brīnumains 
ir šī Latvija!”

ļaudis koncentrējuši 
spēkus un drosmīgi 
pieņēmuši izaicinā ju-
mus.

Ik dienas es redzu 
vecāka gadagājuma 
cil vēkus un darba ne  -
spējīgos, kuŗi ubago   
uz ielām. Jāatzīstas, no 
šādiem skatiem man 
sirds lūst. Arī par to, ka 
tik daudz jaunu cil  vēku 
ir pārcēlušies uz dzīvi 
ārpus Latvijas. Tam taču 
būs drausmī gas sekas 
jūsu zemes nākotnē! 
Kaut kas ir jādara – ne 
tikai lai ap   turētu šo 
traģisko zau  dē  jumu 
plūsmu, bet arī lai 
pārvestu mājās tos, kas 
ir aizklīduši tā   lu prom 
no savas tēvze mes.

Ir cilvēki, kas pat gā  -
juši tiktāl, ka mēģinā-
juši aizliegt leģionā-
riem tiesības godināt 
vi  ņu mūžībā aizgājušos 
biedrus. Šie vīri bija 
spiesti cīnīties pret ne  -
apraks  tāmu ļaunumu; un 
ir nepiedodams grēks, ka 
daži no tiem, par ku  ŗiem 
leģionāri reiz cīnījās, ir 
ga  ta vi iedurt viņiem dunci mu -
gurā par pārdesmit sudraba gra -
šiem, lai gūtu polītisku labvēlību 
no sa  viem saimniekiem Briselē. 
Ame    rikā saka tā: vienīgā nozie-
dzīgā šķira ir mūsu polītiķi. Bē -
dīgi, bet šķiet, ka tā varētu teikt 
par dau dziem arī jūsu zemē. Par 
laimi, man nav gadījies satikt ne -
vienu jaunu cilvēku, kas kaunētos 

Viļakas Jēzus Sirds Romas katoļu baznīcā notika Svētā mise par 
25. janvārī Toronto, Kanadā, mūžībā aizgājušo tautieti un dzimtā 
novada patriotu Bruno Loginu (dzimis 1921.g. 18.martā Viļakā). No 
1942.gada vadījis pienotavu Viļakā. 1944.gada pavasarī iesaukts leģio-
nā, divas reizes ievainots, ārstējies Vācijā,  nokļuvis angļu gūstā. Vēlāk 
izceļojis uz Angliju, 1952.gadā uz Kanadu. 1984.-2004. gadā bijis Kana-
  das Latviešu Katoļu apvienības valdes priekšsēdis, Daugavas Vanagu 
To   ronto nodaļas mūža biedrs un priekšnieka vietnieks. Savas organi -
zātora spējas un sirdsdegsmi ieguldījis Latvijai sniegtās palīdzības dar-
bā. Apbalvots ar Triju Zvaigžņu ordeni, Latvijas Valsts aizsardzības 
fon da Goda zīmi, Latvijas Republikas Labklājības ministrijas Atzinī -
bas rakstu, Romas pāvesta Goda rakstu un svētību un DV Zelta nozīmi. 

Krāslavas parkā atklāta plāksne grāfa Leona Broel-Plātera un citu 
1863. gada janvāŗa sacelšanās varoņu piemiņai. Plāksne kalta Polijā, 
financējumu (4000 eiro) piešķīris Polijas fonds „Brīvība un demokra-
tija”. Janvāŗa sacelšanās (1863-1864) bija bruņota cīņa pret Krievijas 
imperijas varu Polijā, Baltkrievijā un Lietuvā. Sacelšanās tika nežēlīgi 
apspiesta, daudzus tās dalībniekus izsūtīja uz Sibiriju, šļachtas locek-
ļiem atņēma īpašumus, grāfu nogalināja. Sākās Polijas un Lietuvas 
zemju rusifikācija, bet Latgalē - latīņu drukas aizlieguma periods.

Ventspils 3. vidusskola no 10. līdz 14. februārim ar dažādiem sa   rī-
 kojumiem svinēs 55. gadskārtu. Mūsdienu  skola ir moderna mācī  bu 
iestāde ar labi iekārtotiem un techniski nodrošinātiem mācību kabi-
netiem, multimediju centriem un interaktīvām klasēm. 

Vīpes pamatskola 15. februārī svinēs 110 gadu jubileju, aicinot 
ciemos bijušos absolventus, skolotājus un darbiniekus.  Skola  uzbūvēta 
uz barona Korfa dāvātās zemes. Mācības tā uzsāka 1904. gada rudenī 
kā Mežmuižas skola, 1944./45.gadā tā pārdēvēta par Vīpes nepilno 
vidusskolu, bet 1991./92.mācību gadā ieguva pašreizējo nosaukumu - 
Vīpes pamatskola, kuŗā šobrīd 1.- 9. klasē mācās 46 skolēni un 18 bērni 
pirmsskolas grupās. 

Baltijas valstu parlamentu sadarbības organizācija Baltijas 
Asambleja aicina vidusskolu un ģimnaziju 10.-12. klašu skolēnus no 
Latvijas, Lietuvas un Igaunijas piedalīties eseju konkursā „Ko man 
nozīmē Baltijas ceļš?”. Tas ir aicinājums  iedziļināties tā laika vēsturiska-
jos notikumos no šodienas perspektīvas un paust savas pārdomas. 

Daugavpilī un Valmierā atvērts Valsts iestāžu vienotais klientu 
ap   kalpošanas centrs. Tas ir Vides aizsardzības un reģionālās attīstības 
ministrijas (VARAM) reālizēts pilotprojekts, ko financiāli atbalsta 
Eiropas Sociālais fonds. Centrā var saņemt dažādu valstu dienestu pa -
kalpojumus. Pašlaik ir pieejami aptuveni 2000 valsts un pašvaldību 
sniegtie publiskie pakalpojumi, kuŗus var saņemt vairāk nekā 900 vietās. 

Zemessardzes 25. kājnieku bataljona atbalsta rotai Madonā, kas 
darbojas bijušā Madonas rajona territorijā, ar novada domes atbalstu 
piešķirtas jaunas telpas. Kad Madonas 26. zemessardzes bataljonu pie-
vienoja 25. Gulbenes bataljonam, Madona palika bez vietas, kur pašiem 
pulcēties un uzņemt jaunos zemessargus. Pērn novadā tika rīkotas 
starptautiskās militārās sacensības „Zemessardzes patruļa 2013”.

Grobiņas novada pašvaldība un radošais klubs „Efeja” 31. maijā 
rīko vikingu festivālu Seeburg 2014, kas būs tādi kā Pilsētas svētki. 
Vēsturiskajos avotos Grobiņa minēta kā senākā apdzīvotā vieta Latvijas 
territorijā. Par Seeburg tā nodēvēta jau 854. gada Rimberta chronikā. 
Ap 650.- 800. gadu tagadējās Grobiņas vietā atradās liela skandinavu 
apmetne, tāpēc festivālā būs viesi arī no Skandinavijas valstīm. 

Viļānu novada Dekšāru pamatskolā 8. februārī notiek XII 
Ziņģētāju un stāstnieku vakars, kuŗā piedalās amatieŗi no Latvijas, 
Lie  tuvas un Igaunijas. Vakara tema „Krogus dziesmas un stāsti”. 
Klausoties stāstus par pārsteigumiem, kādi gadījušies kāzās vai ceļā uz 
krogu vai kā noteikt, ka krogā jau diezgan būts un laiks doties mājup, 
izsmiešanās garantēta. 

Liepājā no 14. līdz 16. februārim notiks Visu mīlētāju - Valentīn -
dienai veltīti sarīkojumi: „Es mīlu Liepāju!”. Ar mīlestības mūziku 
„Mīlas stāsti” 14. februārī priecēs Liepājas Simfoniskais orķestris. 
Liepājas Olimpiskajā sporta centrā varēs izkustēties Valentīndienas 
koncertā kopā ar grupām „Otra puse” un „Tranzīts”. 

Liepājas mūzejā līdz 20. aprīlim skatāma izcilā Beļģijas māksli-
nieka Renē Magrita illustrācijas slavenajam, par sirreālisma kulta lite -
rātūru dēvētajam darbam „Maldorora dziesmas”. Mazā beļģu pilsētiņā 
Lesinē dzimušais Renē Magrits (1898 - 1967)  pieskaitīts pie slavenā ka-
 jiem sirreālisma māksliniekiem. Illustrāciju ciklu franču rakstnieka un 
dzejnieka Lotreamona „Maldorora dziesmām” Renē Magrits radījis 
1945. gadā. 

Jaunjelgavas novada Daudzeses pamatskolā  ierīkota video  no  vē  ro  -
šanas sistēma. Tās ir rūpes par audzēkņu drošību. Ar divām ka   merām 
var sekot tam, kas notiek gaiteņos, vēl divas “uzmana” skolas pagalmus.

Vides aizsardzības un reģionālās attīstības ministrs Einārs Cilins-
kis apmeklēja Bausku. Kopā ar novada domes priekšsēdi Raiti Ābel -
nieku ministrs  pārrunāja jautājumus, kas skaŗ Eiropas Savienības 
fondu izmantošanas iespējas jaunajā plānošanas periodā. 

Iecavas novada olu ražotājs Balticovo jaunajā putnu novietnē ie  -
guldījis piecus miljonus eiro. Nesen uzceltajā ražošanas ēkā var izmi  ti -
nāt pusmiljonu dējējvistu. Jaunajā putnu mājā apvienotas pasaulē pro-
g resīvākās technoloģijas putnkopībā. Līdz šim lielākā putnu novietne 
ar 493 tūkstošiem dējējvistu atrodas Anglijā.

Alūksnes mūzejā atklāta jauna izstāde – “Latvijas Sarkanajam 
Krus tam – 96”. Izstāde ir nozīmīgs  izziņas avots, kas apliecinās un 
skaid  ros, ka Latvijas Sarkanais Krusts nozīmē  ne tikai humānās pa -
līdzības pakas, kā dažbrīd dzird sakām.

Īsziņas sagatavojušas VALIJA BERKINA un MĀRA LINDE

vai justos neērti par to, ka viņa 
vec  tēvs ir bijis leģionārs, – drīzāk 
tas tiek uzlūkots par goda zīmi 
un ģimenes lepnumu. Mums 
vi siem ir jāpasaka PALDIES 
DIEVAM par to, ka jūsu zemes 
jaunieši atzīst visu laiku visdižāko 
paau dzi latviešu tautas vēsturē.”

LIGITA KOVTUNA,
ANDRIS STAKLIS

Raimonds Dreiks
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(Turpinājums no 1. lpp.)
Dainis un Irma Rudzīši sa -

glabājuši nelielu katliņu, kas 
iz gatavots miera laiku Latvijā, 
pa  zīstamajā Liepājas rūpnīcā 
“Tos māre.” Dainis saglabājis arī 
ādas portfeli – 1939. gada ap  rīlī 
iesvētībās saņemto dāvanu no 
kāda amerikāņu žurnālista. 
Port felis gan esot nedaudz 
netīrs, pieminēja Rudzīša 
kungs, jo Vācijā DP nometnē 
izmantots kā iepirkumu soma, 
arī gaļas bodītē.

Sudraba pieclatnieks, kas ie  strā-
dāts sudraba ozollapu vainagā 
ar trim zvaigznēm – dāvana, ko 
Vitautam un viņa sievai Mērijai 
pirms daudziem gadiem uz 
kāzām dāvājuši Vi  tauta vecāki.

Vilma Kempe parādīja pulk-
steni – krājkasīti. Iemet nau diņu, 
un tas nodzied “Kur tu teci, 
gailīti mans?” Dziesmiņa gan 
laika gaitā pazudusi, ne  prasmīgi 
mēģinot laikrādi sa  labot. 

Daina Blitte no vīratēva man-
totajam priekšmetam īsti ne -Par piemiņas lietām stāsta Līga Jēkabsone un Dainis Rudzītis

Draudzīgā aicinājuma sarīkojums Detroitas pusē

Divas draudzenes
saņem ticības apliecību

Periferijā – pie Īrijas jaunlatviešiem un
Manitobas veclatviešiem

TATJANA VĪTIŅA

VIESTURS ZARIŅŠ

(Turpināts no Jauno Laiks 5. lpp.)

Šodien gan veclatvieši, gan 
trimdinieku sabiedrība vairs 
nepastāv. Palikuši tikai daži 
indivīdi.

Es biju Manitobā septembrī 
un pavadīju tur gandrīz nedēļu, 
nobraucot 1400 km. Es tikos ar 
kādiem 25 galvenokārt vec lat-
viešu pēctečiem un arī ar 
vairākiem trimdiniekiem un 
viņu bērniem. Mēs kopā ap -
skatījām vecās sētas un kapus. 
Vairums bija pretimnākoši, lai 
gan citi skatījās aizdomīgi, un 
bija tie, kuŗi teica, ka tā ir pa -
gātne un viņiem tā nein teresē.

Šodien Manitobā ir krietns 
skaits veclatviešu pēcteči. Dau -
dzi uzvārdi ir angliskoti. Krū-
miņš ir Krumin bez „s”. Tāpat 
Kalnin un Ozol. Egle ir Spruce. 
Dravnieks ir kļuvis Drawson. 
Daļa apzinās savu latviešu iz -
celsmi, lai gan vairs tikai daži 
runā latviski. Viens vecāks 
kungs man teica: „Es nerunāju 
latviski labi, bet es saprotu”. Es 
sastapu veclatviešu pēctečus, 
kuŗi ir apmeklējuši Kanadas 
latviešu Dziesmu svētkus un 
Toronto Latviešu centru. Ir 
veclatviešu pēcteči, kuŗi ir 
ciemojušies Latvijā. Viņiem tur 
ir paticis. Kāda vecāka kundze 
man teica, – lai gan viņa ir 
bijusi daudzās vietās pasaulē, 
viņa nožēlo, ka nav bijusi un arī 
netiks uz Latviju, kuŗu atstāja 
viņas tēvs un māte kā jauni 
cilvēki pēc 1905. gada revo-
lūcijas. Mani Manitobas laukos 
cienāja ar pīrāgiem, un es 
pretim dāvināju Laimas šoko-
lādes un šprotes. Man rādīja 
angļu valodā izdotas grāmatas 
par Latvijas 20. gadsimta vēs-
turi, ieskaitot „Woman in 
Amber”. Es redzēju Latvijas 
hokeja izlases kreklus un 
t-kreklus, kuŗi ir pirkti Baltic 
Shop.com. Man rādija vecas 
vēstules un pastkartes, kas  
rakstītas vecajā ortografija un 
lūdza tās pārtulkot. Citi pēta 
savu senču saknes, rakājās pa 
Kanadas archīviem, kā arī 
meklē radu pēdas Latvijā. No 
agrā kiem gadiem vēl pastāv uz -
ņēmumi ar latviešu vārdiem – 
Osis Lumber, Lindenberg Seeds 
un Dancyt Fine Foods.

Nepārprotiet. Veclatviešu pēc-
teču starpā nav rezervistu rin-
das, kuŗas nāks un pastiprinās 
mūsu dilstošo sabiedrību.  Lai 
gan ir izņēmumi, viņi ir 
kanadieši. Punkts. Bet toties 
viņu senču stīga viņus saista ar 
Latviju un mūsu kopējo manto-
jumu. Piemērs. Nesen Lac Du 
Bonnet vēstures sabiedrība rī -
koja gadskārtējo vīna un siera 
vakaru, šoreiz ar latviešu mo -
tīvu. Tas bija labi apmeklēts, 
bija latviski priekšnesumi, tika 
izstādīti latviski priekšmeti, 
veclatviešu pēcteči atcerējās 
savu senču gaitas, kopā pasmē-
jās un reizēm nobirdināja kādu 
asaru par veciem laikiem. Bū -
dami kanadieši, arī šie cilvēki ir 
daļa no mūsu perifērijas, toties 
atšķirīgi ar savām interesēm un 
vajadzībām.

Ieejot veclatviešu un „jaun-
latviešu” stāstā, sajūk laiku telpa. 
Pagātne un nākotne sa  vijas ar 
tagadni. Īrijā un Liel britanijā 
notiek tas, kas notika Savienotās 
Valstīs un Kanadā 50. gados. 
Toties „jaunlatviešu” skaits visās 
Eiropas zemēs pār spēj veco 
trimdu. Mēs kļūstam par vec-
latviešiem, un jaun iebraucēji, 
vismaz Eiropā un varbūt arī 
Ziemeļamerikā, veidos latviešu 
sabiedrības nā  kotni. Veclatviešu 
stāsts ir daļa no mūsu ārzemju 
latviešu vēstures, bet viņu pēc-
teči no  rāda, kāds varētu būt 
mūsu liktenis. 

Ja vēlamies virzīt mūsu ār -
zemju sabiedrības nākotni un 
nebūt nostādītiem faktu priek -
šā, tad mums ir jāapzinās, kas 
tad ir mūsu sabiedrības loks. 
Tas sastāv no dažādām indivīdu 
grupām, katra ir ar savām 
īpašībām. Lai gan jebkura sa -
dalīšana ir problēmatiska, esmu 
izvēlējies šādas grupas. 

Trimdinieki ir mūsu visve-
cākā paaudze, tie, kuŗi atstāja 
Latviju Otrā pasaules kaŗa laikā. 
Pēc kaŗa dzimušie ir viņu bērni 
vai mazbērni. Tie, kuŗiem māte 
vai tēvs nav latvieši, ir pus vai 
ceturtdaļlatvieši. Pus un ce -
turtdaļlatvieši īpaši neatšķiras 
no veclatviešu pēctečiem. Vi -
ņus vienīgi atšķir senču laika 
telpa. Ir ieprecētie sveštautieši. 
Ir superletiņi, radoša grupa, no 
kuŗas daudz kas mūsu sa  bied-

rībā ir atkarīgs. Toties nereti su -
perletiņi ar savu pārspīlētu latvis -
kumu un atraidošo no  stāju īpaši 
valodas jautājumā ir arī panā-
kuši pretējo un citus atrai dījuši. 
Un vēl pa retam ir kāds ieinte-
resēts sveštautietis, kuŗam citādi 
nav asins saites ar latviešiem. 

Vienalga kā mēs mūsu loku 
sadalām, svarīgākais ir saprast, 
ka ir dažādas indivīdu grupas, 
katra ar atšķirīgām īpašībām. 
Kā angliski saka: „One size does 
not fit all”. Ja pasaulē mūsu 
būtu miljoniem, mēs varētu 
rīkoties citādāk, katra grupa 
varētu pastāvēt un rīkoties 
neatkarīgi. Bet mūsu  esam 
pārāk maz. Mūsu latviskais ko -
dols nav pietiekami liels un 
stiprs, lai pastāvētu pats. Ikkatrs 
indivīds un grupējums mūsu 

lokam ir svarīgs. Līdz ar to mūsu 
pieejai ir jābūt ap  tve ŗošai. 

Ir jānostāda sabiedrībai ce -
ļazīmes nākotnei, lai veidotu 
atbilstošu darbību. Mūsu lat-
viešu sabiedrībai ir jākļūst 
līmeniskai, atvērtai un mo -
dulārai. Tajā mūsu lokā ir jābūt 
vietai visiem, lai kādas būtu 
viņu latviešu valodas spējas, lai 
gan katra iespējas būs atšķirī-
gas, atkarīgas no viņu latviešu 
valodas spējam. Mums ir jā -
veicina līmeniskais – gan mak-
simālais, gan minimālais, gan 
tas kas pa vidu.

Mūsu sabiedrībai ir jābūt 
atvērtai visiem. Mūsu lokā 
visiem ir jābūt gaidītiem, gan 
pirmo reizi, gan pēc ilgākas 
prombūtnes. Ja kāds ienāk 
mūsu vidū, jāpanāk, lai viņš vai 

viņa justos gaidīti, lai te nāktu 
otro, trešo vai ceturto reizi, 
nevis, ienākot šeit, klusībā 
paostītu gaisu un aizietu, vairs 
atpakaļ nenākot. 

Mūsu sabiedrībai ir jābūt 
modulārai. Mēs dzīvojam ik  -
dienā ārējā vidē. Nav iespējams 
latvietībai būt 7x24. Modulāra 
sabiedrība līdzinās restorāna 
„a la carte” ēdienu kartei. Katrs 
izvēlēsies iesaistes līmeni un 
daudzumu. Arī tas ir labi.

Manitobas veclatviešu un 
Īrijas jaunlatvieši stāsti ir inte-
resanti paši par sevi, bet ar to 
nepietiek. Mums ir jāizmanto 
viņu pieredze un stāsti, lai no 
ārpuses skatītos uz iekšu, cen-
šoties no perifērijām saskatīt 
mūsu sabiedrību, tās izai ci nā  ju -
mus un iespējamos risi nājumus.

zināja pielietojumu. Klātesošie 
kopīgi nonāca pie secinājuma, 
ka tas varētu būt vīriešu ka -
batas pulksteņa piekars. 

Mums katram ir kādas lietas, 
un tām ir stāsti. Ir stāsti, ko 
mūsu mīļie nav paspējuši iz  -
stāstīt, vai mums nav bijis laika 
tos uzklausīt, savā nepār trauk-
tajā steigā atrunājoties: gan jau 
paspēsim. Tāpēc darbs, ko veic 
Maija Hinkle ar saviem domu-
biedriem, krājot lietu stāstus, ir 
tik nozīmīgs.

Iesvētību dievkalpojumā 
ticības apliecību kopā bija 
izvēlējušās divas jaunietes no 
Kalamazū un Grandrapidu 
draudzes, Mičiganā, – Sarma 

Ārums un Ilze Vizule. Meitenes 
ir vienojusi tuva draudzība kopš 
bērnu dienām, kad abas sāka 
apmeklēt Kalamazū latviešu 
skolu. Abas jaunietes kopā 

apmeklējušas un absolvējušas arī 
GVV pagājušā gadā. 

Dievkalpojumu vadīja māc. 
Ilze Larsen un māc. emer. 
Roberts Franklins.

No kreisās: māc. Ilze Larsen, Kalamazū draudzes priekšnieks Uģis Grīnbergs, Sarma Ārums, Ilze 
Vizule, Grandrapidu draudzes priekšnieces vietnieks Ivars Petrovskis, māc. emer. Roberts Franklins
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Vēl tikai nepilni septiņi mēneši 
līdz 11. Lielajai skautu un gaidu 
nometnei Mantojums, kuŗa no -
tiks no 17. līdz 23. augustam (BSA) 
amerikāņu skautu īpašumā Camp 
Winnebago Ņudžersijas pavalstī. 
Aukstā ziema būs pagājusi, un 
mēs droši vien sūdzēsimies par 
karsto un mitro Ņudžersijas 
laiku. Tomēr mēs būsim kopā, 
lai atjaunotu vecās draudzības, 
lai iegūtu jaunus draugus un 
nometņotu skautu/gaidu garā!

Lai pastāstītu par nometnes 
rīkošanu esmu lūgusi abām 
rīkotājām izteikties par nomet-

11. Lielā skautu un gaidu nometne
Mantojums notiks!vad. MAIJA ŠĶINĶE

Latviešu skautu kustības no -
metnes rīkotāja vad. Inta Šķinķe

Latviešu gaidu kustības no  met-
nes rīkotāja vad. Kristīna Putene

nes plāniem, vietu, un par to, ko 
varam sagaidīt nometnē.

Kāpēc jūs tikāt izraudzītas šīs 
nometnes rīkošanai? Vai jums 
ir pieredze iepriekšējo Lielo 
nometņu rīkošanā?

IŠ: Nezinu, vai mūs īpaši 
izraudzīja, drīzāk mēs tā kā 
pieteicāmies! Lielās nometnes 
tiek rīkotas rotācijas kārtībā – 
vienu reizi kāda vienība no ASV 
vidienes, tad kāda vienība no 
Kanadas, pēc tam kāda vienība 
no ASV austrumu krasta uz  ņe-
mas sarīkot nometni. Par cik 
pēdējā lielā nometne Zvaigžņu 
sega 2010. gadā bija Mičiganā un 
pirms tam Dziesmu gars 2006. 
gadā Kanadā, rotācijas kārtībā 
Lielās nometnes rīkošana pie-
nācās Ņujorkai. Tā kā mēs ar 
Kristīnu atkāpjamies no aktīva 
darba mazskautu un guntiņu pul-
ciņos un mūsu vienību priekš-
nieku amata laiki bija beigušies, 
tad uzņēmamies 11. Lielas no -
metnes rīkošanu kā mūsu nā -
kamo skautu/gaidu projektu.  Es 
palīdzēju rīkot 7. Lielo nometni 
Kopsolī 1997. gadā, toreiz atbil-
dot par Informācijas nozari.

KP: Mēs ar Intu esam daudzus 
gadus sadarbojušās, it sevišķi, 
kamēr bijām Rīgas (90.) skautu 
vienības un Zilā kalna (4.) gaidu 
vienības priekšnieces. Labi sa -
pro tamies un plānojam darbus 
ar līdzīgu attieksmi. Neesmu 
agrāk rīkojusi Lielo nometni, 
toties biju guntiņu apakš no met-
nes priekšniece divās Lielajās 
nometnēs – Kalnainē 2002. gadā 
un Dziesmu garā 2006. gadā, un 
biju visas G-A-I-D-U nometnes 
komandante 10. Lielajā nometnē 
Zvaigžņu sega 2010. Gadā.

Kādus amatus esat ieņēmušas 
Latviešu skautu kustībā/Lat-
viešu gaidu kustībā?

IŠ: Latviešu skautu kustībā vai -
rākus gadus biju Mazskautu inspek-
 tore. Šai lomā palīdzēju veidot 
mazskautu programmu visiem lat-
 viešu mazskautiem ārpus Latvijas 
un koordinēju mazskautu pro-
grammu 9. un 10. Lielajā nomet nē.

KP: Biju Centra guntiņu ve -
cākā diezgan daudzus gadus, 
veidojot guntiņu programmu 
visām latviešu guntiņām. Pašlaik 
vadu LGK Vadītāju sagatavoša-
nas kursu daļu.

Lūdzu, pastāstiet par nomet-
nes vietu!

IŠ: Camp Winnebago atrodas 
Ņudžersijas pavalstī, apmēram 
40 jūdžu attālumā no Ņujorkas 
pilsētas burzmas. Klusā vietā 
Kopera (Copper) kalnos, ameri-
kāņu skautu (Boy scouts of Ame-
rica) īpašums ir 450 akru liels, ar 
nometņu vietām, sirošanas un 
laivu braukšanas iespējām. No -
metnes ezers Durham Pond ir 60 
akru liels, un tas piedāvā iespējas 
peldēšanai, zēģelēšanai, laivo ša-
nai un makšķerēšanai. Nometnes 

BSA nometnes īpašnieki bija ļoti 
pretimnākoši un, laimīgā kārtā, 
viņu pašu programmu kalendārā 
bija brīva nedēļa tieši tad, kad 
mums bija vajadzīga nometne. 
Kaut īpašums ir tepat Ņudžersijā, 
būsim īstā dzīvā mežā. Ezerā 
iespējams peldēt, makšķerēt un 
laivot. Nometnes mežā un štata 
parkos var iet dažāda gaŗuma 
pārgājienos.

Lūdzu, pastāstiet par nomet-
nes zīmolu. Kas to veidoja? Ko 
tas nozīmē?

IŠ: Kad pagajušā gada pavasarī 
izsludinājām konkursu nomet-
nes zīmola izgatavošanai, viena 
no personām, kas atsaucās, bija 
vad. Aivars Zandbergs no Bos-
tonas (8.) skautu vienības.

Pateicamies vad. Zandbergam 
par zīmola metu! Zīmolā ietil-
pinātas nometnes trīs vadošās do -
mas: dabas mantojums ir atspo-
guļots pavasarīgi zaļajā un brū-
najā krāsā (tumši brūna zeme, 
kas dod visiem augiem un stā-
diem vietu, kur augt); latviskais 
mantojums redzams pūra lādē 
zīmola centrā; un vēl skautu un 
gaidu zīmes, kas atgādina skau-
tisko un gaidisko mantojumu. 

KP: Izziņojām logo zīmēšanu 
visām vienībām pagājušā pava-
sarī, kā arī atsevišķi sazinājāmies 
ar vairākiem māksliniekiem, ku -
ŗiem nav saistības ar mūsu kustī-
bām. Mums atsaucās divi vadī-
tāji. Galu galā aicinājām vad. 
Aivaru Zandbergu turpināt at -
tīstīt savu priekšlikumu. Jāpiemin 
gaidas un skauta māte Māra 
Rupnere, bijusī Zilā kalna(4). 
gaidu vienības lielgaida, kas 
palīdzēja vad. Zandberga logo 
pārvērst digitālā formā. Paldies 
vad. Aivaram Zandbergam un 
Mārai Rupnerei par viņu darbu 
un devumu nometnei.

Kas vēl tiek veikts, lai popu-
lārizētu nometni?

IŠ: Jau vairākus mēnešus dar-
bojas Facebook lapa, kur mēs 
varam neformālā veidā izplatīt 
informāciju par nometni un 
atbildēt uz vadītāju jautājumiem. 

Šī Facebook lapa ir drīzāk iekšējai 
informācijai skautu un gaidu 
vadītājiem. 

KP: Galvenais sazināšanās 
veids ir caur vienībām. Sūtām 
apkārtrakstus visiem vadītājiem 
un zinām, ka viņi dalās ar at -
tiecīgo informāciju ar saviem 
vadāmajiem un viņu ģimenēm. 
Nupat sāka darboties nometnes 
mājas lapa: www.11ln.org. Mājas 
lapu ir izveidojis Rīgas (90.) skautu 
vienības rovers Mikus Putenis. 
Tā, protams, pieejama jebkuŗam, 
un turpināsim tajā ievietot in -
for māciju par pieteikšanos un 
programmu, līdzko tā būs zi  nā ma. 
Jaunums šoreiz ir tas, ka mājas 
lapa arī lasāma angliski, jo zinām, 
ka ir daudz ģimeņu, kuŗās viens 
no vecākiem neprot latviski.Ta -
gad viņiem būs iespējams pašiem 
informēties par nometni. Arvien 
populārais portāls Facebook ir 
papildus informācijas avots vadī-
tājiem. Minam, ka ar laiku tas 
būs parocīgs, centralizēts veids, 
kā atbildēt praktiskas dabas jau -
tājumus par nometnes izkārto-
jumu vai nodarbību iespējām, 
kas daudzus interesēs.

Vai ir jau zināmi dalībnieki? 
Vai būs skauti/gaidas no citām 
valstīm?

IŠ: Esam dzirdējušas, ka vie-
nības no Čikāgas un Toronto ga -
tavojas braukt uz nometni. Par to 
ļoti priecājamies! Vēl vairāk prieks, 
ka no Austrālijas varētu but 
10-15 dalībnieki un no Latvijas 
– ap 30 dalībniekiem! Šī būs lie-
liska iespēja bērniem un jau nie-
šiem veidot draudzības ar līdz-
audžiem no Amerikas, Kanadas, 
Austrālijas un Latvijas. Cilvēki 
ro  sās, programmas tiek veidotas, 
priekšdarbi rit raiti!

KP: Protams, gaidām dalīb nie-
kus no ASV un Kanadas. Austrā-
lijas vienības ir jau ar mums 
sazinājušās un noteikti brauks. 
Ļoti priecājamies, ka no Latvijas 
varētu ierasties ap 30 gaidu, 
skautu un vadītāju. Oficiālā pie -
teikšanās nometnei sāksies feb-
ruārī. Gaidām visus nometnē!

abās pusēs ir Ņudžersijas pavalsts 
īpašumi (Farney State Park un 
Splitrock Reservoir), tātad visap-
kārt nometnei ir meži un daba. 

Visām darbības pakāpēm būs 
sirošanas iespējas, jo visai nomet-
nei apkārt ir dabas parki. Pro-
tams, būs arī iespējas ūdens no -
darbībām un vecākām pakāpēm – 
pārnakšņošana zem zvaigznēm.

Visvairāk jūsmoju par to, ka 
lielgaidām un roveriem, vecākām 
darbības pakapēm, ir piedāvāta 
iespēja ar kanu laivām doties 
pārgājienā un pārnakšņot uz 
salas zem zvaigznēm. Maršrutu 
pati esmu izbraukusi divas rei-
zes, vienu reizi vasarā un otru 
reizi kopā ar Kristinu rudenī. 
Skaista, neskarta daba!

KP: Jau no pirmām sarunām 

(Turpināts no 9. lpp.)

„Tu dzīvo savā darbā, kaut 
gan tas nav tas pats, kas dzīvot 
savu reālo dzīvi. Kaut kādā 
veidā tu turpini dzīvot otru, 
ikdienai parallēlu dzīvi...”

„Mani darbi nepastāv kādā 
savā noslēgtā pasaulē. Tie ir do -
māti skatītājam. Tas nozīmē – 
jums jāstājas ar tiem fiziskā 
kontaktā, ne tikai jāuztveŗ ar 
prātu vai iztēli. Lai tie atdzīvo-
tos, ir vajadzīga skatītāja pieda-
līšanās. Telpiska, vizuāla pieda-
līšanās. Jūsu ķermenis un acis 
pabeidz manu darbu.”

„Mūzeji reizēm uzskata zīmē-
jumus par otršķirīgu vai treš-
šķirīgu mākslu un izstāda šos 
darbus tumšās mazās istabiņās. 

Savās mājās ļaudis zīmējumus 
bieži sakārto grupās – taču tas 
ir galīgi nepiemēroti. Man pa -
tīk, ka mani zīmējumi ir skatā-
mi atklātā telpā, jo viņiem ir 
nepieciešams plašums, kur tos 
var uzmanīgi aplūkot.”

„Ja runājam par maniem 
bronzas akmeņiem, – es gribē-
ju sa  prast, cik daudz es spēju 
saskatīt; vēlējos pārbaudīt savu 
spēju redzēt un radīt kaut ko tā, 
it kā man tieši tur būtu jāatklāj 
kāds noslēpums... Un tad es 
nolēmu tos izstādīt kopā ar 
īstiem, reāliem akmeņiem, lai 
radītu izaicinājumu jūsu acīm 
– lai acis atvērtos plašāk. Ja jūs 
skatāties ļoti cieši, uzreiz top 
skaidrs, kuŗš akmens ir apglez-
nots un kuŗš nav... Tas ir sava 

veida vingrinājums skatīties – it 
kā mākslas darba nozīme būtu 
tikai šai skatīšanās procesā.

Šā darba ideja man radās, pa -
staigas laikā ziemeļu Ņūmek-
sikā (New Mexico) uzlasot 
akmeņus, kā visi ļaudis dara. Es 
pārnesu tos mājās un labākos 
saglabāju... Pēc kāda laika es 
izliku tos uz palodzēm un 
izkārtoju. Izveido jās kaut kāds 
nobeigts veselums, sava veida 
zvaigznājs. Tā radās vēlēšanās 
pamēģināt ielikt šos akmeņus 
mākslas kontekstā.”

„Radīt darbu ar zīmuli – man 
tas vienmēr bijis intims, ļoti 
personisks process. Vispirms es 
mē  dzu ilgi un rūpīgi pētīt šīs 
mazās bildītes līdz smalkāka-
jam sīkumam. Es it kā iegāju 

dziļi šajā pelēkajā pasaulē... Es 
savācu visus šos pelēkos toņus 
un pārkārtoju citādāk.

Kad astoņdesmito gadu vidū 
sāku atkal gleznot ar otu, es 
nekādi nespēju pabeigt darbu. 
Turpināju strādāt pie vienas 
bildes mēnešus sešus, kasot 
nost krāsu un atkal triepjot to 
virsū. Krāsa man šķita kā veca 
gumijas riepa. Es liku krāsu 
vienu kārtu uz otras neskaitā-
mas reizes, mē  ģinot sasniegt to, 
kas man būtu pieņemams... 
Man patika to darīt, bet es jutos 
kā mazs bērns, kas mācās rāpot. 
Man būtu vajadzējis šo pirmo 
gleznu nosaukt „Sākt atkal no 
jauna” (Start Over), bet es to 
nosaucu „Barjera” (The Barrier), 
jo tā bija man šķēršļu pārvarē-

„Latvija vienmēr paliks
manas pirmās mājas”

šana, un kārtu kārtām pārstrā-
dātā gleznas virsma kļuva par 
barjeru tēlam.”

„Kopš tā laika esmu glezno-
jusi ar dažādu rezultātu. Rei-
zēm glez nas tapušas viegli, cit-
reiz ar lielām pūlēm. Es raugos 
ar cerībām uz savu mākslu. Ne 
pārāk lielām, bet tomēr ar cerī-
bām. Fotografija, kas man bija 
tik svarīga, ir aizslīdējusi pagāt-
nē, un mani tagad interesē tieši 
krāsa. Manās domās atkal ienāk 
daba, bet jau no citas puses, un 
vizuāli tēli – gan reāli, gan no 
atmiņām –, kas meklē piemē-
rotu izpausmi gleznā.”

Publikāciju sagatavojusi
SILVIJA LĪCE
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S A R Ī K O J U M I  /  D I E V K A L P O J U M I
SARĪKOJUMI
ČIKĀGA (IL)
Čikāgas latviešu biedrība 

(4146 N Elston Ave, Chicago IL 
60618), tālr.: 773-588-2085

16. februārī 13:00 Čikāgas 
Latviešu biedrības gada sapulce 
latv.nama telpās 1.stāvā.

Info: www.cikagaslatviesub-
iedriba.com Priekšn. Armands 
Birkens, tālr.: 773-282-6510, 
e-pasts: armands5@aol.com 

DENVERA (CO)
Kolorado Latviešu kultūras 

centrs (10705 West Virginia 
Ave, Lakewood, CO 80226), 
tālr.: 303-986-5337 vai 303-
913-8081. Piektdienās 19:00 
tie    kas latviešu deju grupa, 20:30 
notiek koŗa mēģinājums.

DETROITA (MI)
Detroitas Sv. Pāvila dr. Sa  bied  -

risko notikumu ēka (30623 W 
Twelve Mile Rd. Farmington 
Hills MI 48334). 

9. februārī 11:30 pēc dievk. 
Sv. Pāvila draudzes un Dauga-
vas Vanagu rīkota pankūku pēc  -
pusdiena. 

16. februārī 11:30 latv. apvie-
nības gada sapulce.

22. februārī 18:00 plkv. Os -
kara Kalpaka bataljona 95 gadu 
atceres balle Italian-American 
Banquet & Coference Center 
Livonia, MI.

23. februārī 11:30 plkv. 
Oskara Kalpaka atceres brīdis.

FILADELFIJA (PA)
Filadelfijas Brīvo latvju bied-

rība (531 North 7th Str).
Embassy Suites Philadelphia- 

Airport viesnīca (9000 Bartram 
Ave, Philadelphia PA 19153, 
tālr.: 215-365-4500). No 2. līdz 
4.maijam notiks ALA 63. kon-
gress. Istabas viesnīcā jāpiesaka 
līdz 15. aprīlim, atsaucoties uz 
American Latvian Association 
vārdu. Lūdzam atsevišķo biedru 
delegātu kandidātus sūtīt pie-
teikumus uz ALAs biroju (400 
Hurley Ave, Rockville MD 20850) 
vai elektroniski: alainfo@alau-
sa.org, vēlams līdz 10.martam.

ŅUJORKA (NY)
15. februārī 15:00 Ņujorkas 

Daugavas vanadžu gadskārtējā 
Sirsniņu Diena, veltīta dejo-
tājas un choreografes Vijas Vēt -
ras dzimšanas dienai: ’’90+1 
Mīlestībā Dejai’’. Programmā: 
mīlestības temas dzeja, mūzikas 
skaņas un dzejnieku veltījumi 
jubilārei, ko izpildīs Līga Ba -
lodis, Valdis Cirkste, Margrieta 
un Mikus Lasmaņi. Vijas Vētras 
ievadvārdi par deju. Aleksandras 
Kotic filma „Vijas Vētras dzīves/
dejas kollāža”. Dzintras Gekas 
uzņemta filma „Mākslinieces 
90 gadu  jubilejas izrāde Rīgā 
2013. g. 13. jūnijā”. Lūgums 
ņemt līdzi uzkodu groziņus. 
Sekos saviesīga pakavēšanās pie 
kamīna. Kafija un saldumu 
galds, darbosies bārs.Ieejas zie-
dojums, sākot ar $5. (115 W Rd 
St, Bronksa).

 ST. PĒTERSBURGA (FL)
Latviešu biedrības nams 

(1705 9th Ave N, St. Petersburg 
FL 33713), tālr.: 727-365-7856.

14. februārī 17:00 Sirsniņu 
balle, kas sāksies ar sadrau dzī-
bas stundu, pēc kuŗas sirdi 
ielīk smojošu un aizkustinošu 
programmu sniegs viens no 
spilgtākajiem Čikāgas Piecīšu 

dalībniekiem Armands Bir-
kens! Ar sirds siltuma piedevu 
vēlāk tiks pasniegtas siltas va -
kariņas. Laimīgo loterijas biļešu 
īpašniekus priecēs vakara lai-
mesti – trīs dāvanu grozi pilni 
ar pārsteigumiem. Par deju 
mūzikas ritmiem gādās Ilmārs 
Dzenis un Pēteris Ozols. Par 
vīna glāzi sirds siltumam jāgādā 
pašiem. Ieejas ziedojums, sākot 
ar $25. No 10. Līdz 13. februā-
rim iespējams pieteikt galdiņu 
rezervēšanu pie Irēnes Ezeriņas 
pa tālr.: 727-642-7666 vai 727-
521-0707.

22. februārī 14:00 mūsu 
iemīļotās dziedātājas Aleksan-
dras Ritumas solokoncerts. 
Pavadītājs – pianists Vladimirs 
Hohlovs. Pēc koncerta visi tiks 
cienāti ar glāzi vīna, cepumiem 
un kafiju. Ieejas ziedojums, 
sākot ar $20.

Latvian American Shipping 
Line paziņojums

Nākamais paku sūtījums no 
St. Petersburg uz Latviju būs 
februāŗa vidū vai beigās. Pre -
cīzēsim nākamajās februāŗa 
ziņās. Info: Anita (973) 755-
6565, ext.5, (973)-744-6565.

SIETLA (WA)
Sietlas latviešu sabiedriskais 

centrs (11710 3rd Ave NE, 
Seattle, WA 98125), Info: www.
seattlelatviancenter.com

11. februārī 7:00 prof. Gunša 
Šmidchena grāmatas atklāšana 
Nordic Hertiage mūzejā (3014 
NW 67th St, Seattle 98117).

VAŠINGTONA (DC)
Latvijas Vēstniecības ASV 

izstāžu zālē (2304 Massachu-
setts Ave NW, Washington D.C. 
20008)

No 8. februāŗa līdz 8. mar-
tam norisināsies Latvijas Māk-
slas akadēmijas rektora profe-
sora Alekseja Naumova un 
prorektora profesora Kristapa 
Zariņa kopizstāde ’’Riga and 
World Cities. Live Paintings’’. 
Izstāde iepazīstinās auditoriju 
Vašingtonā ar šo pazīstamo 
latviešu gleznotāju daiļradi. 
Ekspozīcijā centrālā loma at -
vēlēta pilsētu ainavām, pasaules 
metropoļu un Eiropas vēstu-
risko pilsētu īpašajai gaisotnei. 
Meistaru gleznas vedīs krāšņā 
un daudzšķautņainā ceļojumā 
no Rīgas līdz Ņujorkai un 
Vašingtonai, un citiem māk sli-
nieku iemīļotiem galamēr-
ķiem.

Izstāde būs atvērta piekt die-
nās no 12:00 līdz 19:00 (sākot 
ar 14. februāri) un sestdienās 
no 12:00 līdz 17:00 (sākot ar 8. 
februāri) līdz 8. martam. Visi 
laipni aicināti! 

ZIEMEĻKALIFORNIJA
(425 Hoffman Ave, San Fran cisco), 

Info: www.zklb.wordpress.com 
Katru otrdienu 20:00 koŗa 

mēģinājums. 
11. februārī 20:00 ZK Lat-

viešu koris atsāk mēģinājumus.
14. februārī 19:30 novusa un 

zolītes vakars Valentīndienas 
noskaņās, līdzņemot groziņus. 
Ieeja $5.

23. februārī 13:00 ZKLB 
biedru pilnsapulce.

ZKLB sekr.un informāc. daļas 
vad. Una Veilande, tālr.: 408-813-
5104, e-pasts: una.veilande@
gmail.com 

DIEVKALPOJUMI 
Bostonas latv. ev. lut. Trim-

das dr.: (58 Irving St, Brookline 
MA 02445). 9. februārī 11:00 
Epifānijas laika 5. svētd. dievk.. 
16. februārī 11:00 Epifānijas 
laika 6. svētd. dievk.. 23. feb-
ruārī 11:00 Epifānijas laika 7. 
svētd. dievk. ar dievg. Pēc dievk. 
draudzes pilnsapulce.

Čikāgas latv. ev. lut. Sv. Pē -
teŗa dr.: (450 Forest Preserve 
Dr, Wood Dale, IL 60191), tālr.: 
630-595-0143. Dr. māc. Ojārs 
Freimanis, tālr.: 773-818-6965, 
dr.pr. Inese Stokes, Tālr.: 708-
532-3471.

(10705 West Virginia Ave, 
Lake   wood, CO 80226). Svēt-
dienās 9:30 dievk. Pēc dievk. 
sadraudzība. Trešdienās 17:00 
Bībeles stundas. Trešdienās 
15:00 – 17:00 un ceturtdienās 
9:00 – 13:00 mācītāja pieņem-
šanas stundas. Māc. H. Godiņa, 
tālr.: 720-484-9857.

lut. dr.: (30623 W. Twelve Mile 
Road, Farmington Hills, MI 
48334). 9. februārī 10:00 dievk. 
ar dievg.. Pēc dievk. pankūku 
pēcpusdiena. 14. februārī 11:00 
Bībeles stunda. 16. februārī 
10:00 dievk.. Pēc dievk. latv. 
apvien. gada sapulce. 23. feb-
ruārī 10:00 plkv. Oskara Kal-
paka piemiņas dievk. ar dievg.. 
Pēc dievk. plkv. O.Kalpaka pie-
miņas brīdis. Draudzes māc. 
Aija Greiema (Graham), tālr.: 
517-614-4853. Ērģeln. Dr. S. 
Lizlova, L. Upīte, R. Ozoliņš un 
Margarete Thompsen. Info: 
www.detdraudze.org 

lut. dr.: Shepherd of the Coast 
Lutheran Church (1909 Com-
mercial Blvd, Ft Lauderdale, 
FL). 16. februārī 14:00 dievk. 
vadīs diakons Indriķis Kaņeps. 
Pēc dievk. saiets ar groziņiem 
un sekos draudzes pilnsapulce. 
Pārējie šī gada dievk. notiks 16. 
martā 14:00, 16. novembrī 14:00, 
28. decembrī 14:00. Dr. pr. 
Andrejs Jugs, tālr.: 561-447-
9050, e-pasts: makej@aol.com 

nības latv. ev. lut. dr.: Unitarian 
Congregational Parish of Norton 
(2 W Main St, Norton, MA 
02766). Katru svētdienu 11:00 
dievk. ar dievg. Kalpos mācītājs 
Dr. Jānis Keggi. 

Jāņa dr.: (301 N Newtown 
Street Road, Newtown Square, 
PA 19073). 9. februārī 11:00 
angļu val. dievk. ar Sv.vakar-
ēdienu. 16. februārī 11:00 dievk., 
seko filmas izrāde „Sapņu ko -
manda”. 23. februārī 11:00 dievk. 
ar Sv. vakarēdienu, seko drau-
dzes Gada Sapulce.

dr.: (1780 Knapp St, NE, Grand 
Rapids MI 49505). 9. februārī 
10:00 dievk. 23. februārī 10:00 
dievk., seko Meteņdienas sarī-
kojums.

ev. lut. dr.: (1385 Andrews Ave, 
Lakewood, OH 44107). Katru 
svētdienu 11:00 dievk. Baptistu 
dr. dievk. notiek svētdienās, 
14:30. Māc. Dr. Pauls Barbins. 

Mt. Calvary 
Lutheran Church (308 East 

Petersburg Rd, Lititz Lancaster, 
PA 17543). Māc. Dr. Ruta S. 
Ziedone (PO Box 380, Henry-
ville PA 18332), mob. tālr.: 570-
460-5375, e-pasts: silver11@
ptd.  net un emer. māc. Dr. Ar -
vīds Ziedonis (529 Linden 
Place, Cresco PA 18326-7248), 
tālr.:570-629-6349, e-pasts: zie-
donis@ptd.net 

dr.: (21 Garden St, Manchester, 
CT 06040). 8. februārī 11:00 
dievk., māc. Daina Salnīte. Dr. 
Pr. A. Grase, tālr.: 860-649-1362.

Trīsvienības dr.: (1853 N 75th 
Str, Milwaukee, WI 53213), 
tālr.: 414-258-8070. Prāv. L. 
Zušēvica, tālr.: 414-421-3934, 
e-pasts: pastorlauma@gmail.
com, Dr. pr. S. Kalve, tālr.: 414-
536-0358. Info: www.milwau-
keedraudze.org 

latv. ev. lut. dr.: (3152 17th Ave 
S, Minneapolis, MN 55407), 
tālr.: 612-722-4622. Info: www.
mndraudze.org. Ar mūsu māc. 
Dāgu Demandtu var satikties 
pēc dievk., kā arī trešdienās 
baznīcā no 10:00 – 14:00 un 
sestdienās latviešu skolas laikā. 
Visi laipni lūgti! Dāga tālr.: 612-
280-9333, e-pasts: dagdemandt@ 
 hotmail.com 

bas ev. lut. dr.: (Trinity Latvian 
Church, P.O. Box 39, Station 
NDG, Montreal QC H4A 3P7). 
6. februārī 13:00 latv. centrā 
pensionāru saiets. 16. februārī 
15:00 dievk. Draudzes māc. 
Gundars Bērziņš, tālr.: 613-851-
8281, e-pasts: rev@draudze.  org. 
Dr. pr. Jānis Mateus, tālr.: 514-
481-2530, e-pasts: prez@
draudze.org 

das latv. ev. lut. dr.:  9. februārī 
13:30 dievk. ar dievg. Īstbran-
svikā (12 Gates Ave, East Brun-
swick, NJ). 16. februārī 12:30 
dievk. ar dievg. Leikvudā, 
Igauņu bazn. (607 E 7th St). 
23. februārī 13:30 dievk. Īst-
bransvikā (12 Gates Ave, East 
Brunswick, NJ). Māc. Ieva 
Pušmucāne-Kineyko.  Tālr.: 908-
638-1101, e-pasts: latvianlut-
heranchurch@gmail.com 

 
9. februārī 11:00 dievk. ar 
dievg. Salas bazn. (4 Riga Ln, 
Melville NY), seko draudzes 
gada sapulce. 16. februārī 10:00 
dievk. Jonkeru bazn. (254 Va  -
len tine Ln, Yonkers NY), māc. 
Saivars. 16. februārī 10:30 dievk. 
Salas bazn.(4 Riga ln, Melville 
NY), māc. Saliņš. 16. februārī 
14:30 dievk. ar dievg. Parsippany 
St. Andrew Lutheran Church 
(335 Reynolds Ave, Parsippany 
NJ), māc. Saivars. 22. februārī 
14:00 dievk. Manhatenā, Sea-
farers&Intl House (123 E 15th 
St, NY NY), māc. Saliņš. 23. 
februārī 11:00 dievk. Jonkeru 
bazn. (254 Valentine Ln, Yon-
kers NY), māc. Saliņš, seko 
Skautu un Gaidu sarīkojums. 
23. februārī 10:30 dievk. Salas 
bazn. (4 Riga Ln, Melville NY), 
māc. Saliņš.

Krusta dr.: Atonement Lutheran 
Church (1900 Westfall Rd, 
Rochester NY). 15. februārī 

14:00 Atspīdēšanas laika dievk., 
sekos gada sapulce. Prāv. Oļ -
ģerts Sniedze un Linda Sniedze 
Taggart.

(128 N Elm Str). 16. februārī 
13:00 dievk., seko pilnsapulce 
un kafija. 16. martā 13:00 
dievk., pēc dievk. kafija. Kalpos 
māc. R.Franklins. Dr.sekretāre 
Vija Arins, e-pasts: vijaarins@
yahoo.com 

 
Grace Lutheran Church (3967 
Park Blvd, San Diego, CA 
92103, ieeja no sētas). 15. feb-
ruārī 12:00 dievk., pēc dievk. 
kafijas galds. Prāvests Kārlis 
Žols, tālr.: 925-788-1101, e-pasts: 
kazols@msn.com. Dr. pr. Jānis 
Legzdiņš, tālr.: 858-598-5451, 
e-pasts: jlegzdins@san.rr.com.

 
Christ Lutheran bazn (#1 Selma 
Ave, Webster Groves, MO 63119) 
katra mēneša trešajā svētdienā 
14:00 dievk. Pēc dievk. saiets ar 
groziņiem. Māc. A. Kalniņa. 
Dr. pr. I. Kalniņa, tālr.: 314-
457-1830, e-pasts: kalninsis@
charter.net 

(11710 3rd Ave N E Seattle, WA 
98125). 9. februārī 10:30 angļu 
val. dievk. ar dievg., sekos Bī -
beles stunda. 16. februārī 10:30 
dievk. ar dievg., sekos draudzes 
padomes sēde. 23. februārī 
10;30 dievk.. Māc. D. Cilne, 
tālr.: 206-674-9600, e-pasts: 
cilnis@earthlink.net. Info: 
www.seattlelatvianchurch.org

ev. lut. dr.: visi dievk. notiek 
Mūsu Pestītāja (Our Savior) 
bazn. (301 – 58th Street S, St. 
Petersburg, FL 33707). 16. feb -
ruārī 14:00 dievk., sekos drau-
dzes pilnsapulce. 5. martā 13:00 
Biedrības namā Svecīšu svēt-
brīdis. Māc. Aivars Pelds, tālr.: 
727-368-0935. Dr. pr. Aija 
Norbergs , tālr.: 727-367-6001. 

latv. dr.: (200 Balmoral Ave, 
Toronto, ON M4V 1J6), tālr.: 
416-921-3327, e-pasts: bazni-
ca@bellnet.ca. Māc. prāv. Dr. 
Fritz Traugott Kristbergs, tālr.: 
905-827-8326, e-pasts: fritz.
kristbergs@sympatico.ca. Māc. 
Dr. Anita Gaide, tālr,: 905-477-
7042, e-pasts: aigaide@yahoo.com. 
Diakone Aina Avotiņa, tālr.: 
416-920-8491, e-pasts: avotin-
sa@aol.com. Dr. pr. Valda Kaļiņa, 
tālr.: 613-471-1180, e-pasts: 
valda43@yahoo.com.

lut. dr.: Draudzes nams (400 
Hurley Ave, Rockville, MD 
20850-3121) Svētdienās: 9:15 
Latviešu skola, 10:00 Zaķīši, 
11:00 dievk. Kafijas galds. 
Grāmatu galds. 7. februārī 
19:00 meditācijas vakars. 9. 
feb ruārī skolas Māc. diena un 
dievk. Pēc dievk. latviešu skolas 
tēvi pie dāvā Brokastis pusdie-
nās – pan kūkas un vafeles, sāļas 
un saldas! Pie rezervētiem gal-
diem pusdienu laikā paredzē-
tas 2 tikšanās: Ie  svētes mācības 
plānošana ar prāv. Anitu un 
Dziesmu svētku kop koŗa dzie-
dātāju organi zēšanās ar Skar-
letu&Aivaru Osvaldiem.

(Turpināts 19. lpp.)
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LASIET UN PASŪTINIET TĪMEKLĪ!
Eiropas latviešu laikraksts

Patriotisks Amerikas latvietis vēlas pirkt
latviešu gleznas un porcelānu,

lai paturētu latviešu mantojumu latviešu ģimenē.
Ir arī interese pirkt latviešu zemes un mājas īpašumus.

Lūdzu, rakstiet uz sveiks1969@yahoo.com vai
zvaniet +001-312-730-7459.

MATĪSS KUKAINIS
ADVOKĀTS AR TIESĪBĀM ASV UN LATVIJĀ.

■ Mantošana. 
■ Īpašuma pirkšana un pārdošana. 
■ Meža apsaimniekošana un pārdošana.

Vaļņu iela 3, Rīga, LV-1050
matiss@sk-legal.com

+371 28390346

1. BEZMAKSAS KONSULTĀCIJA MEŽA APSAIMNIEKOŠANĀ;

2. MEŽA TAKSĀCIJAS (PROJEKTA) IZSTRĀDE;

3. MEŽA ĪPAŠUMA VĒRTĒŠANA;

4. MEŽA IZSTRĀDE UN PĀRDOŠANA;

5. JAUNAUDŽU KOPŠANA, ROBEŽU ATJAUNOŠANA;

6. EIROPAS LĪDZEKĻU PIESAISTE MEŽA ĪPAŠUMIEM;

7. NEKUSTAMO ĪPAŠUMU ATGŪŠANA,
MANTOJUMA DOKUMENTU KĀRTOŠANA

ASV- Ivars A.Petrovskis 
504 Grand Avenue N.E. 
Grand Rapids,MI 49503 

Tel: (616) 975-2705 
Email: zipetro@att.net 

LV- Arnis Zvaigzne
Duntes 28-192,

Rīga LV 1005
Tel; (371) 29115477

Email: arniszv@gmail.com

ASV- Sigurds Strautmanis
4906 South 19 th Str., Unit J

Milwaukee, WI 53221
Tel; (414) 6161657

JAUNLAUCIŅI www.jaunlaucini.lv

Apbrīnojiet, ka 50 jaunieši sanāk uzvest V. Belševicas lugu
„Patiess stāsts par Chingo Babu, Lielo Gliemezi un Jūras Karaļa bēdām.”

Baudiet kolosālo mielastu! Bagātīgas izlozes! Jauko sabiedrību!

Dievkalpojums sakas plkst. 11 AM. Sekos svinīgais akts, mielasts, luga un izlozes.

Uzmanību, uzmanību! Nāciet baudīt 
prieka pilnu dienu lieliem un maziem!
Rīgas 90. skautu un Zilā kalna 4. gaidu 
vienību 65. jubilejas sarīkojums

Jonkeros, svētdien, 23. februārī plkst. 11
254 Valentine Lane Yonkers, NY 10705

LATVIJAS PASTMARKU KOLLEKCIONĀRI!
Vēlos sazināties ar tautiešiem,

kas krāj Latvijas pastmarkas no neatkarības gadiem.
Osvalds Blaus
724-981-1119

16. februārī kārtējā skolas 
diena. Laju vadīts dievk., kafi-
jas galds un 13:00 filmas izrāde: 
Aigara Graubas „Sapņu ko -
manda 1935’’ – latviski, ar angļu 
subtitriem. prāv. Anita Vārs-
berga Pāža. Tālr. baznīcā: 301-
251-4151, e-pasts: dcdraudze@
verizon.net. Info: www.dcdrau-
dze.org

dr.: (76 Windham Rd, Willi-
mantic, CT). 15. februārī 11:00 
dievk.. Māc. Daina Salnīte. Dr.
pr. Vija Bachmute, tālr.: 860-
644-3268 

dr.: 8. februārī 12:00 dievk. 
Sakramento, Lutheran Church 
of the Cross (4465 H Str, Sacra-

mento). 9. februārī 11:00 dievk. 
Sanfrancisko (425 Hoffman 
Ave, San Francisco). 22. feb-
ruārī 14:00 dievk. Oaklandē 
Resurrection Luth. Church (397 
Euclid Ave, Oakland). 23. feb-
ruārī 15:00 dievk. Sanfrancisko 
(425 Hoffman Ave, San Fran-
cisco). 23. februārī 12:00 dievk. 
San Joe-Los Gatos (16548 Ferris 
Ave, Los Gatos). 

Info: www.zkldraudze.word-
press.com 

Lūgums sūtīt SARĪKOJUMU 
un DIEVKALPOJUMU ziņas 
uz e-pastu: rasma@laiks.us

Kārtējam avīzes numuram 
ziņas uz redakciju tiek nosūtītas 
PIRMDIENĀS.

(Turpināts no 15. lpp.)

Nācis klajā mūsu cienījamā 
autora Franka Gordona romāns

„MIJKRĒSLIS 
MIKRORAJONĀ”

(128 lpp., mīkstos vākos, 
bagātīgi illustrēta)

Romāna pirmpublikācija bija Laikā 
1980. gadā. Tagad papildināts ar 
fotografa Gvido Kajona laikmeta 

liecībām melnbaltajā foto, tas izdots 
serijā „Laika grāmata” un jau 
izraisījis lielu lasītāju interesi.

Romānā vēstīts par to laiku Latvijā, 
kad mijās Chruščova „atkušņa” 

gadi ar Brežņeva stagnāciju. 
Nākamajā nrumurā publicēsim 

Eduarda Silkalna recenziju.

JAUNA GRĀMATA!

Ja vēlaties iegādāties šo grāmatu, nosūtiet uz Laika Rīgas redakciju sava 
pasta adresi e-pasts – redakcija@laiks.us

un norādītajā kontā ieskaitiet USD 15,-
(pasta izdevumi iekļauti šai cenā)

SIA “VESTA-LK”
AS SEB banka, kods UNLALV2X

Konts: LV90UNLA0050009776346
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L A T V I J A S  S P O R T I S T I  P A S A U L Ē

2014. gada Ziemas olimpiskās 
spēles notiek Sočos, Krievijā, no 
2014. gada 7. līdz 23. februārim. 
Soči par 22. Ziemas olimpisko 
spēļu mājvietu tika izvēlēti 2007. 
gada 4. jūlijā, pārspējot Dien-
vidkorejas pilsētu Phjončhanu 
un Austrijas pilsētu Zalcburgu. 
Soču Olimpiskajās spēlēs tiks 
sadalīti 98 medaļu komplekti 15 
sporta veidos. Spēļu programa ir 
iekļautas 12 jaunas disciplīnas, 
tādējādi šīs ir lielākās Ziemas 
olimpiskās spēles to vēsturē.

Latvijas sportistu sarakstu 
Soču Spēlēm publicējām mūsu 
laikraksta iepriekšējā numurā. 
Vēlēsim mūsu olimpiešiem daudz 
veiksmju un gaidīsim medaļas!

Sandis Ozoliņš – 
Latvijas karognesējs 

Sočos
Latvijas Olimpiskā komiteja 

olimpiešu saliedēšanas sarīko-
jumā paziņoja, ka 2014. gada So  ču 
Ziemas olimpisko spēļu atklā ša-
nas ceremonijā Latvijas vienības 
komandas karognesējs būs hoke-
jists Sandis Ozoliņš. Līdz ar to 
Ozoliņš kļuvis par ceturto hoke-
jistu neatkarīgās Latvijas vēsturē, 
kas nesīs valsts karogu olimpis-
kajās spēlēs. Pirmais hokejists, 
kuŗam tika uzticēts tāds gods, 
bija Leonīds Vedējs 1936. gadā 
Garmišpartenkirchenē. 2002. ga  dā 
Soltleiksitijā karogu nesa Harijs 
Vītoliņš un 2006. gadā Turīnā – 
Arturs Irbe. Latvijas karogu olim-
piadās nesuši arī citu sporta vei  du 
pārstāvji – bobslejisti Jānis Ķi  purs 
(1992., Albērvilā), Zintis Ek -
manis (1994., Lillehammerē) un 
Sandis Prūsis (1998, Nagano), 
skeletonists Martins Dukurs 
(2010., Vankuverā). 

7. februārī atklāj Soču Ziemas Olimpiskās spēles
Sveicam Latvijas olimpiešus un gaidām medaļas!

41 gadu vecais Ozoliņš ir pa -
zīstamākais Latvijas sportists Lat -
vijas delegācijā. Viņš no 1992. 
līdz 2008. gadam spēlējis Na -
cionālajā hokeja līgā (NHL), kā 
arī izcīnījis Stenlija kausu un 
piedalījies septiņās NHL Zvaig-
žņu spēlēs. Šogad viņš spēlē Kon -
tinentālās hokeja līgas (KHL) 
vienībā Rīgas Dinamo. Ozoliņš 
Sočos būs vecākais Latvijas spor-
tists, un šīs viņam būs trešās 
olimpiskās spēles Latvijas hokeja 
izlases sastāvā. 

“Spēlēšana valstsvienībā kat-
ram Latvijas hokejistam nozīmē 
ļoti daudz, tāpēc esmu priecīgs, 
ka man būs iespēja piedalīties 
Soču Olimpiskajās spēlēs un 
esmu ļoti gandarīts, ka man ir 
uzticēts pie  nākums ienest Lat-
vijas karogu olimpiadas atklā-
šanas ceremo nijā. Olimpiskās 
spēles ir lielākais sporta noti-
kums, jo risinās reizi četros 
gados un tāpēc tas ir liels gods,” 
sacīja Sandis Ozoliņš.

Olimpiskajās spēlēs 
jābūt gudriem

Latvijas skeletonistu un viņu 
apkalpojošās komandas uzde-
vums Soču Ziemas olimpiskajās 
spēlēs ir būt maksimāli uzma-
nīgiem un gudriem, vērojot visu 
ap trasi un tajā notiekošo, jo 
pirms pašām sacīkstēm nevie-
nam nav skaidras pārliecības, ko 
Sočos gaidīt, uzskata Latvijas 
izlases treneris Dainis Dukurs 
(attēlā). 

“Olimpiskajā trasē esam brau-
kuši pie nelieliem plūsiem, bet 
pašlaik uz sacensību laiku tur sola 
+15 gradus. Tik siltā laikā tur 
neesam braukuši, tāpēc nezinām, 
kā uz to reaģēs technika. Visu 
vajadzēs saprast uz vietas, domāt 
līdzi un sekot katrai laika prog-
nozei. Trase ir tuvu jūrai, tāpēc 
tās stāvokli var ietekmēt migla, 
kas rada mitrumu. Tad jau no 
svara būs arī starta numuri. Ar 
stipru ledus saldēšanu var rasties 
sarma, tāpēc mums būs jāseko 
līdzi pat saules rietēšanas laikam. 
Mums jābūt gudriem, jo, cik 
esmu dzirdējis, trasē ir pamainīts 
arī pāris atslēgas vietu reljefs. 
Tam visam mēs esam gatavi, 
tomēr mūsu uzdevums ir būt 
gudriem un sekot visam, kas 
notiek apkārt, lai izvēlētos pa -
reizāko rīcības modeli,” skaidroja 
treneris.
Soču sniegpārsliņas

Latvijas karogu Soču olim pis-
kajā ciematā pacēla 5. feb ruā rī.
Pirmā no Latvijas sportistiem 
gaidāmo olimpisko spēļu māj-
vietā Sočos ieradās distanču 
slēpotāja Inga Dauškāne.
Izveidota filma par Sanda 
Ozoliņa atgriešanos Latvijas 
hokeja izlasē, kā arī par Lat-
vijas valstsvienības ceļu uz 
olimpiskajām spēlēm.
Pirmo reizi Latvijas olimpis-
kās kustības vēsturē Ziemas 
olimpiskajās spēlēs Sočos no 
8. līdz 22. februārim darbosies 
Latvijas kā olimpisko spēļu 
dalībvalsts īpašā pārstāvība 
Latvijas māja. Paredzēts, ka tajā 
viesosies Latvijas olim pieši, 
mākslinieki, mūziķi, uzņēmēji, 
līdzjutēji, kā arī citu valstu  
akreditētie viesi un žurnālisti. 
Latvijas māju 9. februārī ofi-
ciāli atklās Latvijas Valsts pre-
 zidents Andris Bērziņš, LOK 
prezidents Aldons Vrubļevskis 
un Latvijas Tirdzniecības un 
rūpniecības kameras prezi-
dents Gundars Strautmanis.
Krievija izgatavojusi īpašas 
piemiņas medaļas ar Čeļa bin-
skas meteorīta fragmentiem, 
kas tiks pasniegtas desmit 
Soču Olimpiadas uzvarē tā-

jiem. Medaļas tiks pasniegtas 
15. februārī – tieši gadu pēc 
bolīda nokrišanas kādā ezerā 
Urālu reģionā. Vēlāk meteorīts, 
kuŗa diametrs bija 1,5 metri, 
tika no ezera izcelts.
Olimpisko spēļu ciematā kāda 
no ielām nosaukta Latvijas 
bijušās kamaniņu braucējas 
Veras Zozuļas vārdā. Zozuļas 
vārdā nosauktajā ielā dzīvos 
Latvijas slēpotāji un biatlonisti.
Valentīndienā, 14. februārī, ar 
stundu gaŗu romantisku kon-
certprogrammu Soču Olim-
piskajās spēlēs uzstāsies dzie-
dātāja Marija Naumova. Pare-
dzams, ka Sočos uzstāsies vēl 
vairāki citi Krievijā pazīstami 
Latvijas mākslinieki – tostarp 
vijolnieks Raimonds Ozols un 
Intars Busulis.
Starptautiskās Olimpiskās ko -
mitejas (SOK) prezidents To -
mass Bachs intervijā sacījis: Ja 
sportisti Soču Olimpisko spēļu 
laikā vēlēsies izteikt polītiskus 
paziņojumus, viņi to varēs 
darīt sarunās ar plašsaziņas 
līdzekļiem, tomēr ne pašu 
sporta notikumu laikā. 

Kaut arī mums nav 
augstu kalnu...

 Latvijā nav augstu kalnu, un 
tie paši, kuŗus dēvējam par kal-
niem, patiesībā ir tikai palieli 
pauguri. Taču mums ir pār stei-
dzo ši daudz kalnu slēpošanas 

cie nītāju un šis sporta veids ir 
ļoti iecienīts. Ne tikai iecienīts, bet 
labi apgūts, jo „līdzenajā Lat vijā” 
izauguši labi meistari. Debija olim-
piskajās spēlēs notika 1936. gadā 
Garmišpartenkirchenē, taču  visi 
Latvijas pārstāvji tika diskva li-
ficēti. Pēc Latvijas neatkarības 
atgūšanas starptautiskajā arēnā 
mūsu kalnu slēpotāju rezultāti 
parādījās sacensību protokolos. 
Labākais sasniegums ir Ivara Cia  -
guna 26. vieta slalomā Turīnas 
Olimpiskajās spēlēs 2006. gadā.

Uz Soču Olimpiskajām spēlēm 
tiek deleģēti pieci Latvijas kalnu 
slēpotāji: Kristaps Zvejnieks (sa -
centīsies slalomā un milzu sla lo-
mā), Roberts Rode (nobrauciens, 
milzu slaloms, slaloms), Mārtiņš 
Onskulis (slaloms, milzu slaloms), 
Lelde Gasūna (slaloms, milzu sla -
loms), Agnese Āboltiņa (super-
gigants, slaloms, milzu slaloms). 

Viens no labākajiem mūsu 
kalnu slēpotājiem ir Kristaps 
Zvejnieks. Viņam ir interesanta 
sportiskā biografija. Audzis ģi  -
menē, kur sports lielā cieņā, un 
uz slēpēm nolikts jau trīs gadu 
vecumā. Savulaik viņa māte Jana 
Zvejniece bija Latvijas absolūtā 
čempione visās kalnu slēpošanas 
disciplīnās. Viņa dēlu ņēma līdz 
uz treniņiem, lai skatās, kā tās 
lietas notiek. Un tā izauga 
olimpietis.

Kristaps olimpiskajās spēlēs 
debitēja Vankuverā 2010. gadā, 

kad izcīnīja 37. vietu slalomā. 
No ievērojamākajiem sasniegu-
miem minami 8.vieta Ziemas 
universiadā slalomā (2013.), tik-
pat augsta vieta pasaules meistar-
sacīkstēs junioriem, 17. vieta 
Eiro pas kausa izcīņas posmā. 

Kā būs Sočos? Kristaps Zvej nieks 
lolo augstus mērķus. Viņš saka: 
„Labāk sapņoju kļūt par olim-
pisko čempionu, un pat ja ne  sa-
sniegšu mērķi, vēlāk vismaz va -
rēšu atzīt, ka izdarīju visu iespē -
jamo, nekā sapņot par ie  kļū  šanu 
labāko piecdesmitniekā un vēlāk 
sevi par to slavēt. Mans īstais laiks 
būs nākamajās, varbūt pat aiznā-
kamajās olimpiskajās spēlēs. Šo -
gad mans mērķis ir uzlabot savu 
Vankuveras rezul tātu.”  

Andrejam 
Rastorgujevam – 
zelts un bronza

Latvijas biatlonists Andrejs Ras-
torgujevs Čechijā, Novo Mesto, 
kļuva par Eiropas čempionu 20 
km individuālajā distancē un 
izcīnija bronzas medaļu sprintā.

Sporta ziņas sakopojis
P. KARLSONS
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L AT V I JĀ  U N  PAS AU L Ē

Bija interesanti noklausīties 
gal da sarunas starp mātēm par 
viņu rūpēm dabūt bērnus labā-
kās skolās, un bažas par to, ka 
priekšrocības skolās vēl aizvien     
ir katoļu ģimenēm. Bija sarunas 
par Latvijas apciemojumiem, 
kuri kļūst retāki, ka arvien ma -
zāk bērniem ir kas kopējs ar 
dzimtenes vienaudžiem, ka, uz  -
turoties Latvijā, bērni jūt -  no 
vi  ņiem kaut kas tiek gaidīts, jo 
Īrija jau visiem klājas labi. 

Apjautājos par atgriešanos, un 
atbildes bija dažādas. Cits mo  -
mentā atgrieztos, ja būtu pie nā-
cīgs darbs. Citam būtu jāpārdo-
mā, jo bērni ir uzsākuši skolu, un 
dzīve ir ierasta. Atgriešanās kļūst 
sarežģītāka. Cits ir uz palikšanu 
Īrijā. Cits domā par aizjūras ze -
mēm, kur ekonomika plaukst. Jo 
ilgāk kāds ir bijis prom, jo ma -
zākas cerības,  ka tas atgriezīsies 
Latvijā.

Bet Īrijā un Lielbritānija ir ne 
tikai 3x3 nometnes. Ir kori, deju 
grupas, biedrības, studentu orga-
nizācijas, sarīkojumi, koncerti, 
ballītes, tiek rīkotas dziesmu un 
deju dienas, kopā darbojas kādas 
24 latviešu skoliņas, notiek bēr-
nu svētki, latvieši tautastērpos 
soļo Īrijas pilsētu ielās Sv. Patrika 
dienas gājienos, tiek publicētas 
avīzes un interneta lapas, tiek 
rīkota gadskārtēja latviešu uzņē-
mēju un sabiedrisko darbinieku 
godināšana, notiek līdzdalība 
Latvijas vēlēšanās un referen du-
mā, uzstājās Latvijas mākslinie -
ki, valstsvīri un deputāti, līdzju-
tēji ar karogiem sagaida Latvijas 
valsts sporta izlases, Latvijas mā -
 cītāji tiek sūtīti uz Īriju vadīt diev-
kalpojumus un kristīt bēr nus, 
tiek rīkota gadskārtējā „Shoe -
box” labdarības akcija, vācot 
Ziem assvētku dāvanas Latvijas 
trūcīgiem bērniem un vēl daudz 
kas! 

Kas te notiek? Atbildi uz šo jau-
  tājumu  man deva vēstnieks El  -
ferts, kurš pats ir bijušais trim-
dinieks, dzimis ASV. Te notiek 
tas, kas Amerikā un Kanādā lat-
viešu sabiedrībā notika piecdes-
mitajos gados.

Kā tas var būt? Tas jau ir pret -
runā ar daudzu bijušo trim-
dinieku aizspriedumiem pret 
„jaunlatviešiem”, ka viņi nenāk, 
nepiedalās un ka viņiem interesē 
tikai pašlabums. Šie aizspriedu-
mi ir pretrunā ar „jaunlatviešu” 
stāstu Īrijā, Lielbritānijā un citur 
Eiropā.

 Jāņem vērā, ka pirms divdes-
mit gadiem, labi ja Īrijā bija pie -
cas „vecās trimdas” latviešu ģi  -
menes. Un Anglijas reiz rosīgā 
sa   biedrība bija gandrīz vai apsī-
kusi, pirms ieradās „jaunlatvieši”. 
Jebkurā sabiedrībā tikai neliela 
daļa ko darīs, veidos, rīkos, pat 
piedalīsies. Tā tas ir pie mums, 
un tā tas ir „jaunlatviešu” vidū. 
Vienīgi te, Ziemeļamerikā, mēs 
esam jau priekšā – nāciet, pieda-
lieties un iesaistieties, bet te jau 
viss ir. Daži to dara, bet vairums 
ne. Gribot negribot, tas ir mūsu 
klubs, ar mūsu nerakstītiem 
noteikumiem. 

Viens piemērs. Ja paskatāmies 

Periferijā – Pie Īrijas jaunlatviešiem un Manitobas veclatviešiem

Īrijas un Lielbritānijas „jaunlat-
viešu” avīzes un interneta ziņu 
lapās, sastopam rakstus par dar-
ba tirgus iespējām, par darba 
no    teikumiem, par sociālo aprū-
pi. Kāpēc mūsu draudzes, bied -
rības un centrālās organizācijas 
neizveido imigrantu informā-
cijas punktus mūsu jauniebrau-
cē jiem?

Kāpēc? Būsim atklāti. Mēs tā  -
dus informācijas punktus ne -
esam veidojuši, jo mums pret 
„jaunlatviešiem” ir dalītas jūtas. 
Latvijai nenāk pa labu, ka no tās 
aizplūst tūkstošiem īpaši gados 
jaunu spējīgu cilvēku. Šāda no  -
stāja ir pretrunīga, it īpaši tāpēc, 
ka lielais vairums no mums paši 
esam uz palikšanu mītnes zemē. 
Mēs bijām spiesti Latviju atstāt. 
Mēs bijām bēgļi vai esam viņu 
pēcteči, nevis kā tagad, kad Lat-
viju cilvēki pamet brīvprātīgi.

Ar noraidošu attieksmi un aiz-
spriedumiem mēs neapstādi nā-
sim Latvijas cilvēku aizplūšanu. 
Tas nelīdzēs un tikai atraidīs. 
Labuma no tā nebūs nevienam.  

Manitobas 
veclatviešu stāsts

Pirms Pirmā pasaules kara 
Ma nitoba bija Kanādas latviešu 
centrs. Tur dzīvoja nepilns tūk- 
s  totis latviešu trijos rajonos – lau-
kos ziemeļos no Dauphin pilsē-
tiņas, kas šodien atrodas četru 
stundu automašīnas braucienā  
uz ziemeļrietumiem no Vinipe-
gas vai pusotras stundas attālu-
mā uz ziemeļaustrumiem no Vi -
nipegas pie Lac Du Bonnet pilsē-
tiņas, kur Kanādas prēriju līdze-
numi beidzas un netālu no On  -
tario robežas sākas mūža meži. 
Vēlāk vecajiem izceļotājiem pie-
biedrojās prāvs trimdinieku pul -
ciņš, kurš ieradās līgumdarbos 
Ma   nitobas mežos, raktuvēs, dzelz-
 ceļos un cukurbiešu laukos ap 
Carmen, liela daļa vēlāk pārcēlās 
uz Vinipegu. 

Manitobas veclatviešu stāsts ir 
vairākkārt atklāts un vairākkārt 
aizmirsts. Šis stāsts ir retums. 

Kanādas Albertas provincē arī 
bija veclatvieši, bet mazākā skai-
tā, un viņu kolonijas, lai gan       
vie nu brīdi rosīgas, ātri izsīka. 
Vis konsina un Savienoto Valsts 
aust rumpiekrastes lielpilsētas 
Bostona, Ņujorka un Filadelfija 
arī bija  vietas, kur kuplā skaitā 
pulcējušies veclatvieši un pa  stā-
vējuši gadu desmitiem. 

Ziemeļos no Dauphin bija lat -
viešu lauksaimniecības ap Sifton, 
Fork River, Fishing River un Oak 
Brae. Tur apmetās kādas div des-
mit ģimenes. Pirmais bija Jānis 
Ālers, kurš no ASV tur ieradās 
jau 1895. gadā un sūtīja ziņu 
drau giem un radiniekiem Bau s-
kas apkārtnē, ka 160 akri ir da  -
būjami par $10 ja vien trīs gadu 
laikā ceturto daļu iztīra un ap -
strādā. Un klimats arī ir līdzīgs 
Latvijai. Pirmie veclatvieši iera-
dās  Dauphin pa dzelzceļu, bet 
tālāk devās kājām, ar zirgu un 
vēršu ratiem, divas  ģimenes pat 
ar paštaisītu plostu pa Dauphin 
ezeru, lai nokļūtu uz savu reģist-
rēto zemi. Ieceļotāju uzvārdi bija  
Āleri, Strazdiņi, Cīruļi, Teriņi, 
Krūmiņi, Fišmeisteri, Jēgeri u.c. 
Ģimenes bija lielas, un nereti 
pirmā Kanādā dzimusi paaudze 
savā starpā arī saprecējās.

Otra vieta, kur izveidojās lat-
viešu kolonija bija rajons ap Lac 
Du Bonnet – Libau, Lettonia, 
Poplar Bay, Lee River, Bird River  
un  Lac Du Bonnet pilsētiņā. Šajā 
vietā daba ir daudzveidīga. Tur   
ir līdzenumi un auglīga zeme, 
tā pat arī meži un akmeņaina 
virs ma, kuru ir grūti lauksaim-
nieciski apstrādāt.

Te arī ieradās vairākas ģime-
nes, kuras vispirms ieceļoja Bra -
zīlijā, bet pēc dažiem gadiem to 
pameta karstuma un tropisko 
sli mību dēļ. Viņi bija lasījuši par 
Manitobu un nolēma, lai atkal 
nebūtu vilšanās, aizsūtīt izlūku 
ģimeni, kas izpētītu apstākļus. 
Netālu no Canadian Pacific Rail-
road stacijas Vinipegā izlūku Ba -
 ložu ģimeni nejauši uzgāja Drav-
nieku ģimenes veikaliņu un mā -
ju, kur varēja izīrēt istabas. Drav-
 nieki bija jau Libau un Bird River 
iegādājušies zemi. Baložiem no 
Brazīlijas sekoja Gulbju, Sarapu, 
Ošu un Āres ģimenes. Citas ģi -
me nes tur ieradās tieši no Lat vi-
jas, Eiropas vai Savienotajām 
Valstīm. Tie bija Ulmaņi, Kalni-
ņi, Krūmiņi, Grauzdiņi, Šūmani, 
Berķi un Apsīši u.c.

Lac Du Bonnet apkārtnē kā arī 
Vinipegā saradās krietns pulciņš 

politisko bēgļu, kas slēpās pēc  
1905. gada revolūcijas. Viņi jo 
bija nonākuši Krievijas impēri -
jas policijas redzes lokā, aģitējot 
par strādnieku tiesībām un Bal-
tijas autonomiju. Daži ieceļotāji 
bija pārliecināti sociālisti vai 
komunisti, citi sev negribot bija 
iepīti notikumos, un bija arī     
tādi, kas izvairījās no dienestu 
cara armijā. Daži bija uzticīgi 
jaunatnes ideāliem un piebied-
rojās Kanādas kreiso strādnieku 
kustībai. Ir rakstiskas liecības, 
ku   ras norāda, ka sarkanie turpi-
nāja pulcēties un debatēt par 
politiskiem jautājumiem vairā-
kus gadus desmitus. Ir Kanādas 
policijas dokumenti, kur ir iz -
teiktas bažas par latviešu, skandi-
nāvu, ukraiņu un žīdu komu-
nistu ietekmi uz lauku imigran -
tu skoliņu bērniem.

Vinipegā 1912. gadā tika dibi -
nāta Lettish Friendly Association 
of Winnipeg. Tur divus gadus Jā -
nis Šmits izdeva pirmo Kanādas 
latviešu laikrakstu ar nosauku-
mu Kanadeetis. Lettonia un Lee 
River pilsētiņās 1920. gados tika 
uzcelti pirmie latviešu nami. Tur 
notika sarīkojumi un ballītes. 
Tika svinēti  Ziemassvētki, Liel-
die nas, Jāņi, dziedātas latviešu 
dzies mas un dejotas dejas. Šad 
tad ieradās latviešu vai latviski 
runājoši igauņu mācītāji, lai 
novadītu dievkalpojumus un 
kris tītu bērnus. 

Veclatvieši Manitobā uzturēja 
kontaktu ar citiem veclatviešiem 
Kanāda un Savienotajās Valstīs, 
kā arī ar radiem un draugiem 
Latvijā. Tika pasūtināti  un lasīti 
latviešu laikraksti, grāmatas un 
kalendāri. No Latvijas tika pasū-
t inātas skaņuplates, kuras ar ro  -
kas gramofonu tika spēlētas lau-
ku māju viesībās un dančos. Daži 
veclatvieši viesojās Latvijā. Ci -
tiem atbrauca ciemos radi un 
vecāki. Bija ģimenes, kuras at -
grie zās Latvijā. Pēteris Cīrulis ar 
sievu un četriem dēliem visu ie -
dzīvi pārdeva, aizbrauca uz Lat-
viju, bet nevarēja iepirkt zemi, jo 
viņi bija Kanādas, ne Latvijas 
pavalstnieki. Puišiem Latvija ari 
nepatika. Viņi atgriezās, un viss 
bija jāsāk no jauna. Bija vīri, kuri 
devās uz Latviju meklēt sievas. 
Dažs arī pārveda līgavu, bet cits 
palika tukšā. Bija daži, kuri aiz-
brauca uz Padomju Sa   vie nību, 
cerēdami, ka tur būs strādnieku 
paradīze. Daļa aiz  gāja bojā Sta-
ļina terora gados. Citi izdzīvoja 
un pavadīja mūža novakari oku-
pētajā Latvijā. 

Lai gan Manitobas veclatviešu 
sabiedrība izsīka 20. gadsimta 
vidū ar iebraucēju novecošanos 
un viņu bērnu un mazbērnu        
asi  milēšanos, tie varēja pietieka -      
mi lielā skaitā sagaidīt pēckara 
dī pī š  us, kuri apmetās Vinipegā     
pēc dar ba līgumiem. Visumā 
abas grupas labi satika. Kopā tika 
svinēti Jāņi, Vinipegas jaundi bi-
nātās draudzes mācītāji brauca 
uz laukiem noturēt dievkalpoju-
mus, vinipegieši tur uzstājas ar 
teātra izstādēm un starp trim-
diniekiem un veclatviešiem lau-
lības nebija izņēmums.

3x3 nometnes Īrijā  ieviržu vadītāji un vadība  atklāšanā kalnos virs Dublinas

Latviešu ieceļotāju Kalniņu ģimenes māja Kanādas plašumos

(Turpināts no 1. lpp.)

(Turpinājums 15. lpp.)
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K U LT Ū R A

Anete Karlsone dzīvo Madonas 
novadā un ir Latvijas Universitā-
tes Latvijas vēstures institūta Et  -
noloģijas nodaļas pētniece. Pirms 
diviem mēnešiem izdots viņas pē -
 tījums „Dziesmu svētki un tau tis -
kā tērpa attīstība Latvijā 19. gad-
simta beigās un 20. gadsimtā”, kas 
grāmatnīcās jau izpirkts, un tiek 
gatavots tā otrais metiens. Vai ne -
 būtu pienācis laiks izdot grāmatu 
par Dziesmu svētkiem un tautas 
tērpa saglabāšanu trimdā? Tas 
bū   tu nepieciešams kā visnotaļ no  -
zīmīgs ieguldījums kopīgajā mū  su 
tautas kultūrvēstures izpētē. Jauno 
Laiks piedāvā izvilkumu no in -
tervijas, kuru Anete Karlsone 
snie  dza portālam www.lu.lv

Kā rādās ideja šādam pētī -
jumam? 

Dažas no manām pētniecis  ka -
jām tēmām ir tekstiliju un ap  -
ģērba vēsture. Strādājot pie tām, 
vairāk uzmanības sāku pievērst 
19. gadsimta 70. gadiem, kad no -
 tika pāreja no tradicionālā tau -
tas tērpa uz moderno apģērbu. 
Skatoties un pētot avotus, kon-
sta tēju, ka pāreja notika ļoti 
strau ji. Tad radās jautājums: kā 
tas tā sanāk, ka mūsdienās mēs 
Dziesmu svētkos velkam tautas 
tērpu? Pati biju uzaugusi ar sa   jū -
tu, ka tas ir senais tēvutēvu go   da 
tērps, kuru mēs vienkārši turpi-
nām valkāt. Tomēr konstatēju, 
ka nē, pa vidu ir tiešām liels, di  -
vu paaudžu garš posms vismaz 
pusgadsimta garumā, kad lat-
vieši nestaigāja tautas tērpos. 
Tātad ir bijis pamudinājums, 
mo  tivācija atkal pie tautas tērpa 
atgriezties. Gluži vienkārši man 
pašai radās interese noskaidrot, 
kāpēc un kā tas ir noticis, ka mūs-
  dienās Dziesmu svētki un tautas 
tērps ļoti lielas sabiedrības daļas 
priekšstatos ir nesaraujami, sav-
starpēji saistīti jēdzieni. 

Par to interesējāties tad, kad 
sākāt rakstīt pētījumu, vai jau 
iepriekš? 

Kad pēc trešā bērniņa pie  -
dzim šanas atgriezos darbā, turpi-
nāju apģērbu vēstures pētnie cī -
bu. Bija publikācijas gan par ap  -
ģērbu 18. gadsimtā, gan 19. gad-
simta nogalē. 2006. gadā man 
bija pirmās publikācijas saistībā 
ar Dziesmu svētkiem. Par to, ku -
 rā brīdī Dziesmu svētkos parā-
dās tautas tērpi un kurā brīdī 
mēs, latvieši, kā nācija ejam uz 
Dziesmu svētkiem tautas tērpos. 
Avots, kurš visvairāk sniedza šo 
informāciju, bija latviešu prese. 
Tad papildus meklēju citus avo-
tus, fotogrāfijas, priekšmetus no 
muzeju kolekcijām, veicu inter-
vijas. Bieži vien tas bija gluži kā 
detektīvdarbs, jo nav vienas krā -
tuves, kurā būtu apkopoti mate-
riāli par Dziesmu svētkiem. Arī 
Misiņa bibliotēkas darbinieces 
ļoti daudz palīdzēja, uzvedinot 
uz domām, ka varbūt kādas ziņas 
varu atrast vienā vai otrā izde-
vumā, kurus bieži vien pat nezi-
nāju. Piemēram, meklējot ziņas 
par Otrajiem Dziesmu svētkiem, 
par kuriem ir teikts, ka Tirzas 
koris tajos ieradies latviskos uz  -
valkos. Kas bija šie latviskie uz -
valki? Man ieteica paskatīties 

Būtu jāuzraksta par tautas tērpu trimdā
Andreja Niedras atmiņās. Tur 
teikts, ka viņi uz Dziesmu svēt -
kiem brauca pašaustos pelēkos 
uzvalkos. Ja ir pelēks un pašausts 
uzvalks, tas norāda uz laikmetī-
gās modes apģērbu. Kāpēc tad 
tas izsauca sabiedrības uzma - 
nī bu? Nevis tāpēc, ka koris bija 
tautas tērpā, kā vēl neilgu laiku 
atpakaļ mēs domājām, bet tāpēc, 
ka viņi bija atļāvušies atbraukt  
uz Rīgu laucinieku drēbēs, paš-
austās drēbēs. Tas toreiz bija viens 
no priekšstatu variantiem, ka lat-
viskais ir laucinieciskais. Es aiz-
rā  vos kā ar detektīvromāna lasī-
šanu, meklējot pavedienu no vie-
niem Dziesmu svētkiem uz nā  -
ko šiem. Tas bija pārsteigums, kad 
sapratu, ka tautiskā tērpa „ienāk-
 šana” Dziesmu svētkos nav no -
tikusi pašplūsmā. Iepriekšējo pa -
audžu gaišie prāti šo procesu ir 
apzināti virzījuši. Aiz katra vizuā-
lā tautiskā tērpa perioda ir kon-
krētas personības, kas ir iespai-
dojušas sabiedrisko domu vienā 
vai otrā virzienā. 

Vai jūs šogad piedalījāties 
Dziesmu svētku tērpu vērtēša nā? 

Šogad tiku uzaicināta vērtēt 
korus. Dalība žūrijas darbā koru 
skatēs bija lieliska iespēja redzēt 
kopainu. Bija dažas lietas, par 
kurām man sāpēja sirds. Varēja 
redzēt, ka ne vienmēr cilvēkiem 
ir gana laba stila izjūta - nesap-
rot, ko var, ko nevar likt kopā, 
piemēram, kosmētiku. Tautas 
tērps ir noteikta stila tērps, kas 
prasa noteikta stila kosmētiku.    
Ja sakrāso šausmīgi koši sarkanas 
lūpas pie tautas tērpa, tas vien -
kārši stilistiski neiet klāt. To ne  -
jūt. Deju kolektīviem paaudžu 
paaudzēs ticis ieaudzināts, ka      
uz skatuves seju ir jāredz. Ja tev 

nebūs koši sarkanas lūpas, tevi 
neredzēs? Tad, kad sieviete uz  -
velk tautas tērpu, ir jāredz viņa 
visa, nevis tikai viņas lūpas. 

Agrāk ar sarkanām lūpām 
nav bijis tik traki? 

Tas ieviesās padomju laikā no 

deju kolektīviem, jo deju kolek -
tīviem tas bija atļauts kā skatuves 
grims. Arī daudz ko citu kori no -
 skatījās no dejotājiem. Noska  tījās 
arī uz abiem pleciem spraus  tās 
saktas. Deju kolektīviem tas bija 
tāpēc, lai villaine nekristu nost 
un varētu rokas plivināt. Kāpēc 
korim vajadzētu saktas uz abiem 
pleciem? Nu nevajag. Nevajag   
arī dejotājiem, jo straujas dejas ar 
villainēm plecos nedejo. 

Pirms kāda laika modē aktuālā 
pazeminātā jostasvieta iespai -
doja tautas tērpa valkāšanas vei -
du. Es esmu redzējusi daudzas 
jaunas meitenes, kuras uzskata, 
ka tautas tērpu brunču īstā val-
kāšanas vieta ir zem nabas, jo vi   -
ņas tā ir pieradušas valkāt visus 
apģērbus. Tad, kad viņām saka, 
ka jāvelk augstāk, pretojas: kāpēc 
tik augstu un ka kaut kas tur ne -
esot pareizi. Es pilnīgi saprotu to 
cilvēku, kas ikdienā staigā ar citu 
apģērba sajūtu un diskomfortu. 

Kāda ir jūsu attieksme pret 
etnogrāfijas elementiem mūs-
dienu modē? 

Ļoti pozitīva, tikai nevajadzētu 
pārspīlēt. Tam nav jābūt daudz, 
lai būtu latviskais akcents. Tā var 
būt rotaslieta, tas var būt krāsu 
salikums vai audums. Visu cie-
ņu, ka mūsdienās to izmanto ra  -
doši. Tajā pašā laikā – ja ir post-
folklora vai folkroks, tur tautas 
tērps nav vajadzīgs. 

Vai tautas tērpos ir kas tāds, 
ko ar neapbruņotu aci nevar 
redzēt? 

Jā, ir tādas lietas, kas ir būtiskas, 
kuras tiešām pirmajā brīdī ne -
maz nepamana. Piemēram, sie -
vietēm krekls ir garais krekls. Tas 
ir tā kā garš naktskrekls, respek-

tīvi, krekls, kurš nebeidzas jostas-
vietā, bet gan zem ceļiem. Kāpēc 
mūsdienās būtu jātaisa seno lai-
ku garais krekls, ja mēs varam 
valkāt blūzīti? Tāpēc, ka tradicio-
nālajā tautas tērpā nebija apakš-
brunču kā atsevišķa apģērba ga  -
bala. Garais linu krekls zem vil-
nas brunčiem pilda arī apakš-
brunču funkciju. Tas ir praktis -  
ki ērts tāpēc, ka gar kājām ir      
lins, kas ir vēss audums. Ja vasarā 
ir karsts un kājas svīst, un lins 
pa   liek mitrs, cilvēkam ir vēsāk. 
Otr  kārt, krekls, kas ir salīdzinoši 
šaurs, ejot nesitas starp kājām un 
brunči labi stāv. Paceļot rokas uz 
augšu, blūze nevelkas laukā no 
brunčiem. Tas ir funkcionāli ļoti 
praktisks. Nedaudz vairāk audu-
ma, taču tas to visu atsver. Tā ir 
tradīcija. 

Tagad tādu nav? 
Vienai daļai ir. Neredzamā vai 

daļēji redzamā tērpa daļa ir arī 
zeķu prievītes. Būtu labi, ka ze  -
ķēs vērtu nevis gumijas, bet ap 
tām sietu krāsainas prievītes. Se  -
višķi dejotājiem, ja dejojot grie-
žas, varētu redzēt, ka ir kaut kas 
krāsains zem ceļa. Tas būtu tāds 
knifiņš, rozīnīte. 

Atgriežoties pie pētījuma,   
kas jums šķita visinteresantā -
kais, pārsteidzošākais? 

Nezināmā bija diezgan daudz. 
Piemēram, sabiedrības reakcija 
uz lietām, arī dažādas padomju 
varas laika nianses, tas, ka tautas 
tērpi bija ietverti sociālistiskās 
sa    censības formā. Zinot reālo 
situā ciju, absurdi utopisks šķiet 
toreiz izvirzītais lozungs: „Ap -
ģērb sim kori dažu nedēļu laikā 
simtprocentīgi tautas tērpos!” 

Vai jums pašai ir konkrēts 
laiks Latvijas vēsturē, kurš šķiet 
sirdij vistuvākais? 

Mana interešu hronoloģija ir 
ļoti plaša, sākot ar dzelzs laik-
metu, beidzot ar mūsdienām. 
Mūsu ģimenei ir arī dzelzs laik-
meta sēļu tērpi. 

Pašu veidoti? 
Jā. Pati aužu celaines, meitām 

piepalīdzot, esmu tērpus visiem 
sašuvusi. Meitas ir izaugušas no 
vairākiem krekliem, nemitīgi nā -
 kas gatavot jaunus. Mums ir vai-
rāki tautas tērpi, kas attiecas arī 
uz 19. gadsimta vidu. 

Šogad tikām aicināti pie pre -
zidenta uz Ziemassvētku eglītes 
iedegšanu kā Madonas novada 
stiprā daudzbērnu ģimene, jo 
mums ir trīs meitas, un ieradā-
mies tautas tērpos. Lai arī bijām 
vienīgā ģimene tautas tērpos, 
jutāmies ļoti labi. 

Jūs esat Latvijas Universitātes 
pētniece. Ko jūs vēl darāt pēt-
nieciskajā nozarē? 

Ārpus grāmatas ir palikušas 
tēmas, par kurām noteikti būtu 
jāuzraksta. Tas ir tautas tērps 
trim dā, kas ir sava pasaule, kur 
tautas tērpam ir pilnīgi cita 
funkcionālā nozīme. Arī tautas 
tērps ārpus Dziesmu svētkiem. 
Kā arī plašāka tēma – identitāte 
un materiālā kultūra, apģērbs. 
Protams, arī man jau ilgstoši in  -
teresējošās jostas. Šoreiz tās un 
to darināšanas tradīcijas vairāk 
skatu nemateriālā kultūras man-
tojuma kontekstā. 

Anete Karlsone - mēneša pētniece
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Tā kā divi latviski raidošie TV 
kanāli LNT un TV3, kuru īpaš-
nieki ir MTG (Modern Times 
Group) nolēma „aiziet” no bez-
maksas apraides un pelnīt nau-
diņu no kabeļoperatoriem, to 
vietā Latvijā redzami trīs jauni 
telekanāli.

Nacionālā elektronisko plaš sa-
ziņas līdzekļu padome (NEPLP) 
decembra beigās konkursa kār -
tā noteica, ka no 1. janvāra bez-
maksas apraidē būs redzami 
OTV, TV24 un Re:TV. 

Kas slēpjas aiz šiem saīsinā-
jumiem un ko šīs jaunās televī-
zijas piedāvā skatītājiem? OTV 
(Ogres Televīzija) ieguvusi valsts 
finansējumu, lai veidotu bērnu 
un jauniešu raidījumus, rāda arī 
latviešu filmas, koncertu ierak-
stus un tuvākajā laikā plāno 
atklāt studiju Rīgā. RīgaTV 24 ir 
televīzijas kanāls rīdziniekiem 
un Latvijas iedzīvotājiem, tas in -
 formē galvenokārt par dzīvi Rī -

LATVIJĀ TRĪS JAUNI TELEVĪZIJAS KANĀLI
gā. Televīzijā darbojas gados jau-
ni cilvēki, kas veido jaunu kanā -
la formātu Tīklvīziju. Tam var 
sekot līdzi ne tikai TV ekrānā, 
bet arī interneta tiešraidē, iz -
mantojot datoru, planšetdatoru, 
viedtālruni un citas komuni kā-
cijas ierīces, kuras darbojas uz 
ANDROID un APPLE platfor-
mām, un iespējams sekot līdzi 
jaunākajām ziņām arī sociālajos 
tīklos (Twitter, Youtube, Face-
book). Latvijas Reģionu Tele -   
vī zi jas Re:TV satura veidošanā  
ir iesaistītas Latvijas reģionālās 
un vietējās televīzijas un neatka-
rī go producentu apvienības. 
Re:TV nodrošina ziņu raidīju-
mus, au tor  raidījumus, tiešraides 
un portretintervijas  no Liepājas 
līdz Ludzai vienā televīzijas ka -
nālā.

Vai mēneša laikā iespējams 
izveidot kvalitatīvas program-
mas ar nelielu finansējumu? 
At bilde ir „nē”, taču skatītājs ir 

visnotaļ prasīgs un pār jauna-
jiem TV kanāliem jau tagad birst 
pārmetumu vilnis. Plašsziņas lī  -
dzekļu eksperte Anda Rožukalne  
saka: „Nepievienošos tiem, kas 
nikni metas virsū jaunajiem bez-
maksas apraides kanā liem.  La  -
bāk izvērtēt, kāpēc. Manuprāt, 
šādu situāciju radīja nepamatota 
steiga, un resursu trūkums pro-
fesionālā līmeņa celšanai. Pēkš -
ņā apraides atļauju piešķiršana 
ilustrē Latvijā izplatīto kanālu 
orientēto domāšanu,  pārliecību, 
ka kanālu atvēršana pati par se -
vi bagātina saturu. Nē, kanālu 
skaits informācijas dažādību ne -
palielina, to veicina daudzvei-
dīgs, unikāls saturs.”

Un tā tas patiešām ir. Jaunie 
TV kanāli meklē savu nišu. Jā, 
tajos ir daudz atkārtojumu, citu 
producentu piedāvāto arhīvu 
ma   teriālu. NEPLP loceklis Dai -
nis Mjartāns piekrīt A. Rožu -
kalnei, ka labus kanālus nevar 
radīt īsā laikā bez nopietnām 
investīcijām to saturā, taču no  -
rāda, ka ir dota unikāla iespēja 
attīstīties trim pašmāju TV ka  -
nāliem, un tiem padomes uzti-
cība jātaisno nākamo trīs – čet -
ru mēnešu laikā. Katram no 
šiem kanāliem jānostiprina sava 
pozīcija un jāuzrunā sava mērķ-
auditorija, jābūt skaidrībai par 
savu uzdevumu sabiedrības in  -
formēšanā. D. Mjartāns  arī no   -
rā  da, ka patlaban televīzijā, sa  -
līdzinot ar piedāvājumu latvie -
šu valodā, ir neproporcionāli 
daudz piedāvāto Krievijas pro-
grammu un jaunie TV kanāli 
dos ieguldījumu pašmāju TV 
daudzveidībā.

Austrumeiropas politikas pētī-
 jumu centra pētnieks Andis Ku  -
dors  jau norādījis, ka Krievijas 
TV kanālu klātbūtne nav tikai 
bizness, bet gan ir šīs valsts ārpo-
litikas sastāvdaļa, kas pastiprina 
spriedzi sabiedrībā. Tāpēc ir jā  -
domā, kā viedokļu daudzveidībā 
nepieļaut sabiedrības šķelšanos.

Red.

Neviens vien, kas klausās Lat -
vi   jas radiostacijas būs ievērojis, 
ka liela daļa mūzikas skan ar teks-
tiem krievu un angļu valodā Vai 
šo situāciju var mainīt un kā to 
izdarīt? Ņemot vērā citu valstu pie-
 redzi, organizācija Latvijas Mū   zi-
 kas industrijas attīstības bied rība/
Latvijas mūzikas eksports aicina 
noteikt 40% kvotu ēterā atskaņo-
tajai mūzikai. Divdesmit procen-
tos no laika būtu jāatskaņo mū  -
zika latviešu valodā, bet divdes-
mit procentus atvēlētu Latvijā 
radītai mūzikai. Saeimas Valstis-
kās audzināšanas apakškomisija 

Kāpēc dziedāt svešu dziesmu?
konceptuāli atbalsta šādu ideju. 

Mūzikas radīšana un atskaņo-
šana jāveicina valstiskā līmenī, jo 
latviešu mūzikas pieejamība ēte -
rā ir viens no ceļiem, kā veidot 
Latvijas valsts nacionālo identi-
tāti un valsts atpazīstamību. Lat-
vijas mūziķi ir augstas raudzes 
mākslinieki, bet viņu sniegumu 
Latvijas plašsaziņas līdzekļos var 
dzirdēt samērā reti.

Lielākā daļa Latvijā raidošo 
plaš saziņas līdzekļu (radio un TV) 
savā repertuārā izmanto tikai 
piecus līdz desmit procentus 
Latvijā radītu mūzikas ierakstu. 

Māksliniekiem tiek liegta iespēja 
būt sadzirdētiem, veidot savu at   -
pazīstamību, līdz ar to grūtāk pār-
 dot albumus un saņemt autorat-
līdzību. Latviešu māksliniekiem 
zūd motivācija strādāt, bet ētera 
vide kļūst aizvien angliskāka un 
krieviskāka. Tas nenoliedzami ir 
drauds Latvijas kultūrai un valsts 
nacionālajai identitātei. Francijā 
vai Itālijā ir samērā grūti saklausīt 
mūziku, kura nebūtu franču vai 
itāļu valodā, bet pie mums, iekāp-
jot taksometrā vai sabiedriskajā 
transportā, nereti jāklausās krie -
vu dziesmas. Lai stāvokli uzlabo-

tu, jāievieš mūzikas kvotas un ar 
likumu jānosaka minimālais ap -
joms Latvijā tapušās mūzikas ie -
rakstu izmantošanā. Daudzās 
valstīs (Polijā, Francijā, Nīderlan-
dē, Zviedrijā, Itālijā, Grieķijā, 
Kanādā un citās) šādas kvotas  
jau ieviestas. Mērķis visām vals-
tīm ir viens – mūsdienu globali-
zācijas laikmetā saglabāt un vi  -
siem spē kiem veicināt nacio nālo 
pamat vērtību radīšanu. Piemē-
ram, Fran cijā ar likumu noteikts, 
ka 40% no mūzikas, kas pārrai-
dīta radio, jāskan franču valodā, 
20% no atskaņotā jābūt jaunu 

autoru veidotiem vai jaunradī-
tiem darbiem. Šie skaņdarbi jā  -
pārraida visvairāk noslogotajā 
laikā, un likums attiecas uz visām 
Francijas raidstacijām. Salīdzinā-
jumam – Latvijas Radio arhīvā ir 
neskaitāmi dažādu vietējo autoru 
sacerēti skaņdarbi, kas ēterā nav 
bijuši ne reizi. Nacionālā elek-
tronisko plašsaziņas līdzekļu pa  -
dome šomēnes veiks Latvijas ra  -
diotsaciju aptauju, lai uzklausītu 
viņu viedokli, bet par jauno li -
kumu būs jābalso Saeimai.

Red.

Latvijas vietējās un reģionālās televīzijas stacijas, kas redzamas Re:TV 

OTV sižetus veido jaunieši

Tradicionālā kultūra no Latvijas novadiem neatņemama sastāvdaļa 
Re:TV raidījumos

Diskusiju raidījums tiešajā ēterā RīgaTV 24
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Šovasar Kanādas latviešu dzies-
mu un deju svētku rīkotāji piedā-
vās izcilu latviešu izklaidējošās 
mūzikas izvēli. Uzstāsies gan paš-
māju „Tērvetes trubadūri”, gan iz -
daudzinātā Latvijas grupa „Auto-
buss debesīs”, un kas gan tie būtu 
par svētkiem bez Kristīnes Kārk-
las skanīgās balss un Adam Zahl 
deju mūzikas.

Sadraudzības ballītes laikā būs 
iespēja tikties ar sen neredzētiem 
draugiem vai arī uzsākt jaunas drau-
dzības. Reiz bijusī vilcienu sta  cija 
Liuna Station šajā vakarā glu ži kā 
pagājušajā gadsimtā kopā pulci-
nās iebraucējus no malu malām. 
Tikai šoreiz nevienam nebūs jā -
gaida uz nākamo vilcienu, bet gan 
jāizbauda „Tērvetes trubadūri” un 
„Autobuss debesīs”. Pirmajiem 
mūzikas gaitas iesākās pirms dau-
dziem gadiem Kanādā, Tērvetē, 
Sarkanupes krastos. Līgotāju rin-
dās satikās Andrejs, Dace, Ēriks, 
Jānis, Lauma, Maikls un Miķelis, 
katrs ar savu balsi un muzikālo 
in   strumentu. Sadziedāšanās un sa  -
spēlēšana uz ceļa, ejot no mājas uz 
māju, vai vēlāk pie Jāņu uguns -
kura, mūzicēšana turpinājās folk-
loras vakaros ne tikai Tērvetē, bet 

Autobuss debesīs, Adam Zahl un 
Folkvakars Hamiltonā

arī Monreālā un Otavā. 
„Autobuss debesīs” ir viena no 

mūsdienu populārākajām latvie  -
šu mūzikas grupām. Savas pastā-
vēšanas laikā grupa „Autobuss de -
 besīs” dziedājuši Imanta Kalni ņa 
dziesmas, gan pašu komponētus 
skaņdarbus. Grupa tika izveidota 
1998. gadā, kad bijušie skolas bied  ri 
Marts Kristiāns Kalniņš un Emīls 
Zilberts nolēma īstenot sen lolotu 
sapni un nodibināja grupu. Kopš  
grupas dibināšanas „Autobuss de -
 besīs” ir izdevis septiņus mūzi kas 
albumus; mākslinieki ir koncer tē-
juši teju visā Latvijā, muzicējuši 
vai rākās Eiropas valstīs un ASV, 
piedalījušies daudzos liela mēro -
ga sarīkojumos, kā arī iestudējuši 
vairākas apjomīgas koncertprog-
rammas. Grupā mūzicē Marts 
Kristiāns Kalniņš, Kārlis Auzāns, 
Emīls Zilberts, Armands Treilihs 
un Andris Dzenis. 

Piektdienas vakaru Dziesmu 
svētku laikā iesāksim ar Sadanci 
galvenajā svētku viesnīcā Shera ton. 
Par mūziku  gādās „Folkvakars” 
no Latvijas - lai visi deju mī     ļo  tāji 
at  cerētos jau labi aizmirstās de -  
jas. Kristīne Kārkle-Puriņa, Edgars 
Kārklis, Gatis Valters, Edgars Sak -

sons un Krišjānis Putniņš savu 
mū    zikas instrumentu klāstā iz   -
manto dūdas, akordeonu, vijoli, 
bungas, kontrabasu un ģitāru, kas 
kopīgi rada jautru mūziku. Atbil -
stošu punktu piektdienas vaka -
ram pieliks Jauniešu vakars „Dis-
kotēka lauku sētā” klubā Absinthe. 
Tikai dažu minūšu gājienā no ie -
priekšējās sarīkojuma vietas spe -
ciā li Dziesmu svētkiem, klubs Ab -
 s inthe durvis vērs tikai svētku ap  -
meklētajiem un dalībniekiem. 
Kopā ar grupu „Pensionāri”, kuri 
gan nav nekādi večuki, grupa ir di  -
bi nāta tikai 2011. gadā Toronto. 
Spē   lējot dziesmas visām paau-
dzēm, viņi paši labprāt atrastos     
uz deju grīdas. Toronto apkārtnes 
latvieši – „Pensionāri” – spēlē ro  -
ken rollu, kā arī Latviešu dzies -
mas savā ierastajā stilā. Kad viņi 
uzstājas, ar skatītājiem vienmēr 
tiek slēgts līgumus: kamēr viņi 
turpinās dejot, „Pensionāri” turpi-
nās spēlēt! Grupā muzicē Toms 
Dreifelds, Matejs Garijāns, Aleks 
Gifford, Kārlis Hawkins un Kalvis 
Mikelšteins.

Sestdiena ir Svētku balles laiks... 
Laiks atkal saposties, sazvanīties 
ar draugiem un doties Hamilton 
Convection Centre virzienā, tikai 
piecu soļu attālumā no Sheraton, 
lai visi kopā varētu izbaudīt vaka-
ru „Autobuss debesīs” un „Adam 
Zahl” mūzikālajā pavadījumā. 
Adam Zahl dibināta 2002. gada 
februārī un ir uzstājusies Dzies -
mu svētkos Čikāgā, Indianopolē, 
Venturā un Milvokos. Tagad pie-
nākusi kārta jau otro reizi spēlēt 
arī Kanādas dziesmu svētkos. Do -
 mājot tieši par apmeklētājiem      
un to, lai varētu dziedāt un dejot 
līdzi, grupa laika gaitā ir nomai-
nījusi savu repertuāru uz pazīsta-
mām dziesmām. 

Svētku noslēgumā jeb Atvadu 
dancī. Visi varēs izlocīt kājas She-
raton lielajā balles zālē. „Pensio-

nāri” un „Folkvakars” gādās par 
dančiem un jautrību, lai atkal     
tiktos nākamajos Dziesmu un 
deju svētkos. 

Visu svētku laikā, starp sarīko-
jumiem un mēģinājumiem varēs 
tikties svētku satikšanās vietā uz 
Jumta, Sheraton viesnīcas otrā stā-
va pagalma laukumā. Atpūsties 
no dziedāšanas vai dejošanas un 
kopā ar draugiem iemalkot kādu 
atspirdzinošu dzērienu vai iekost 
maltīti un baudīt kādu no priekš-
nesumiem. 

...un tas nebūt nav viss. Tā ir 
tikai neliela daļa no tā, ko jauniem 
un veciem piedāvās Hamiltona šī 
gada jūlijā.

Mareks Nēgels,
XIV Dziesmu svētku Kanādā 

Rī   cības komitejas 
Jaunatnes nozares vadītājs 

Edgars Kārklis, Kristīne Kārkle-Puriņa Folkvakara dvēseles

Adam Zahl mūzicē jau kopš 2002. gada

Autobuss debesīs

Toronto Pensionāri

Raksti un fotogrāfijas adresējamas 

Jauno Laiks
dmjartans@inbox.lv

Adrese: Ausekļa ielā 14-2, Rīga, LV-1010
Fakss: (+ 371) 67326784


